
تسهیل تجارت با اوراسیا، هدفی در حال تحقق
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران ضمن اشــاره به نقــش برگزاری 
نمایشگاه ها در توســعه تجارت خارجی از حمایت سازمان توسعه تجارت 
ایران جهت برگزاری سومین نمایشگاه بین المللی تجارت با اوراسیا خبر 

داد.  
 نشســت هماهنگی برگزاری ســومین نمایشــگاه بین المللی تجارت 
با اوراسیا به همت ســازمان توســعه تجارت ایران و با حضور محمدعلی 
دهقــان دهنوی )رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایــران(، حمید 
پاداش )معــاون هماهنگی و نظــارت اقتصادی و زیربنایــی معاون اول 
رئیس جمهور(، کاظم جلالی )سفیر ج. ا ایران در روسیه(، محمدصادق 
قنادزاده )معاون ارتقای کســب وکارهای بین المللی ســازمان توســعه 
تجارت ایران( و جمعی از رایزنان بازرگانی کشــورهای حوزه اقتصادی 

اوراسیا برگزار شد.
در ابتدای نشســت، محمدعلی دهقان دهنوی- رئیس ســازمان توسعه 
تجارت ایران- ضمن اشــاره به امضای موافقت نامه تجارت آزاد بین ایران 
و اعضای اتحادیه اقتصادی اوراســیا، گفت: ایران حدود چهار سال پیش 
پیمان تجارت ترجیحی با اعضای اتحادیه اوراســیا را امضا کرد که نتایج 
مطلوب آن را در توســعه تجارت با پنج کشور روسیه، بلاروس، قزاقستان، 
قرقیزســتان و ارمنســتان مشــاهده کردیم؛ این تجربه موفق منجر به 
گسترش دایره تجارت ایران با این کشــورها در قالب امضای موافقتنامه 

تجارت آزاد شد.
معاون وزیر صمت ابزار امیدواری کرد: با تصویب موافقت نامه تجارت آزاد 
ایران و اوراسیا در مجلس شورای اسلامی به زودی شاهد اجرای این مهم 
باشیم. لازم است که این نکته را در نظر داشــته باشیم که این موافقتنامه 
در 4 کشــور اتحادیه اقتصادی اوراســیا به تصویب مجالس آنها رسیده و 
آماده اجرایی شدن است از این رو این تسریع باید در ایران نیز اتفاق بیفتد 

تا شاهد نتایج مثبت آن در تجارت با این کشورها باشیم.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با بیان اینکه ابزارهای مختلفی در 
زمینه توسعه تجارت باید فعال شــوند، گفت: تلاش های ما در سال های 
اخیر معطوف به توســعه زیرســاخت ها از جمله حمل ونقل، لجستیک، 
ارتباطات گمرکی و استانداردها بود. در حال حاضر پروژه های بی شماری 
برای تسهیل تجارت به ویژه در زمینه مراودات مالی و بانکی و استانداردها 

پیش روی ما قرار دارد.

تجارت عبور موفق از اوج بار فصل سرد در سایه همراهی مشترکان برق و گاز؛

۷ راهکار موثر برای کاهش مصرف انرژی بخش خانگی در فصل زمستان
خریدار  صنعت برق کشــور با فرا رسیدن 
فصل سرد ســال و افزایش بار مصرف گاز در 
بخش خانگی، در حوزه تولید با چالش هایی 
رو به رو می شــود که این چالش ها در فصل 
ســرد ســال جاری به دلیل کاهش ذخایر 
ســوخت مایع نمود بیشــتری یافته است؛ 
شرایطی دشــوار که البته در سایه همراهی 
مشــترکان بــرق و گاز و صرفه جویی ۱۰ 
درصدی در مصرف انرژی امکان عبور موفق 

و بدون مشکل از آن وجود دارد.
با توجه به اینکه بیــش از ۹۰ درصد از برق 
تولیدی در ایــران از طریــق نیروگاه های 
حرارتــی تأمین می شــود و منبــع اصلی 
ســوخت این نیروگاه نیز انرژی گاز است، با 
شروع فصل ســرد و افزایش مصرف گاز در 
بخش خانگی، تأمین ســوخت کافی برای 

این نیروگاه ها با مشکل رو به رو می شود.
وزارت نیــرو هر ســاله و با هــدف کاهش 
آسیب های این شــرایط در فصل گرم سال 
اقدام به اســتفاده از انــرژی گاز در بخش 
نیروگاهی و ذخیره ســازی ســوخت مایع 
کافی می کند تا در فصل ســرد با اســتفاده 
از ســوخت جایگزین، کمبود انــرژی گاز 

تحویلی به نیروگاه ها را جبران کند.
با ایــن وجود در فصــل گرم ســال جاری 
افزایش شدید تقاضای مصرف برق از سویی 
و از ســوی دیگر عدم تحویــل گاز کافی به 
نیروگاه ها سبب شده اســت تا تعادل وجود 
میان سوخت تحویلی و انرژی برق تولیدی 
بر هــم بخورد.بررســی ها در این خصوص 
نشان می دهد در ســال جاری بیش از چهار 
میلیارد متــر مکعب گاز کمتری نســبت 
به ســال قبل به نیروگاه ها تحویل شــده و 
به همین میــزان از مخازن ســوخت مایع 
نیروگاه ها )گازوئیل( برداشــت شده است، 
نتیجه اینکــه همزمان با آغاز فصل ســرد 
میزان ذخایر ســوخت مایع نسبت به سال 

گذشته ۶۰ درصد کاهش یافت.
اگرچــه وزارت نیرو تلاش دارد تــا با اعمال 
محدودیت ســاعتی روزانــه، محدودیت 
ســوخت نیروگاهی ســال جاری را جبران 
کند، اما کارشناسان عقیده دارند در صورت 

صرفه جویی ۱۰ درصدی مشــترکان برق 
و گاز در بخش خانگی امــکان عبور موق از 
اوج بار مصرف انرژی در فصل ســرد ســال 
جاری وجود دارد.با توجــه به اینکه بیش از 
۸۰ درصد گاز کشــور در این فصل در بخش 
خانگی مصرف می شــود، از ایــن رو انجام 
اقداماتی در راســتای بهینه سازی مصرف 
انرژی در این بخش و ایجاد فرصت افزایش 
ظرفیت گاز تحویلی بــه نیروگاه ها می تواند 
نقش مؤثری در عبور موفــق از اوج بار فصل 

سرد سال جاری داشته باشد.
در ادامه به تعدادی از راهکارهای مؤثری که 
در همین رابطه می توان مورد استفاده قرار 

داد، اشاره می شود.

۱- درزگیری درها و پنجره ها
درزهــای در و پنجره ها از عوامــل مهم در 
اتلاف انرژی گرمایــی در خانه و نفوذ هوای 
سرد به داخل ســاختمان هســتند. برای 
درزگیــری پنجره هــا و همچنیــن درها، 
وســایلی با جنس هــای مختلــف در بازار 
یافت می شود. اســتفاده از نوارهای درزگیر 

که راحت و ارزان هســتند، بــرای رفع این 
مشکل بسیار متداول اســت. به این منظور 
می توان شــیارهای پنجره و در ورودی را با 

نوار درزگیری پوشاند.

۲- استفاده از پنجره های دو جداره
شیشــه های دو یــا ســه جــداره و پنجره 
UPVC از بهتریــن انتخاب هــا بــرای 
جلوگیری از اتلاف انرژی به شمار  می روند، 
چرا که این شیشه ها از چند جداره تشکیل 
شــده اند که بین آن ها فاصلــه وجود دارد. 
این فاصله و گازی که معمــولاً این فاصله را 
پر می کند، می تواند انتقال گرما و ســرما را 
کاهــش داده و مانع آن شــود، بنابراین هر 
چقدر جداره ی شیشــه ها بیشــتر باشــد، 
راندمان جابه جایی گرما و ســرما هم کمتر 

شده و انرژی بیشتر ذخیره می شود.

۳- استفاده از پرده های ضخیم
پرده هــای ضخیــم و تیره رنگ نســبت به 
پرده های کرکره ای می توانند در جلوگیری 
از هــدر رفتن گرمــای خانه مؤثر باشــند. 

همچنین اســتفاده از پرده با جنس پنبه ای 
می تواند عایق مناســبی در برابر اتلاف گرما 
باشد. استفاده از پرده های پرچین نیز برای 

این کار مناسب است.

۴- پوشاندن دریچه کولر
دریچه ی کولر یکــی از عوامل اتلاف انرژی 
است. با پوشــاندن این دریچه ها به وسیله 
پلاستیک های ضخیم یا خرید دریچه های 
مخصوص عایق بندی می توانیــد از اتلاف 

انرژی جلوگیری کنید.

۵- تنظیم درجه ترموستات
بــرای بســیاری از مالــکان خانه هــا، نگه 
داشتن دمای ترموستات بر روی ۶۸ درجه 
فارنهایت در زمســتان بســیار مناســب و 
مقرون به صرفه اســت. در شــب زمانیکه 
خانوارهــا خواب هســتند یــا در طول روز 
که افــراد بیــرون از خانه هســتند دمای 
ترموستات بهتر است ۶ تا ۱۰ درجه کاهش 
یابد. کاهــش درجه ترموســتات به میزان 
۵ الی ۱۵ درجه در هشــت ساعت می تواند 

منجر به کاهش ۵ الــی ۱۵ درصد از انرژی 
مصرفی بخش خانگی شود.

۶- هواگیری رادیاتور شوفاژ
 و سرویس پکیج

هواگیــری رادیاتــور شــوفاژ و ســرویس 
پکیج از دیگــر اقداماتی اســت که بازدهی 
سیستم های گرمایشــی خانگی را افزایش 
می دهد و علاوه بر جلوگیری از ســرد شدن 
قســمت های مختلف رادیاتور بــه توزیع 
گرمای یکنواخت کمک می کند. این کار نه 
تنها تا ۲۰ درصــد در مصرف انرژی مصرفی 
گاز صرفه جویی به همــراه دارد، همچنین 
سبب می شــود آب بتواند به راحتی و بدون 
مشــکل در سیستم جریان داشــته باشد و 

کارایی سیستم حفظ شود.

۷- ایزوگام پشت بام
نصب ایــزوگام برای بهینه ســازی مصرف 
انرژی بســیار ضروری و مؤثر اســت. دلیل 
این امر به دلیل نقش عایق در ساختمان ها 
و سازه ها اســت. یک خانه عایق بندی شده 
هم ایمن تر و هم راحت تر اســت و همچنین 
مصرف انرژی را بــه میزان قابــل توجهی 
کاهش می دهد. ایــزوگام بــه عنوان یک 
عایق، هدایت حرارتی و مقاومت را بر عهده 
دارد و به عنوان تهویه در گرما و ســرما عمل 
می کند. لازم به ذکر اســت که این عملکرد 
با ضخامت و هدایت عایق ارتباط مســتقیم 
دارد و هر چه مقاومت بیشــتر باشد، عایق 

مؤثرتر است.
همانطور که مشــاهده می شود، مشترکان 
بخش خانگی بــا انجام چند اقدام ســاده و 
آســان علاوه بر اینکه می تواننــد بازدهی 
وســایل گرمایشــی خانه را افزایش داده و 
نیز هزینه های تأمین انرژی خود را کاهش 
دهنــد، همچنیــن می توانند بــه میزان 
قابل ملاحظــه ای در مصرف انــرژی خانه 
صرفه جویی به عمل آورنــد، اتفاقی که در 
افزایش ســهم گاز تحویلی بــه نیروگاه ها و 
طبیعتاً افزایش امــکان تولید برق در فصل 

سرد سال نقش مؤثری خواهد داشت.

پس از دو ماه گمانه زنی و تأیید و تکذیب

و رسما گـران شد خـودر
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 سخنگوی وزارت امور خارجه:
 رژیم صهیونیستی شایستگی حضور 

در مجامع بین المللی را ندارد

پزشکیان:
 تحقق اهداف دولت در نظام آموزش 

و افزایش بهره وری و ایجاد انگیزه   در گر
در معلمان است

 تشریح معافیت های مالیاتی
 هدف گذاری بودجه ۱۴۰۴ برای افزایش

 عدالت مالیاتی

رئیس سازمان بورس عنوان کرد
 ایجاد مشکل برای سرمایه گذاران 

با تصمیمات خلق الساعه

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران:
 ۷۰ درصد بنزین در پالایشگاه های کشور 

و ۴ و ۵ است یور
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تشکـر از عربستان
سید هادی برهانی  نشست فوق العاده ســران کشورهای عربی و اسلامی روز 
دوشنبه هفته گذشته در ریاض پایتخت عربستان ســعودی برگزار گردید. در 
این نشست، محمد بن ســلمان ولیعهد عربستان در سخنان مهمی ضمن حمله 
شدیداللحن به اسرائیل و محکومیت نسل کشــی در غزه، از جمهوری اسلامی 
ایران دفاع کم سابقه ای نمود. در این سخنان او صریحا از جامعه جهانی خواست 
»اســرائیل را وادار نماید به حاکمیت ایران احترام بگذارد و از تجاوز به قلمروی 

این کشور خودداری کند«.

یادداشت

  دنبال ایجاد تعادل   دنبال ایجاد تعادل 
میان رشد اقتصادی و کنترل میان رشد اقتصادی و کنترل 

تورم هستیمتورم هستیم

صفحه 3

 آگهی مزایده عمومی آگهی مزایده عمومی
 شهرداری بسطام شهرداری بسطام

شهرداری بسطام در نظر دارد بر اساس مجوز شماره 18 مورخ 1403/02/03 شورای اسلامی شهر 
بسطام نسبت به فروش یک قطعه از املاک مازاد بر نیاز شهرداری از طریق مزایده عمومی به بالاترین 
قیمت پیشنهادی اقدام نماید.لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط مزایده، دریافت اسناد و 
شرکت در مزایده به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه 

نمایند.
زمان دریافت اسناد مزایده: از روز سه شنبه 1403/08/29 الی روز سه شنبه 1403/09/06

آخرین مهلت بارگذاری مدارک و پیشنهاد قیمت: تا ساعت 18 روز شنبه 1403/09/17
میزان و نوع تضمین شرکت در مزایده برابر 10 درصد مبلغ ملک بر اساس قیمت کارشناسی در قالب 
واریز فیش به حساب سپرده شماره 3100000152005 نزد بانک ملی بسطام و یا ضمانت نامه بانکی 
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رئیس ســازمان امور اراضی کشــور گفــت: آموزش و 
مدیریــت فعالیت های کارشناســان نظام مهندســی 
کشاورزی در جهت نظارت بر اجرای طرح های واگذاری 
و صــدور مجوزهای تغییــر کاربری اراضــی ضروری 

است.»رضا افلاطونی« در دیدار با رئیس سازمان نظام 
مهندسی کشــاورزی و منابع طبیعی کشور افزود: باید 
آموزش کافی به کارشناسان ســازمان نظام مهندسی 
کشــاورزی و منابع طبیعی در اســتان ها ارائه شود تا 

نظارت ها هم به درســتی انجام گیرد.رئیس ســازمان 
امور اراضی کشــور اظهار داشــت: لازم است نظارت بر 
طرح های واگذاری و مجوزهــای تغییر کاربری اراضی 
به درستی و به موقع انجام شود تا شاهد انحراف از طرح 

مصوب نباشــیم و طرح ها بــه موقع و بر اســاس طرح 
مصوب اجرا شــود.افلاطونی تصریح کرد: باید نظارت 
کافی بــر فعالیت های کارشناســان نظام مهندســی 

کشاورزی و منابع طبیعی در استان ها انجام شود.

وری است ح های واگذاری زمین ضر رئیس سازمان امور اراضی کشور:نظارت دقیق بر طر
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در گفتگو با فایننشال تایمز

وانچی بر شکست سیاست فشار حداکثری علیه ایران تاکید کرد تخت ر

 سخنگوی وزارت امور خارجه:

رژیم صهیونیستی شایستگی حضور در مجامع بین المللی را ندارد

سیاست
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تشکر از عربستان
سید هادی برهانی  نشســت فــوق العاده سران کشــورهای عربی و 
اسلامی روز دوشنبه هفته گذشته در ریاض پایتخت عربستان سعودی 
برگزار گردید. در این نشســت، محمد بن ســلمان ولیعهد عربســتان 
در سخنان مهمی ضمن حمله شدیداللحن به اســرائیل و محکومیت 
نسل کشی در غزه، از جمهوری اســلامی ایران دفاع کم سابقه ای نمود. 
در این ســخنان او صریحا از جامعه جهانی خواســت »اسرائیل را وادار 
نماید به حاکمیت ایران احترام بگذارد و از تجاوز به قلمروی این کشور 
خودداری کند«.آنچه این ســخنان را پراهمیت معرفی می نماید تنها 
مفهوم و محتوای آن نیست بلکه عناصر زمان، مکان و بافتار آن نیز واجد 
دلایل مشــخصی برای مهم تلقی کردن این موضع گیری است. محمد 
بن سلمان این سخنان را به عنوان ریاست نشست و در جلسه افتتاحیه 
و در حضور رهبران منطقه، از جمله عبدالفتاح السیسی رئیس جمهور 
مصر، رجب طیب اردوغان رئیس جمهور ترکیه، ملک عبدالله پادشــاه 
اردن، بشار اســد رئیس جمهور سوریه، شــیخ تمیم بن حمد آل ثانی 
امیر قطر، محمود عباس رئیس حکومت خودگردان فلســطین و جمع 
کثیری از مقامات عالیرتبه ســایر کشــورهای عربی و اسلامی مطرح 
نمود. از نظر زمان نیز این سخنرانی در زمانی ایراد شد که خبر پیروزی 
دونالد ترامپ، دوست نزدیک پادشاهی عربستان، در آمریکا اعلام شده 
بود. نیازی به یادآوری نیســت برخی تحلیل گران نزدیکی عربستان به 
ایران را به شکســت ترامپ در انتخابات قبلی و سرخوردگی و ناامیدی 
مقامات عربستان از مواضع دولت دموکرات بایدن منتسب می نمودند 
و بر این اساس پیش بینی می کردند پیروزی ترامپ عربستان را از ایران 
بی نیاز و از این کشــور دور نماید. علاوه بر این، دفاع ولیعهد عربستان از 
ایران در حالی مطرح گردید که ایران به رغم طرح درخواست برگزاری 

این نشست از حضور در آن در سطح سران امتناع نموده بود.
احتمالا بتوان این سخنان را اوج موضع گیری دوستانه عربستان نسبت 
به ایران و نزدیکی دو کشور در طول دوره ای بشــمار آورد که از تجدید 
رابطه دو کشــور با وساطت چین می گذرد. نشــانه های چنین نزدیکی 
تنها به این سخنان محدود نمی شود؛ درست پیش از این نشست و برای 
اولین بار رئیس ستاد کل نیروهای مســلح عربستان، ارتشبد فیاض بن 
حامد الرویلی، در راس یک هیات عالیرتبه نظامی به ایران سفر نمود. این 
ســفر نیز بلافاصله پس از پیروزی ترامپ و در حالی برگزار شد که برخی 
تحلیلگران این پیروزی را موجب کاهش علاقه عربســتان به گسترش 
روابط با ایران و زمینه ساز چرخشی جدی در روابط تازه دو کشور قلمداد 
می نمودند. در واقع، عربستان با این ســفر به ایران و طرفهای دیگر، به 
ویژه در کاخ ســفید، اعلام نمود رابطه با ایران از اهمیتی برخوردار است 

که تحت تاثیر ریاست جمهوری ترامپ تغییر نخواهد کرد.
اهمیت واقعی این تحول از خلال مواضع مقامات و تحلیلگران اسرائیلی 
به خوبی قابل ارزیابی اســت. در این موضع گیریهــا، تحولات اخیر در 
روابط ایران و عربســتان اخبار بد و نگران کننده ای بــرای تل آویو به 
حساب آمده اســت. همزمان برخی منابع صهیونیســتی به دلیل این 
موضع گیریهای ایران پســندانه به عربســتان تاختند و آن را به نفاق 
متهم نمودند. از مجموع این تحــولات می توان نتیجه گیری نمود پس 
از احیای روابط ایران و عربستان تغییر مشخصی در مناسبات عربستان 
و اســرائیل به وقوع پیوسته و عربســتان بطور مســتمر و تدریجی از 
اســرائیل دور و به ایران نزدیک شــده اســت. این امر در تحول مواضع 
عربستان نسبت به مسئله فلســطین نیز قابل ردیابی است؛ عربستان با 
صراحت تمام عادی سازی روابط با اسرائیل در غیاب تاسیس یک کشور 
فلسطینی را غیرممکن قلمداد نموده و در انتقادی بی سابقه اسرائیل را 
به نسل کشی »برادران فلسطینی« متهم نموده است. می توان نتیجه 
گیری نمود مواضع عربســتان در قبال فلســطین در طول این مدت به 
تدریج قاطعتر و شفافتر شــده است.مواضع اخیر عربســتان در قبال 
مسئله فلسطین، به رغم قوت نسبی آن، همچنان از مواضع افتخارآمیز 
عربستان در برابر این مسئله در دوره پادشاهی ملک فیصل فاصله دارد. 
عربستان در آن دوران رهبری کشــورهای عربی را در مبارزه با اسرائیل 
به عهده داشــت و توانسته بود کشــورهای اســلامی را علیه اسرائیل 
بســیج و متحد نماید. تحریم نفتی آمریکا و حامیان غربی اسرائیل در 
جریان جنگ ۱۹۷۳ اعراب و اسرائیل از دســتاوردهای مهم و ماندگار 
این پادشاه ســعودی به حســاب می آید. در عین حال، مواضع رهبری 
عربستان در قبال ایران و اســرائیل در روزهای اخیر، که ناظر به مصالح 
عالیه امت اسلامی است، را می توان یادآور جایگاه گذشته عربستان در 

جهان اسلام به حساب آورد و آن را شایسته تقدیر و تشکر دانست.
همچنین این فرصت، و مقاله تشکرآمیز، را فرصتی می داند تا از عملکرد 
و موضع برخی از رسانه های مرتبط با عربستان در قبال مسئله فلسطین 
و نبرد جاری میان اســرائیل و محور مقاومت انتقاد نموده و آن را مغایر 
مسیر مواضع رسمی این کشــور قلمداد نماید. البته در مواردی، دولت 
عربستان به این موضوع توجه نشــان داده و برای مثال یک مدیر شبکه 
ام بی سی را به همین دلیل از کار برکنار نموده است اما به نظر می رسد 

حل این مشکل در گرو تصمیماتی مسئولانه و قویتر است.
رویکرد العربیه به اخبــار منطقه و تحولات تجاوز اســرائیل به لبنان و 
غزه نه تنها بسیاری را در لبنان، فلسطین و سایر کشورهای عضو محور 
مقاومت آزرده اســت بلکه در کشــوری مانند الجزایر، که عضو محور 
مقاومت به حساب نمی آید، نیز اعتراضات شدیدی ایجاد کرده و دولت 
این کشــور را مجبور نموده مجوز فعالیت این شــبکه را لغو نماید. این 
دوگانگی و تفاوت در مواضع مثبت عربستان و مواضع بعضا منفی رسانه 
های نزدیک به این کشور )در قبال مقاومت( اینک به مهمترین زمینه و 
بهانه برای تخریب چهره عربســتان در منطقه و تخطئه تحولات مثبت 

در سیاست فلسطینی این کشور بدل شده است.

 تاکید عارف بر انضباط مالی در هزینه کرد 
منابع مولدسازی

معاون اول رئیس جمهور  بــا تاکید بر انضباط مالــی در هزینه کرد منابع 
حاصل از واگذاری این اموال خصوصا در بخش آموزشی گفت: در شرایط 
محدودیت بودجه، همه باید دســت به دســت هم بدهیم تــا با برگزاری 
منظم جلســات و هدفگذاری صحیــح، منابع لازم  بخش آموزشــی و از 
جمله بودجــه لازم برای ســاخت و تکمیل خوابگاه های دانشــجویی و 
به ویژه خوابگاه های متاهلین با فوریت تامین شــود.در ســی و هشتمین 
جلسه هیات عالی مولدســازی دارایی های دولت که برای تصمیم گیری 
درباره واگذاری اموال غیرمنقول مازاد سه وزارتخانه و دو سازمان دولتی 
و با حضور اعضای قانونی این هیات عالی برگزار شــد، وزرا و مدیران ارشد 
وزارتخانه هــای علوم، تحقیقات و فناوری، فرهنگ و ارشــاد اســلامی، 
ورزش و جوانان و سازمان های »جهاد دانشگاهی« و »زندان ها و اقدامات 
تامینی و تربیتی«، درخواست های خود برای واگذاری اموال غیرمنقول 
مازاد در ۱۲ استان را بعد از طی مراحل قانونی و تعیین قیمت کارشناسی 
در جلســه مطرح کردند که اعضای هیات عالی مولدســازی دارایی های 
دولت،  درباره شرایط و نحوه واگذاری آن و بهینه سازی منابع حاصل از این 
واگذاری ها تصمیم گیری کردند.برای تعیین تکلیف این اموال غیرمنقول 
که در استان های آذربایجان شــرقی،  کرمانشاه، خراســان رضوی، قم، 
اصفهان، ســمنان، قزوین، کرمان، گلســتان، مازندران، یزد و خوزستان 
واقع شــده اند، اعضای هیات عالی مولدســازی دارایی های دولت، بعد از 
بررسی دقیق اســناد و مدارک مربوط به هر ملک و شــنیدن دلایل مازاد 
بودن و برنامه وزارتخانه یا سازمان برای اســتفاده از منابع مالی حاصله، با 
فروش تعدادی از املاک موافقت کرده و تعدادی نیز با دستور معاون اول 
رئیس جمهور برای بررسی های کارشناســانه در زمینه شیوه های ایجاد 

بیشترین ارزش افزوده ،  به سازمان های مربوطه ارجاع شد.

یادداشت

تریبون

 رئیس جمهور گفــت: تحقق اهداف دولــت در نظام 
آموزش در گــرو افزایش بهره وری و ایجــاد انگیزه در 

معلمان، با پشتیبانی های مستمر است.
 مسعود پزشکیان در جلســه »بررسی کیفیت آموزش 
و مهارت های پایه ای دانش آموزان«، لزوم ایجاد تحول 
در ساختار، برنامه، مدیریت و منابع آموزش و پرورش را 
به عنوان راهبرد مهم دولت برای تقویت و ارتقای نظام 
آموزشی کشــور مورد تاکید قرار داد و اظهار داشت:  در 
بخش ساختار ما باید به دنبال تغییر فضای کلاس های 
درس باشــیم و در این راســتا لازم است فضای کلاس 
و محیط های آموزشی، متناســب با نیازها، وضعیت و 

اقلیم هر منطقه طراحی شود.
رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکــه از نظر ما کلاس 
درس خوب و ایده آل، کلاسی اســت که به جای معلم، 
دانش آموز محور باشد، در آن کار گروهی شکل بگیرد 
و سیستم ارزیابی در آن ایجاد شــود، تصریح کرد: اگر 
مبنای آموزش ما به محصلین بر محور »بداند- بتواند« 

باشــد، لازم اســت که محیط های آموزشی 
مــا بــرای توانمندســازی دانش آمــوزان 
متناسب سازی و میدان عمل بیشتری برای 
آنها فراهم شــود که در این راستا می توان از 
الگوهای جهانــی در بهره گیــری از فضای 
مجازی، ابزارها و محیط های متنوع آموزشی 
استفاده کرد.پزشــکیان اظهار داشت: تغییر 

ســاختار کلاس درس مبتنی بر کار گروهی، علاوه بر 
ایجاد رقابت سالم و رشد علمی هم زمان دانش آموزان، 
تا حد زیادی مشــکل کمبود فضاهای آموزشی را نیز 

مرتفع خواهد کرد.
رئیس جمهــور در ادامه با اشــاره به لــزوم تغییر در 
روش های آموزشی متناسب با اقلیم و شرایط هر شهر 
و اســتان، پیوند انگیزه، دانایی و مهــارت در فضاهای 
آموزشی را مورد تاکید قرار داد و گفت:  گاهی مشاهده 
شده آموزش های درسی به دانش آموزان هیچ ارتباط و 
تناسبی با نیازها و شرایط محل زندگی آنها نداشته و در 

نتیجه هیچ نفع و فایده ای در آینده برای آنها 
نخواهد داشــت، لذا ضروری است کارگروه 
تحول در محتواهای آموزشــی این مســئله 

مهم را نیز مدنظر قرار دهد.
پزشــکیان همچنیــن اصــول و روش های 
آموزش مفاهیم دینی به کودکان و نوجوانان 
را بســیار مهم و حائز اهمیت دانست و افزود:  
باید توجه داشــت که بــرای انتقال مفاهیــم دینی به 
دانش آموزان می توان به صورت غیرمستقیم و به زبانی 

که آنها می فهمند به انتقال این مفاهیم بپردازیم.
رئیس جمهــور همچنین به موضوع میــزان واگذاری 
اختیارات به مدیران و معلمان مــدارس برای مداخله 
موثر در امر آموزش نیز اشــاره و تصریــح کرد: در این 
رابطه نوع اختیارات قابل واگذاری و چگونگی واگذاری 
آن به مدیران و معلمان بســیار حائز اهمیت و نیازمند 
بررســی اســت، علاوه بر این، در کنار اعطای هرگونه 
اختیاراتی، نظارت و پاســخگویی نیز شــرط اصلی و 

اساسی است که باید مورد توجه قرار گیرد.
رئیس جمهور در ادامه حمایت و پشتیبانی از معلمان 
را از ارکان اصلــی راهبرد دولت برای تحــول در نظام 
آموزش کشور برشــمرد و افزود: راهبرد و اهداف دولت 
در نظام آموزش کشــور محقــق نخواهد شــد، مگر 
با افزایش کارآیــی و بهره وری که لازمــه آن نیز ایجاد 
انگیزه در معلمان با حمایت و پشــتیبانی های مستمر 

است.
پزشکیان با بیان اینکه بســیاری از اصلاحات در نظام 
آموزش کشور به منابع مالی نیاز ندارد، تصریح کرد: در 
عین حال لازم است علاوه بر اســتفاده از منابع حاصل 
از مسئولیت اجتماعی شــرکت ها، احصاء راهکارهای 
کسب درآمد توسط آموزش و پرورش به منظور تقویت 
منابع مالی ایــن وزارتخانه نیز مــورد توجه قرار گیرد. 
همچنین استفاده از مشارکت های مردمی، با تقویت و 
کارآمد سازی انجمن های اولیا و مربیان در مدارس هم 

در این راستا موثر خواهد بود.

رئیس جمهوری 

خریدار   معــاون سیاســی وزیــر امور 
خارجــه ایــران در گفت وگــو بــا روزنامه 
»فایننشــال تایمز« تاکید کرد که هرگونه 
تلاشی برای اعمال فشــار حداکثری علیه 

تهران شکست خواهد خورد.
 روزنامــه فایننشــال تایمز در این مصاحبه 
ضمن ادعای اینکــه ایران بــاب مذاکره با 
دولت دونالــد ترامپ را باز نگه داشــته، به 
نقل از مجید تخت روانچی هشــدار داد که 
هر گونه تلاش واشنگتن برای اعمال دوباره 
سیاست فشــار حداکثری و کسب امتیاز از 

ایران شکست خواهد خورد.
معاون سیاســی وزیر امور خارجه ایران به 
فایننشال تایمز گفت که تهدید و ارعاب در 
)رفع( بن بســت دیرینه ایران و غرب بر سر 

برنامه هسته ای تهران بی اثر خواهد بود.
تخت روانچی با زودهنــگام خواندن گمانه 
زنی در مورد ماحصل تعامل احتمالی میان 
ایران و آمریکا در دولت ترامــپ، افزود: در 
مورد مذاکرات، لازم اســت که سیاســت 
آمریکا را ملاحظه کــرده و تصمیم بگیریم 
که چگونه بــه آن واکنش نشــان دهیم. در 

حال حاضر مسئله اصلی آن است که دولت 
جدید چه رویکردی در قبال ایران، مســئله 
هســته ای، امنیــت منطقــه و خاورمیانه 
خواهد داشــت.معاون سیاسی وزیر خارجه 
جمهوری اســلامی ایــران در ادامه گفت: 
برجــام هنــوز می تواند مبنــای مذاکرات 
بوده و با به  روزرسانی واقعیت های جدید را 
منعکس کند. بارها اعلام کــرده ایم که اگر 
طرف های دیگر عمل بــه تعهدات خود را از 

سر بگیرند، ما نیز مایلیم که چنین کنیم.
وی افزود: همانطور که )بــا آن توافق( ثابت 
کردیم، ما طرفدار مذاکرات هستیم. اما چه 
کســی در گذشــته مذاکرات را به شکست 
کشــاند؟ دولت ترامــپ بود کــه حاضر به 

مذاکره نبود.
تخت روانچی همچنین هشــدار داد که اگر 
ترامپ دوبــاره رویکردی ســختگیرانه در 
پیش گیرد، فشــار حداکثری بــا مقاومت 

حداکثری روبرو خواهد شد.
این دیپلمات ارشــد ایران گفــت: ما به دور 
زدن تحریم ها ادامه خواهیم داد؛ به شرکای 
تجــاری خود تنــوع خواهیــم داد و روابط 

منطقه ای خود را برای حفظ آرامش تحکیم 
خواهیم کرد.

تخت روانچــی در زمینه احتمــال تحریم 
های شــدیدتر نفتی علیه ایــران در دولت 
دوم ترامــپ گفــت: گرچه ممکن اســت 
تحولاتــی رخ دهــد، منجر بــه تغییرات 
چشمگیر نخواهند شــد. اگر دولت ترامپ 
تصمیم بگیرد که دوباره سیاســت فشــار 
حداکثری را در بازار نفت دنبال کند، حتماً 
شکست خواهد خورد. در دنیای امروز هیچ 
کشــوری نمی تواند شــروط خود را بر کل 

جامعه جهانی دیکته کنــد.ی افزود که در 
حال حاضر امیدواریم که او )دونالد ترامپ( 
آن اشــتباه را تکرار نکند چرا که نتیجه آن 

تفاوتی نخواهد کرد.
معاون سیاســی وزیر امــور خارجه گفت: 
دولت ترامپ ادعا کرد که در )دولت نخست( 
ایران را به میز مذاکره می آورد، اما نتوانست. 
بستگی به خودشان دارد که همان رویکرد 
را برای چهار سال دیگر اتخاذ کرده و دوباره 
شکســت بخورند. با این حال، این یک کار 

غیرمنطقی است.
تخت روانچی در ادامه گزارش های اخیر در 
مورد دیدار امیر سعید ایروانی، سفیر ایران 
در ســازمان ملل با ایلان ماسک، کارآفرین 
آمریکایی و متحد نزدیک ترامپ را تکذیب 
کرد و گفــت: چنین دیداری انجام نشــده 
اســت. اگر چنین دیداری برگزار می شــد، 
بســیار شــفاف عمل می کردیم. وی افزود 
که ســفیران ایــران معمولاً بــا چهره های 
غیررســمی مانند دانشــگاهیان ملاقات 

می کنند.
معاون سیاســی وزیر خارجه کشــورمان 

درباره پرونده شهادت سردار قاسم سلیمانی 
نیز گفت: قوه قضاییه مــا روند قانونی را آغاز 
کرده و بر اساس اصولمان این مسیر را ادامه 

خواهد داد.
فایننشال تایمز با اشاره به احتمال حمایت 
ترامپ از تنش آفرینی رژیم صهیونیســتی 
علیه ایران، نوشت که ایران هنوز حمله ماه 
گذشته اسرائیل را تلافی نکرده است. تخت 
روانچــی در این زمینه گفــت: ایران گرچه 
آماده مقابله با هر جنــگ تحمیلی بوده، به 
دنبال جنگ، رویارویی و تنش نیســت. به 
گفته این دیپلمات، با ایــن وجود، تهران به 
حمایت از متحدان خــود درمحور مقاومت 

ادامه خواهد داد.
تخت روانچی گفت: ما به حمایت از جنبش 
مقاومــت ادامه مــی دهیم. این سیاســت 
جمهوری اســلامی اســت و تغییر نخواهد 

کرد.
لازم به ذکر اســت که روزنامه فایننشــال 
تایمز برای این گفت و گــو تیتر تهران باب 
مذاکره با دولت آتی آمریکا را باز نگه داشته 

است ، انتخاب کرده است.

و افزایش بهره وری و ایجاد انگیزه در معلمان است پزشکیان:تحقق اهداف دولت در نظام آموزش در گر

خریدار   سخنگوی وزارت امور خارجه در 
پاسخ به ســوالی در خصوص حضور هیات 
صهیونیســتی در باکو جهت شــرکت در 
اجلاس کاپ۲۹ بیان کــرد: رژیمی که هیچ 
اعتقادی به اصول و اهداف ســازمان ملل و 
زیست مسالمت آمیز در جامعه بین المللی 
ندارد و وجودش به معنــای تعرض به یک 
ملت بوده است اساساً شایستگی حضور در 

مجامع بین المللی را ندارد.
اســماعیل بقایی ســخنگوی وزارت امور 
خارجه در نشســت خبری هفتگی خود با 
خبرنگاران در خصوص تهدیدات هسته ای 
رژیم صهیونیستی علیه ایران، اظهار داشت: 
در خصــوص قطعنامه ۵۳۳ کــه هرگونه 
تهدید یا توســل بــه زور علیه تأسیســات 
هســته ای ایران را منع می کند وجود دارد و 
این قطعنامه تصریح دارد که شورای امنیت 

سازمان ملل ملزم به ورود است.
وی گفــت: در ایــن موارد شــورای امنیت 
ســازمان ملل باید موضعی قاطــع بگیرد و 
این بعد حقوقی اســت و از بعد سیاسی هم 
منطقه ما بــا رویکرد قانون شــکنانه رژیم 

صهیونیستی آشنا است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
حضور هیات صهیونیســتی در باکو جهت 
شــرکت در اجــلاس کاپ۲۹ بیــان کرد: 
رژیمی که هیچ اعتقــادی به اصول و اهداف 
ســازمان ملل و زیست مســالمت آمیز در 
جامعــه بین المللــی ندارد و وجــودش به 
معنای تعرض به یک ملت بوده است اساساً 
شایســتگی حضور در مجامع بین المللی را 
ندارد و در سطح سازمان همکاری اسلامی 
نیز ابتکارهایی در مخالفــت با حضور رژیم 
صهیونیســتی شــروع شــده و این نشان 
می دهد کــه جامعه جهانی بــه این نتیجه 
رسیده که این رژیم لیاقت حضور در مجامع 
بین المللــی را ندارد.بقایی افزود: همچنین 
گزارشــگر حقوق بشــر ســازمان ملل نیز 
درخواســت کرده کشــورها باید به صورت 
جمعی عضویــت رژیم صهیونیســتی در 
سازمان ملل را منع کنند و با همین منطق، 
حضور این رژیم در مجامــع بین المللی که 
قرار است در خصوص مســائل و مشکلات 
بین المللی صحبت شــود هیــچ ضرورتی 
ندارد و ما از اینکه کشورهای دیگری هم به 

این کارزار بپیوندند استقبال می کنیم.

حمایت قاطع ایران از سوریه و لبنان
وی در خصوص سفر اخیر علی لاریجانی به 

سوریه و لبنان ادامه داد: سفر آقای لاریجانی 
نشانه اســتفاده از همه ظرفیت های کشور 
برای پیشبرد اهداف دیپلماسی است. پیام 
این بود که ایران همچنان حمایتی قاطع از 
سوریه و لبنان در برابر تداوم تجاوزات رژیم 
صهیونیستی دارد.ســخنگوی وزارت امور 
خارجه تصریح کــرد: ما از بهبــود روابط با 
کشورهای بر اساس اصول، عزت، حکمت و 
مصلحت و بر اساس منافع و امنیت کشور و 

مصالح منطقه استقبال می کنیم.
وی در خصــوص آخرین وضعیــت روابط 
میــان ایران و آمریــکا بیان کــرد: قبلا هم 
گفتیم کانال ارتباطی بین ایــران و آمریکا 

دفتر حفاظت منافع سفارت سوئیس است.

ایران و ظرفیت اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا

بقایی افزود: از چندســال قبل بــا اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا که متشکل از پنج کشور 
است و ظرفیت خوبی هم دارد وارد مذاکره 
شدیم و آخرین تحول امضای سند همکاری 
میان دو طرف است که اگر روند تصویب آن 
در مجلس ایران و در طرف مقابل طی شود 
ظرفیت زیادی را برای همــکاری دو طرف 

ایجاد می کند.

کشورهای اروپایی بر رویکرد خود 
اصرار دارند

ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 

حتما در اقــدام نامناســبی از طریق تحریم 
ملت ایــران و علیــه منافع ایران بی پاســخ 
نخواهد ماند. در شرایطی که مقامات اوکراین 
خودشــان اذعان دارند ادعاهــای مرتبط با 
انتقال موشــک از ایران به روســیه صحت 
ندارد، ایــن انتظار می رفت که کشــورهای 
اروپایــی در ادعاهــای قبلی خــود تجدید 
نظر کنند ولی بــه نظر می رســد که برخی 
کشورهای اروپایی بر رویکرد خودشان اصرار 
دارند.وی در خصــوص وضعیت روابط ایران 
و آمریــکا در دولت جدید این کشــور گفت: 
فکر نمی کنم تحدید و تقلیل مســائل میان 
آمریکا و ایران به یک فرد یا دولت مشــخص 
رویکردی واقع گرایانه باشد. سابقه تلخ روابط 
دو طرف به هفت دهه می رسد و در طول این 
مدت هیچ حُسن نیت یا تلاشی برای جبران 
رفتارهــای ناصواب دیده نشــده و برعکس 
عملکرد دولت های گذشته آمریکا نشان داده 
که اصرار داشتند بر مواضع قبلی خود نسبت 
به اعمال فشــار بر ملت ایران و طبیعی است 
که ما عملکرد دولت های آمریــکا را مبنای 
رویکرد خود می دانیم بحث کلیشه ای نیست 
بلکه منطبق بر واقعیات موجود و اســتفاده 
از تجارب قبلی اســت.بقایی افــزود: دامنه 
موضوعات مورد بحث مــا و اروپا متعدد بوده 
و هست و در ادامه هم با همین رویکرد آماده 
هســتیم با در نظر گرفتن منافع ملی و ســه 
اصل عزت، حکمت و مصلحت با کشــورهای 
مختلــف وارد گفت وگو شــویم.وی تصریح 

کرد: برنامه هســته ای ایران کاملا صلح آمیز 
بوده و در این دو ســه دهه این مســاله ثابت 

شده است.

تهدیدات اسراییل را پاسخ می دهیم
ســخنگوی وزارت امور خارجــه بیان کرد: 
تهدیــدات رژیم صهیونیســتی علیه ایران 
خلاف حقوق بین الملل اســت و به شــیوه 
خودش و به نحو مقتضی از سوی ایران پاسخ 
داده خواهد شد. در ادامه رایزنی های ایران 
به عنــوان یک عضو ان پی تی ما ســوالات و 
ابهاماتی را که در خصوص برنامه هســته ای 
ما مطرح بوده علی رغم اینکه مبنای آن فنی 
و دقیق نیســت مورد گفتگو قرار گرفت. در 
دیدار گروسی و آقای وزیر خارجه تأکید بر 
رویکرد مثبت ایران در پرداختن و رسیدگی 
به موضوعاتی اســت که بین ایران و آژانس 

مطرح بوده است.
بقایی افزود: یکی از عواملی که باعث تداوم 
یک شــرارت می شــود و باعث گســترش 
دامنه جنایات شــدید بین المللی می شود 
احســاس اطمینان از بی کیفرمانی است. 
تأکید بر اینکه جنایات شــنیع، نسل کشی 
و جنایات جنگی نباید بــی کیفر بماند یک 
اصل پذیرفته شــده اســت ولی در یکسال 
اخیر شاهد این بودیم که رژیم صهیونیستی 
بــا کارشــکنی آمریــکا در مســیر اجرای 
عدالت در دیوان بین المللی دادگســتری 
و دیــوان بین المللی کیفری، ایــن رژیم به 

مســیر خودش ادامه داده است.وی گفت: 
کارشکنی در مســیر اجرای عدالت خودش 
همدســتی با جنایت محســوب می شود. 
در بحث اخلال روند بازداشــت سران رژیم 
صهیونیســتی از ســوی برخی دولت ها در 
ســطوح بالا و موارد دیگری که جلوگیری از 
اجرای عدالت نسبت به رژیم صهیونیستی 
بوده، نکته هایی است که باید جامعه جهانی 

باید به آن حساس باشد.

برنامه وزارت خارجه برای تقویت 
رایزنی بازرگانی

ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
برنامه دســتگاه دیپلماســی جهت توسعه 
تعاملات تجاری با کشورهای خارجی گفت: 
استفاده از ظرفیت دیپلماسی برای ارتقای 
روابط تجاری ایران با کشــورهای مختلف 
یکــی از موضوعــات ثابــت گفت وگوهای 
دیپلماتیک ما با کشــورهای منطقه و خارج 
از منطقه بوده اســت. بریکــس و اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا نمونه هایی از این مسأله 
هســتند. معاونــت دیپلماســی اقتصادی 
وزارت امــور خارجــه ارتبــاط مســتمر و 
هدفمندی با سازمان توســعه تجارت دارد 
و برنامه مشــخصی هم برای تقویت رایزنان 
بازرگانی دارد.وی در خصوص ســوالی که 
از خاجی دســتیار ویژه وزیر امــور خارجه 
در مــورد افزایش مستشــاران ایــران در 
سوریه از سوی رســانه های خارجی مطرح 
شده بود، ادامه داد: این ســوال در پاسخ به 
طرح شــبهاتی در مورد ادامه روابط خوب و 
راهبردی ایران و سوریه بوده که جواب آقای 
خاجی هم این بــود که تــداوم روند خوب 
دو طرف و حمایــت ایران از ســوریه ادامه 
خواهد داشــت. بقایی گفت: برخوردی که 
با حامیان فلســطین در کشــورهای غربی 
صورت میگیرد ناشایست است و در راستای 
سیاســت های اعلامی و اعمالی کشورهای 
اروپایی از رژیم صهیونیســتی است. یکی 
از گزارش گران حقوق بشــری سازمان ملل 
گفته این روند برخورد با حامیان فلسطین 
باید بررسی شود و ببینیم که چرا در برخی 
مسائل اســلام هراســی و ضد فلسطینی و 

نژادپرستانه گسترش پیدا کرده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 
یکی از دلایل این موضوع بــه اعتقاد ما این 
هست که برخورد با حامیان فلسطین بجای 
برخورد با علت موضوع در تضاد با شعارهای 

حقوق بشری است که غرب سر می دهد.
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 وزیر اقتصاد:
 دنبال ایجاد تعادل میان رشد اقتصادی و کنترل 

تورم هستیم
وزیر امور اقتصادی و دارائی گفت: ســعی می کنیم بودجه توازن داشته 
باشــد؛ هم خیلی آثار انبساطی تورمی نداشته باشــد و هم اینکه تولید 

لطمه نبیند.
عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص شائبه تغییر 
رویکرد اقتصادی وی از سیاســت های انقباضی به انبســاطی از دولت 
روحانی تا پزشکیان و نیز چرایی استقراض زودهنگام دولت از صندوق 
توسعه، گفت: در زمان دولت ]روحانی[، بنده با استقراض مخالف بودم 
اما اجبار زمانه و تصویب ســران قوا و ابلاغ آنان، مــا را مجبور به این کار 

کرد.
وی افزود: زمانی که ما در بودجه کســری داریم، این اتفاق ]استقراض 
اجباری[ می افتد. در حال حاضر هم بودجه کشور دارای کسری است، 

بنابراین استقراض از صندوق توسعه ملی اتفاق می افتد.
وزیر اقتصاد در پاســخ به ســوال دیگر خبرنگار مبنی بر تورم زا بودن 
استقراض از صندوق توســعه ملی، اظهار کرد: دیگر چه کار می توانیم 
بکنیم؟ آیــا اول هر مــاه می توانیم حقــوق کارمنــدان را ندهیم؟ آیا 
می توانستیم طلب گندم کاران و پول پرستاران را ندهیم؟ در حالی که 
جای دیگری وجود ندارد که مطالبات و پول این بخش ها را بدهد؛ لذا در 
آخر، دولت مجبور می شود اســتقراض کند و بانک مرکزی هم بالاخره 

این اجبار ]را می پذیرد.[

تلاش می کنیم نقدینگی خیلی افزایش نیابد
همتی با اشاره به کنترل نرخ رشد نقدینگی، بیان کرد: البته همه تلاش 
ما این است که در این مسیر، ]حجم[ نقدینگی خیلی بالا نرود و افزایش 
نیابد؛ این موضوعی اســت که چه در دولت فعلی و چــه در زمان دولت 

دوازدهم، سعی من بر کنترل آن بوده است.
وی ادامه داد: قبول کنیم و بپذیریم که اگر سیاست های ما بیش از اندازه 
انقباضی باشــد، تولید صدمه می بیند. در حال حاضر رشــد اقتصادی 
ما آنچه مطلوب برنامه هفتم توســعه اســت، نبوده و خیلی پایین تر از 
نرخی است که مشخص شــده اســت؛ بنابراین ما نمی توانیم صرفاً به 
سیاســت های انقباضی فکر کرده و تولید را فراموش کنیم، زیرا تولید 

برای کشور بسیار مهم است و به موضوع اشتغال ارتباط پیدا می کند.

دنبال ایجاد بالانس میان رشد اقتصادی و کنترل تورم هستیم
وزیر اقتصاد گفت: به دنبال ایجاد بالانس و تعادل میان رشــد اقتصادی 
و کنترل تورم هســتیم؛ البته تاکید بر اینکه فقط می خواهیم قیمت ها 
را کنترل کنیم و ]در نتیجه[ رشــد اقتصادی تولیــد و بیکاری را دچار 
مشکل و گرفتاری کنیم، درست نیســت، زیرا این موضوع برای جامعه 
مهم است. بنابراین سعی می کنیم بودجه توازن داشته باشد؛ هم خیلی 

آثار انبساطی تورمی نداشته باشد و هم اینکه تولید لطمه نبیند.

همتی با اشاره به مشکلات واحدهای تولیدی متذکر شد: در حال حاضر 
خیلی از واحدهــای تولیدی مراجعه می کنند و می گویند که مشــکل 
تأمین نقدینگی برای روند کاری خود و تولید دارند. این موضوع مهمی 
اســت، لذا در دولت بحث شده اســت و رســیدیم به این نکته که باید 
تنگنای نقدینگــی را از بین ببریم و به گونه ای عمل نشــود که تنگنای 
نقدینگی آنقدر شدید باشــد که موجب متوقف شدن کل اقتصاد کشور 

شود.

پس از دو ماه گمانه زنی و تأیید و تکذیب

خودرو رسما گران شد
مجوز گرانی خودرو در کارخانه صادر شــد که بر اســاس آن متوســط 
افزایش نرخ محصولات ایران خودرو و سایپا ۳۰ درصد اعلام شده است.

 بالاخره پس از دو مــاه گمانه زنی و تأیید و تکذیــب، قیمت خودرو در 
کارخانه رسماً مجوز افزایش گرفت.

بر این اساس، متوسط افزایش نرخ محصولات ایران خودرو و سایپا ۳۰ 
درصد اعلام شــده البته برخی از محصولات بالای ۳۰ درصدی و برخی 
شاهد افزایش ۲۰ درصدی قیمت ها هستند.گفتنی است، قیمت های 
اعلامی، ارزش پایه کارخانه اســت و تعرفه های قانونی، شماره گذاری، 

بیمه و غیره به قیمت نهایی مصرف کننده اضافه خواهد شد.
لازم به ذکر است، با شروع به کار دولت چهاردهم، ایران خودرو و سایپا 
در جلســه ای با اعضای کمیســیون اقتصادی دولت، خواستار اصلاح 
قیمت خودرو شــدند و ماحصل این جلســه نیز در قالب گزارشی تهیه 
و به دفتر محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور ارســال شد. در آن 
زمان پیگیری های خبرنگار مهر نشان می داد که عارف این درخواست 
را تأیید کرده منتهی در ادامــه دفتر معاون اول با ارائــه توضیحاتی به 
خبرگزاری مهر اعــلام کرد که »ابلاغیه سیاســت گذاری در خصوص 
قیمت گــذاری برخی از خودروهای ســواری« در حال رســیدگی در 
کمیســیون مربوطه و دبیرخانه هیئت دولت اســت و هنوز در هیئت 
وزیران مطرح نشده است و هیچ گونه تصمیم گیری در این خصوص در 

دولت صورت نگرفته است.«

مدیرعامل راه آهن مطرح کرد
 الزام افزایش ترانزیت بین دو کشور ایران

 و تاجیکستان
مدیرعامل راه آهن ایران بر لزوم افزایش حمل و نقل بین دو کشور ایران 

و تاجیکستان به ویژه حمل و نقل بارهای ترانزیتی تاکید کرد.
جبارعلی ذاکری مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران در حاشیه 
هشتاد و یکمین اجلاس شــورای حمل و نقل ریلی کشورهای مستقل 
مشــترک المنافع که ۱۵ و ۱۶ آبان ماه در تاشــکند ازبکستان برگزار 
شــد، با کامیل میزاعلی مدیرعامل راه آهن تاجیکستان دیدار و بر لزوم 
دیدارهای مستمر کارشناسان و مدیران میانی راه آهن دو کشور تاکید 
کرد.جبارعلی ذاکری مدیرعامل راه آهن ایران در این دیدار با تاکید بر 
لزوم افزایش حمل و نقل ریلی بین ایران و تاجیکســتان به ویژه حمل و 
نقل بارهای ترانزیتی، گفت: ملاقات های مستمر با حضور کارشناسان 
و مدیران میانی دو راه آهن ضرورت دارد تا از طریق این دیدارها، موانع 

حمل و نقل ریلی بین دو کشور مشخص و حل شود.
وی با اشاره به موضوع سیر واگن های باری ایران در قلمرو تاجیکستان 
تاکید کرد: بهتر است، واگن هایی که از طرف راه آهن ترکمنستان مورد 

قبول واقع شدند برای سیر در راه آهن تاجیکستان نیز اعزام شوند.
کامیل میزاعلــی مدیرعامل راه آهن تاجیکســتان نیز با اســتقبال از 
پیشنهادهای ذاکری، خواستار کاهش تعرفه ریلی حمل بار به ویژه نفت 
از ایران به تاجیکســتان شــد.وی همچنین از وجود تعدادی لکوموتیو 
GE در راه آهن تاجیکستان و نیاز به کمک فنی کارشناسان ایران برای 

تعمیر این لکوموتیوها خبر داد.

بازار

 رئیس اتاق بازرگانی ایــران گفت:امروزه به خاطر عدم 
اعتماد مردم پول به بازار سرمایه و اعتبار آنان به خاطر 
برخی تحولات مالی در کشــور بدون استفاده منجمد 
شده و اعتقاد ما این اســت که با تامین اعتماد مردم به 
بورس می شود از این ســرمایه ها به نفع بورس استفاده 

شود.
صمد حســن زاده، رییس اتــاق بازرگانــی و صنایع 
و معــادن ایران در نشســت مشــترک بــا حجت الله 
صیدی، رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار و روسای 
کمیسیون های ۲۰ گانه اتاق ایران بیان کرد: بورس در 
همه دنیا یــک پایگاه مطمئن برای توســعه اقتصادی 
اســت مخصوصا در حوزه تولید و اقتصاد همیشه نقش 
بسیار مهمی دارد. اما در کشور ما چندین سال است که 
موضوع بورس به خاطر عــدم اطمینان مردم به بورس، 

رونق ندارد. ما اعتقاد داریم بورس باید بتواند 
برنامه های دراز مدت و مستقلی برای اقتصاد 
تدوین کنــد. خصوصا برای تامین ســرمایه 
واحدهــای تولیدی بــورس می تواند نقش 

مهمی داشته باشد. 
وی افزود: در بیشتر کشــورها فعالیت های 
بورس نیاز به تســهیلات بانکــی ندارند ولی 

متاســفانه این اتفاق در ایران جا نیفتاده است و فعالان 
اقتصادی ما از این موضوع رنج می برند و بانک ها بخاطر 
وام های تکلیفی دیگــر مجالی برای تامین ســرمایه 

واحدهای تولیدی از خود نشان نمی دهند.
معتقدم با توجــه به دیــدگاه مقام معظــم رهبری و 
شعاری که برای سال تعیین کردند و نیز دیدگاه دکتر 
پزشــکیان و اراده ملت ما برای انتخاب ایشــان، لازم 

اســت در حوزه تامین نیاز مردم برای تولید 
و صادرات تلاش بزرگی شود.

حســن زاده ادامه داد: اعتقاد ما این اســت 
که بــورس از مهم ترین مراکزی اســت که 
اعتماد مــردم را بــرای تامین ســرمایه و 
سرمایه گذاری باید جذب کند و در توسعه 
اقتصادی کشور تاثیر گذار باشد. امروزه به 
خاطر عدم اعتماد مردم به بازار ســرمایه پول و اعتبار 
آنان به خاطــر برخی تحولات مالی در کشــور بدون 
استفاده منجمد شده و اعتقاد ما این است که با تامین 
اعتماد مردم به بورس می شــود از این ســرمایه ها به 

نفع بورس استفاده شود.
رئیس اتاق بازرگانی ایران اضافه کرد: دخالت دولت در 
بورس باعث شده سرمایه ها به جای سهام های کوچک 

تولیدی فقط در اختیار دولت و شــرکت های خصولتی 
قرار  گیرد و یک محدودیت و انحصاری برای معاملات 
بورس فراهم می کنند و من اعتقاد دارم که بورس باید 
در اختیار ۸۰ میلیون جمعیت ایرانی قرار گیرد و همه 
مردم سهامدار بورس باشــند و برای مگاپروژه ها ایجاد 

سرمایه  کنند.
حسن زاده بیان کرد: ۲۶۰ تشکل صنفی در اتاق ایران 
فعال است که حدود ۷۰ هزار عضو دارد. اینجا مرکزی 
اســت که در کنار بورس می تواند برای کشور و ملت ما 
مفید باشــد و اعلام همکاری می کنیم تــا با مدیریت 
رئیس ســازمان بورس، مواردی را در بورس اجرا کنیم 
که برای اقتصادمــان تاثیرگذار باشــد. مخصوصا در 
این دوره که با شــرایط ســخت اقتصادی، کشور اداره 

می شود.

اتاق

خریدار  سخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
در تشــریح ویژگــی هــای بودجه ســال 
آینده دولت گفت: »لایحــه بودجه ۱4۰4 
کاهــش مالیات بــرای اقشــار کم درآمد و 
افزایش مالیات ســتانی از دانه درشــت ها 
را هدف گذاری کرده اســت. در این لایحه، 
با افزایــش معافیت پایه مالیاتــی، مالیات 
حقوق بگیران دولتــی و خصوصی کاهش 
یافته اســت و پایه معافیت مالیاتی مشاغل 

نیز ارتقا یافته است.«
 از روزی که کلیات لایحه بودجه به مجلس 
شورای اسلامی تقدیم شــد، بحث هایی در 
فضای رسانه ای کشــور درباره معافیت های 
مالیاتــی در لایحــه بودجه ۱4۰4 شــکل 
گرفت.  مهدی موحدی، سخنگوی سازمان 
امور مالیاتی کشور برنامه تلویزیونی پایش 

به بررسی این موضوع پرداخت.
وی در این برنامه از طرح نشــان دار کردن 
مالیات ها ســخن گفت که با اجــرای این 
طرح، مودیان تبصره ماده ۱۰۰ مالیات های 
مســتقیم، مالیات های خود را برای تامین 
مالــی ۱۹۵۰ پــروژه عمرانی در کشــور 
پرداخت می کنند کــه از این مقدار، ۱۳۲۳ 
پروژه به طور کامل تامین مالی شــده است. 
به گفته وی، این طرح بــر فرهنگ مالیاتی 

مردم تاثیر بسیار مثبتی داشته است.

کاهش مالیات کم درآمدها
موحــدی در ابتــدای برنامــه دربــاره 
تصمیمــات دولت برای نظــام مالیاتی در 
ســال ۱4۰4 توضیح داد: »از سال ۱4۰۰ 
ســازمان امور مالیاتی، خط مشی را دنبال 
کرده اســت و لایحه بودجــه ۱4۰4 هم 
در ادامــه این خط مشــی اســت. اهداف 
عمده ســازمان، شــامل مالیات ستانی از 
دانه درشــت ها و تحقق عدالــت مالیاتی 
اســت. مردم همــواره می گفتند فشــار 
مالیاتی بر حقوق بگیران اســت، بنابراین 
سازمان به ســمتی حرکت کرد این فشار 
بر حقوق بگیران کاهش یابــد. برای مثال، 

در ســال ۱4۰۰، از کل درآمدهای مالیاتی 
کشور، ۱۲.۵ درصد مالیات حقوق بگیران 
دولتی و خصوصی بود. این عدد در ســال 
۱4۰۱ بــه ۱۱.۵ درصد و در ســال ۱4۰۲ 
به ۱۰.۲ درصد کاهش یافــت و مالیات از 
حقوق بگیران یــک فراینــد نزولی را طی 
کرده اســت. ایــن فرایند نزولی در ســال 

۱4۰4 هم ادامه پیدا می کند.«
وی در ادامه افزود: »از نــکات مثبت لایحه 
بودجــه ۱4۰4 در حوزه مالیــات، افزایش 
معافیت پایه حقوق بگیــران از ۱4میلیون 
در ســال جاری به ۲4میلیــون تومان در 
ســال آینده اســت. معافیت پایه مشاغل 
هم امســال، ۱۰۰میلیون تومان اســت که 
ســال بعد به ۲۰۰میلیون تومــان افزایش 
می یابد. این معافیت هــای مالیاتی، درآمد 
مالیاتی کشــور را کاهش می دهد. سازمان 
امــور مالیاتی بــرای جبران آن، به ســراغ 
دانه درشــت ها و فرارهای مالیاتی می رود. 
ســال گذشــته ۳۰ همت مالیات از ۵هزار 

پرونده فرار مالیاتی، دریافت شد.«
این کارشــناس مالیاتی بیان کرد: »از دیگر 
نکات لایحه بودجه ۱4۰4، پیشــنهاد ۱۵۰ 
برابری حدنصاب تبصره مــاده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مستقیم است. سازمان براساس 
اطلاعاتی که داشــت، یک حدنصابی برای 
مشــخص کردن مودیان کوچک داشــت. 
زمانی که مالیات را به رویت آن ها می رساند، 
مودیــان انتخاب می کردند ایــن مالیات را 
پرداخت کنند یا اظهارنامه بدهند. در سال 
جاری حدنصاب ۲۱میلیــارد تومان بود. به 
این معنا که مشــاغلی با درآمدهای بیش از 
۲۱میلیــارد تومان، باید مالیــات پرداخت 
می کردنــد. این عدد برای ســال ۱4۰4 به 

4۳میلیارد دلار رسیده است.«

همه نگاه ها به سمت 
دانه درشت هاست

موحدی درخصوص کاهــش نرخ مالیات بر 
شــرکت های تولیدی گفت: »نرخ مالیات 

بــر شــرکت های تولیــدی، طبــق قانون 
مالیات های مســتقیم، ۲۵درصد است؛ اما 
مانند گذشــته ۲۰درصد دریافت می شود 
تا صاحبان مشاغل و شــرکت های تولیدی 
بتواننــد بــه فعالیت های خودشــان ادامه 

دهند. 
همچنین از ۸میلیون مشــاغل خردی که 
در سال گذشته شناسایی شده بود، مالیات 
۷میلیون شغل، صفر شــد؛ ولی ۱ درصد از 
این مشــاغل، ۵۰ درصــد مالیات های این 
بخــش را پرداخــت کردند که این نشــان 

دهنده عدالت مالیاتی است.«
مالیاتــی  امــور  ســازمان  ســخنگوی 
درخصــوص فراینــد مالیــات ســتانی از 
داد: »در ســه  دانه درشــت ها توضیــح 
ســال اخیر، فرایند هوشمندســازی برای 
شناســایی دانه درشــت ها در ســازمان از 
طریق یکپارچه ســازی داده ها و اطلاعات 
شکل گرفته اســت. طبق این فرایند و با به 
کار گیــری قواعدی خاص، دانه درشــت ها 

و فرارهــای مالیاتــی را شناســایی کرد. 
همچنین با اجرای ســامانه مودیان، اجرای 
ماده ۱۰ و ۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان هــم جلــوی فرارهای 

مالیاتی گرفته شده است.«

اجرای طرح نشان دار کردن مالیاتی
این اســتاد دانشــگاه در ادامه در خصوص 
طرح نشــان دار کردن مالیاتی گفت: »یکی 
از انتقادات مردم به ســازمان امور مالیاتی 
این بــود کــه مالیات هــا در کجــا هزینه 
می شــود. برای پاســخ به این نقــد، طرح 
نشــان دار کردن مالیاتی از خرداد امسال با 
همکاری ســازمان برنامه و بودجه به اجرا 
درآمد. ۱۹۵۰ پــروژه عمرانی در کشــور 
وجود داشت که مودیان مشــمول تبصره 
ماده ۱۰۰ قانــون مالیات های مســتقیم، 
خودشــان انتخاب کردند که می خواهند 
مالیتشان برای کدام یک از این پروژه های 
عمرانی هزینه شــود. با اجــرای این طرح، 
۱۳۲۳ پروژه به طور کامل تامین مالی شد. 
۹۰درصد ظرفیت حوزه مشــاغل اســتان 
تهران، به ۱۶ اســتان محروم کشور رسید. 
این طرح ســبب شــد تا مردم مشــتاقانه، 
مالیات هایشــان را بپردازنــد و بر فرهنگ 
مالیاتی کشــور تاثیر مثبتی داشت. امسال 
که اولین سال اجرای طرح نشان دار کردن 
مالیاتی بــود، حــدود ۱درصــد از درآمد 

مالیاتی از این طریق به دست آمد.«
موحدی در بخش آخر ســخنانش از طرح 
مالیات بر عایدی ســرمایه گفــت: »طرح 
مالیات بر عایدی ســرمایه در سال ۱۳۹۹ 
به مجلس ارائه شــد؛ ولی همچنان به قانون 
تبدیل نشده است. ســازمان آمادگی لازم 
را دارد تــا درصورتی که به قانــون تبدیل 
شــد، آن را اجرا کند. این طرح چند مشکل 
کوچک داشــت که بر طرف شــدند. برای 
مثال تعدیل تــورم در مابه تفــاوت قیمت 
خریــد و فروش انجام نشــده بــود که این 

موضوع بر طرف شد.«

وم بازگشت اعتماد به بورس برای هدایت سرمایه ها به این بازار ح کرد؛ لز  رئیس اتاق بازرگانی ایران مطر

رئیس سازمان بورس عنوان کرد

ایجاد مشکل برای سرمایه گذاران با تصمیمات خلق الساعه
خریدار   رئیس ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار گفــت: رفتار سیاســتگذار و مجری 
تصمیم گیــر در بــازار بــورس تاثیرگذار 
اســت، تصمیم های خلق الساعه، ناگهانی و 
چرخش های ۱۸۰ درجه مشکلاتی را برای 

سرمایه گذاران ایجاد کرده است.
»حجت الله صیدی« در نشســتی با حضور 
رئیس اتــاق بازرگانی ایــران و اعضای آن 
اظهار داشــت: دســتورالعمل های شبانه و 
این گونه رفتارها باعث شــده تا بازار سرمایه 

حساس شود.
وی افــزود: بورس بــا اعضای خــود معنی 
دارد و بدون اعضا و شــرکت ها به عنوان نهاد 
ناظر معنایی ندارد، اکنــون نا اطمینانی که 
به خاطر مسائل منطقه در کشورمان وجود 
دارد بورس را تحت تاثیر قرار داده اســت که 

این در همه کشورها وجود دارد.
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار 
ادامه داد: رفتار اقتصادی بخش حقیقی نیز 
یکی دیگر از موارد تاثیرگذار در بورس است 
و بعضی تولیدکنندگان بــه موضوع بورس 

به صورت کوتاه مدت نگاه می کنند.
وی با بیان اینکه اعتمادبخشــی از مردم به 
بورس خدشه دار شده اســت، گفت: اکنون 
۲ میلیون نفر ســهام دار در بــورس داریم 
که فعال هســتند و ۶۰ میلیون کد بورسی 

داریم.
صیدی با اشاره به اینکه بخش واقعی اقتصاد 
را باید درک کنیم، گفت: توفیق داشــته ایم 
که با اعضای اتاق تعامل داشــته باشیم، چرا 
که اقتصاد کشــور را همیــن اعضای بخش 

خصوصی اتاق ها می سازند.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار افزود: 
اکنون بعضی از کشــورها به تولید ناخالص 

ســرانه یک هزار تا پنج هزار دلاری دســت 
پیدا کرده اند که به خاطر سرمایه گذاری در 

تولید بوده است.
وی با اشــاره به اینکه فشارهای زیادی را در 
بخش اقتصادی کشــور تحمــل می کنیم، 
گفت: بخشی از این مساله به خاطر تحریم ها 
و بخشــی دیگر به خاطر حکمرانی است با 
این دو مورد تشکیل ســرمایه سخت شده 

است.
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار 
عنوان کرد: در برنامه ۲۰ ســاله که در دهه 
۸۰ برای کشــور دیده بودند، رشــد سالانه 
هشت درصدی بود تا در سال ۱4۰۲ به رتبه 
نخست در منطقه برســیم. اکنون به لحاظ 
ارزش اســمی چهــارم و شــاخص برابری 

قدرت خرید سوم هستم.
وی ادامه داد: اکنــون تولید ناخالص ملی در 
کشــور ما 4۰۰ میلیارد دلار است، در حالی 
که بسیاری کشــورها به تولید ناخالص ملی 
بیش از هزار میلیارد دلاری دست یافته اند 

که این فاصله زیاد است.
صیدی خاطرنشــان کرد: دغدغه نخســت 
کشور بحث رشد و تشــکیل سرمایه است، 
این امر باید در بازار پول و سرمایه انجام شود. 
در حوزه تشکیل ســرمایه، سهم بازار خیلی 
کم بوده و نوسان داشته است که یک پنجم 

تشکیل سرمایه در بازار سرمایه بوده است.
وی ادامــه داد: در چند ســال اخیــر نرخ 
تشــکیل ســرمایه منفی شده اســت و از 
جیب می خوریم؛ یعنی زمیــن، کارخانه یا 
تجهیزات می فروشیم تا ســرمایه را حفظ 

کنیم.
این مقام مســئول اضافه کــرد: تامین مالی 
کوتاه مــدت باید توســط بانــک و تامین 

بلندمدت باید توسط بورس انجام شود.
وی بــا تاکید بر اینکه قانون اســتقلال بازار 
اوراق بهادار بورس را به رســمیت شناخته 
اســت، گفت: این یک امر نســبی اســت و 
بخش مهمی بستگی به رفتار افراد سازمانی 
دارد. هرچنــد ســاختار بورس مســتقل 
اســت و اعضای آن مجموعــه ای از بخش 
خصوصی، دولت و ســهام داران هستند، اما 
در همین جلسه های شــورا از حضور رئیس 
اتاق بازرگانی محــروم بودیم که اعمال نظر 
توســط بخش خصوصی تأثیرگذار خواهد 

بود.
صیدی ابراز داشــت: ما در بــورس منافع 
ســهام داران را حفــظ می کنیــم و وقتی 
دولت لایحــه بودجــه را ارائــه می کند با 
وزارتخانه هــای مختلــف وارد مذاکــره 
می شــویم تا از معافیت های مالیاتی و سایر 

موارد بهره مند شویم.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره 
به اینکه بالای ۸۵ درصد اوراق بدهی دولتی 
اســت، گفت: اوایل دولت روحانی، وزارت 
اقتصــاد اوراق بحث اوراق بدهــی دولت را 
اجرایی کرد که این امر بــرای بدهی دولت 

و سنددار شدن بود، اما قرار بود که ۲۰ تا 4۰ 
درصد بازار باشد. از ســال ۹۲ اوراق بدهی 
دولتی بــالا رفتــه و اوراق بخش خصوصی 

روند کاهش داشته است.
وی تأکید کرد: همه تلاش ما این اســت تا 
در بحث بودجه به ســمت ۵۰ درصد اوراق 
بدهــی بخش دولتــی و ۵۰ درصــد اوراق 

بدهی بخش خصوصی برویم.
صیدی بر رســیدن بورس و شــرکت های 
بورسی به جایگاه واقعی تاکید کرد و اظهار 
داشت: برای اینکه شــرکت های بورسی به 
ارزش واقعی برسند، باید عملکرد شرکت ها 
درست شود و پذیرش شرکت ها در بورس را 

تسهیل کنیم.
وی یادآور شــد: در بســیاری از کشــورها 
برای شــرکت های بورســی مزیــت قائل 
هســتند و بانک ها به شــرکت های بورسی 
تخفیف می دهند، زیرا شرکت های بورسی 

صورت های مالی شفافی دارند.
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار 
خاطرنشــان کرد: بعضی از شــرکت های 
بورســی فعال و جزو بزرگترین شــرکت ها 
هســتند که ۱۰ میلیارد دلار ارزش دارند. 
اکنون بــازار ۵۰۰ میلیونی منطقه تشــنه 
عرضه کالا و محصول اســت بایــد در این 

زمینه خلق سرمایه و ارزش آفرینی کنیم.
بیمه سهامداران بورس را پیگیری می کنیم

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید 
بر اینکه بیمه سهامداران بورس را پیگیری 
می کنیــم، گفــت: پوشــش خطرپذیری 
ســهامداران را در قالب بیمــه پیگیری می 
کنیم و باید از ســهامداران خــرد حمایت 

کنیم.
صیدی افزود: حمایت از ســهامدار خرد را 

مورد توجه قرار دادیم تا قدرتمندان دست 
در جیب سهامدار نکنند همچنین در حوزه 
شرکت ها با شفافیت، درست کار می کنیم 
تا بهینه سازی سیاستگذاری در شرکت ها 

درست انجام شود.
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار 
خاطرنشــان کرد: ســال ۱۳۹۹ رفتارهای 
درستی در بورس نشد که مقصر فقط دولت، 
بورس و مردم نبودند، بلکــه همه هیجانی 
شــدند؛ باید اعتماد مردم را جذب کنیم تا 
مردم به بازار سرمایه بازگردند که این امر در 

حوزه حکمرانی شرکت ها محقق می شود.
به گفته وی، پول های سرگردان در جامعه 
وجــود دارد که ما بایــد برای مــردم بازار 

سرمایه را جذاب کنیم.
وی تاکیــد کرد: رئیــس جمهــور یکی از 
جلســه های شــورای اقتصادی دولت را به 
بورس اختصــاص داد و در خصوص بورس 

دستورات خوبی ارائه کرد.
صیدی، بــا تکذیب فرار ســرمایه از بورس 
گفت: ایــن موضــوع را قبول نــدارم، بلکه 
فقط ســهامداران به خاطر شرایط سیاسی 
و اقتصادی منطقه، سرمایه را از صندوقی به 

صندوق دیگر می برند.
وی بیان داشــت: گاهــی حجــم و تعداد 
معاملات کاهش پیدا مــی کند که به خاطر 

شرایط بازار است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره 
به اینکه نرخ سود همه را گرفتار کرده است 
که ریشــه آن کســری بودجه است، گفت: 
بانک مرکــزی و بورس بــه یکدیگر متصل 
هستند، بهای تمام شــده نهاده های تولید 
کننده بایــد کاهش پیدا کند تــا قیمت ها 

پایین آمده و تورم کاهش یابد.
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 اتصال ۶۰۰ مدرسه به شبکه ملی اطلاعات
 بر بستر فیبرنوری

مجری خدمات اتصال و دسترســی پر ســرعت مدارس به شبکه ملی 
اطلاعات در سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی از اتصال ۶۰۰ 

مدرسه به شبکه ملی اطلاعات بر بستر فیبر نوری خبر داد.
 به نقل از ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، ولی الله مرادی 
گفت: در پی پیش بینی اتصال و دسترسی پرسرعت سازمان ها، مراکز 
آموزشی، پژوهشی، حوزوی، کسب و کارها وکاربران تجاری با حداقل 
سرعت صد مگا بیت بر ثانیه در ســند طرح کلان و معماری شبکه ملی 
اطلاعــات، تفاهمنامه ای بیــن وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
و وزارت آموزش و پرورش در ســال گذشته امضا شــد تا بر اساس آن 
مدارس کشور بر بستر فناوری فیبرنوری به شبکه ملی اطلاعات متصل 

شوند.
وی با اشــاره به اجرای پروژه ملــی فیبر نوری منازل و کســب وکارها 
تصریح کرد: با اجرا و توســعه پروژه ملی فیبر نوری در سراســر کشور، 
اتصال هزار و ۶۵۶ مدرســه به شــبکه ملی اطلاعات نیز آغاز شد که در 
حال حاضر از این تعداد، ۶۰۰ مدرسه در 44 شــهر در سراسر کشور بر 

بستر فیبر نوری به شبکه ملی اطلاعات متصل شده اند.

رقابت علمی نخبگانی ۷ هزار طلبه آذرماه 
برگزار می شود

معاون علمی حوزه علمیه خراسان گفت: بیش از ۷ هزار طلبه در مرحله 
مقدماتی رقابت های علمی نخبگانی شرکت کردند.

حجت الاســلام مهدی رضایی از برگزاری مرحله مقدماتی رقابت های 
علمی نخبگانی خبر داد و اظهار کرد: خوشبختانه استقبال طلاب علوم 
دینی از این رقابت ها قابل توجه اســت؛ به گونه ای کــه بیش از ۷ هزار 

طلبه در حدود ۱۳ هزار عنوان درسی در این رقابت ها شرکت کردند.
وی بــا بیان اینکــه مرحلــه مقدماتی ایــن رویداد علمــی به صورت 
مجازی برگزار شــد، تصریح کرد: در این رقابت ها ۸۶ استاد شاخص در 

عرصه های مختلف دانشی در طراحی سوالات مشارکت داشتند.
به گفتــه وی، تا چند روز آینــده امکان ثبت نام و شــرکت جاماندگان 

مرحله مقدماتی رقابت های علمی نخبگانی فراهم می شود.
معاون علمی حوزه علمیه خراســان افزود: چنانچه این افراد در مرحله 
مقدماتی، حائز رتبه علمی شــوند به مراحل بعــدی رقابت های علمی 

نخبگانی راه می یابند.
حجت الاسلام رضایی از مدیران مدارس علمیه خواست که با پشتیبانی 
مادی و معنوی، برگزاری کلاس های فوق العادی، در نظر گرفتن امتیاز 
ویژه برای طلاب راه یافتــه به مرحله بعــدی و… از طلاب علوم دینی 

حمایت کنند.
وی گفت: مرحله دوم رقابت های علمی نخبگانــی به صورت فرایندی 

و شامل آزمون آنلاین و حضوری و مصاحبه در آذرماه برگزار می شود.

ح  بیمارستان میلاد و سازمان انتقال خون در طر
ج میلاد جابه جا می شود؟ توسعه  بر

مدیر عامل برج میلاد در مورد آخرین وضعیت اجرای طرح توسعه برج 
میلاد توضیحاتی بیان کرد.

عباس حیدری در مورد میزان مراجعــات مردمی به برج میلاد با بیان 
اینکه میزان مراجعه شــهروندان به برج میلاد عمدتا حضور در مرکز 
همایش ها و بر اساس برنامه هایی است که در سالن برگزار می شود که 
عمدتا توسط بخش خصوصی برنامه ها برگزار می شود، گفت: می توان 
گفت میزان اســتقبال مردم از برنامه های اجرایی در سالن همایش ها 
به گونه ای اســت که تقریبا روزهای خالی در مرکز همایش های برج 
میلاد نداریم و عمده مراجعه مردم نیز در بخش گردشــگری و سازه 
برج اســت که بر اســاس ســامانه فروش و اطلاعات فروش موجود از 
سال های قبل توانســتیم رکورد فروش ۱4 الی ۱۵ ســال اخیر را رد 

کردیم.

وی با بیان اینکه میانگین بازدید ســالانه حدود ۵۵۰ هزار نفر بوده که 
در حال حاضر سالانه بیش از ۸۵۰ نفر بلیت فروشــی داریم، گفت: در 
دوســال اخیر در ایام نوروز براســاس آمارهای منتشــره جزو ۳ مرکز 

پربازدید و پر گردشگر تهران بودیم.
حیدری با بیان اینکه در دو ســال اخیر مجموعه هــای تفریحی جدی 
همچون ســرزمین افسانه ها، شــهربازی، بازی های هیجانی و... اضافه 
شده است؛ اما اساســا برج میلاد برای جمعیت محدودی ساخته شده 
اســت چراکه از نظر فنی، زیرســاخت ها آماده پذیرایی از یک جمعیت 
گســترده نیســت یعنی نباید مجموعه برج میلاد را بــا مجموعه های 

تفریحی دیگر مقایسه کرد.
مدیر عامل برج میلاد در مورد سرانجام طرح های توسعه ای برج با بیان 
اینکه در سال ۱4۰۰ لایحه ای در شورای شــهر تهران تصویب شد که 
این لایحه به تصویب کمیســیون ماده ۵ نیز رسیده است، گفت: اراضی 
برج میلاد حدود ۱۲۰ هکتار اســت که علاوه بر برج شامل بیمارستان 
میلاد، دانشگاه علوم پزشــکی و ساختمان ســازمان انتقال خون نیز 
می شود و دقت داشته باشید که در حال حاضر تنها فاز یک برج میلاد به 

سرانجام رسیده است.
به گفته حیدری، هنوز ۲۰ الی ۳۰ درصد طرح های توســعه ای در برج 
باقی مانده است که بر همین اساس در روزهای گذشته ساختمان اداری 
برج میلاد را به بهره برداری رســاندیم که تکمیل کننــده فاز یک برج 
میلاد بود و برخی خدمات همچون پارکینگ و... بعد از گذشــت سالها 

هنوز تکمیل نشده است.
وی افزود: حالا در این اراضی، لکه ها و زمین های خالی مختلفی اســت 
که بر اساس لایحه ۱4۰۰ شورای شــهر در این اراضی بارگذاری تعیین 
و تصویب شده که بر این اســاس ســاخت یک هتل، پلازای شهری با 
کاربری فرهنگی و اجتماعــی که تکمیل کننده مرکــز همایش های 
فعلی است و ساخت دهکده سلامت و ۱۵ هزار متر مربع فضای ورزشی 
نیز پیش بینی شده است که سازمان ســرمایه گذاری شهرداری تهران 

متولی جذب سرمایه گذار است.
مدیر عامــل برج میلاد گفت: همــه این طرح ها با کاربــری فرهنگی و 
اجتماعی دیده شــده اســت و در فاز بعدی مجموعه های همجوار برج 
میلاد اعم از بیمارستان میلاد، دانشگاه علوم پزشکی و ساختمان انتقال 
خون است و در سند ذکر شده که باید از این مجموعه منتقل شوند و کل 

اراضی در اختیار مردم برای استفاده عمومی قرار گیرد.
حیدری ادامه داد: اما از آنجایی که هزینه جابجایی بالاســت و در دوره 
های گذشته نیز این جابجایی انجام نشده است در واقع نمی توان گفت 
که این انتقال و جابجایی مجموعه های همجــوار برج میلاد چه زمانی 

رخ می دهد تا در اختیار عموم قرار گیرد.

دیوار

رییس پلیس فتــا پایتخت از تجارت ســیاه مجرمان 
سایبری خبر داد و گفت: این مجرمان با سوء استفاده از 
هویت دیگران و فریب آنها از طریق اجاره ســیم کارت، 
کارت و حساب های بانکی و یا کاربری صرافی های رمز 
ارزی شــهروندان بی اطلاع، اقدام بــه اعمال مجرمانه 

می کنند.
ســردار داود معظمی گودرزی روز دوشنبه اظهار کرد: 
ترفند اصلی مجرمان سایبری استفاده از کلید واژه های 
درآمد دلاری و یا کار در منزل است البته پلیس فتا این 
است مجرمان ســایبری را رهگیری و آنها را در چنگال 

قانون گرفتار کند.
به گفته وی، با توجه به اقدامات بسیار خوبی که توسط 
پلیس فتا، قوه قضاییــه و بانک مرکزی انجام شــده، 
مجرمان تلاش می کنند بــا ترفندهای مختلف هویت 

خود را پنهان کرده و از هویت دیگران استفاده کنند.
وی با اشــاره به تبعات واگــذاری کارت بانکی به افراد 

غیر ادامه داد: یکی از رایج ترین شــگردهای 
مجرمان ســایبری سوءاســتفاده از هویت 
دیگران اســت که در ۲ بخــش این موضوع 
بیشــتر اتفاق می افتد؛ یکی سوءاســتفاده 
از حســاب ها و کارت های بانکــی که همه 
شــاخه های آن ماننــد اینترنــت بانــک و 
نرم افزارهــای مرتبــط را در بــر می گیرد و 

دیگری سوءاســتفاده از ســیم کارت هایی کــه به نام 
اشخاص مختلف است.

تبلیغات کذب موسسات کاریابی و کاردر منزل
سردار معظمی گودرزی با اشاره به رمز ارزها هم افزود: 
در این حوزه شــیادان با توجه به نیاز مجرمین به کیف 
پول دیجیتال و حســاب کاربری بــرای عملی کردن 
اهداف مجرمانه خود، با استفاده از ترفندهای مختلف 
تحت عنوان موسسات کاریابی و یا کار در منزل، درآمد 

دلاری و غیره اقدام به تبلیغات می کنند.
وی ادامه داد: این شــیادان پــس از ترغیب 
شــهروندان بــه همــکاری با این شــغل 
های پوششــی با فریــب افراد جویــای کار 
و سواســتفاده از حســاب کاربری که با نام و 
هویت آنها ساخته شده اقدام به کلاهبرداری 

از دیگر کاربران می کنند.
این مقام پلیس تهران بزرگ با اشــاره به اینکه با توجه 
به صراحت قانــون و جرم انگاری، مســوولیت هرگونه 
تراکنش بانکی به عهده دارنده کارت اســت و حفظ و 
نگهداری ســیم کارت، تماس ها و پیام هــا نیز برعهده 
دارنده خط تلفن اســت، گفت: روزانه تعــداد زیادی 
از شهروندان آگاهانه یا از ســر ناآگاهی گرفتار چنین 
پرونده هایی می شوند و هزینه های آن این است که باید 
رضایت شــاکیان را بگیرند و به عنوان سوابق کیفری 
برای آنها درج می شــوند و اگر تکرار جرم داشته باشد 

قانون به صراحت تکلیف را مشخص کرده است.
رییس پلیس فتــا تهران بزرگ به شــهروندان توصیه 
کرد با مراجعه بــه دفاتر خدمات ارتباطــی اپراتورها، 
ســیم کارت های به نام خود را بررســی کننــد و اگر 
ســیم کارتی وجود دارد که در اختیار آنها نیست اما با 
هویت شان ثبت شده بلافاصله پیگیری قانونی را انجام 
دهند.سردار معظمی گودرزی تاکید کرد: البته راه های 
کوتاه تری مانند کدهــای پیامکی نیز برای بررســی 
اینکه ســیم کارت دیگری به نام ما ثبت شــده است یا 
خیر؟ می توان با جســتجو در موتورهای جستجوگر و 
اپراتورها آنها را شناســایی کرده و از آن طریق هم برای 

این منظور اقدام کرد.
وی افزود: مردم در صورت مشــاهده موارد مشکوک، 
موضوع را از طریق مرکز فوریت های سایبری به شماره 
www. تلفن ۰۹۶۳۸۰ و یا  سایت پلیس فتا به آدرس

fata.gov.ir گزارش کنند.

مدیرعامل ســازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران 
اعلام کرد که طــرح ترافیک جدید تهران در شــورای 

ترافیک رد نشده بلکه اصلاحاتی داشته است.
پوریــا علیمردانی در مــورد رد طــرح ترافیک جدید 

پایتخت در شــورای ترافیــک گفت: طــرح ترافیک 
جدید در شورای ترافیک رد نشده است؛ بلکه نیازمند 
اصلاحاتی پیشنهاد داده شد.وی با بیان اینکه این طرح 
بعد از رفع ایرادات و اصلاح آن توســط مشاور، دوباره 

برای بررســی به شــورای ترافیک برگردانده خواهد 
شد، گفت: شــورای ترافیک در مورد مدت زمان سفر 
اشــکالاتی وارد دانســتند و محدوده طــرح تغییری 
نکرده بود. این درخواست وجود داشت که برخی معابر 

پرترافیک را به محــدوده اضافه کنیم؛ البته  هنوز طرح 
استفاده از ابزارهای هوشمند کامل نبود و قرار شد این 
نواقص توسط مشاور برطرف شود و مجددا طرح برای 

بررسی به شورای ترافیک تهران بیاید.

فتا

ح طر

خریدار  اجرای متناسب ســازی حقوق 
بازنشســتگان تامین اجتماعی درحالی از 
هفته گذشته به صورت رســمی آغاز شده 
که اگرچه نحوه محاســبه متناسب سازی 
براســاس فرمول ضریب افــت طبق اصول 
بیمه ای محاسبه و پرداخت می شود و طبق 
قانون باید نسبت مســتمری بازنشسته به 
حداقل دستمزد همان ســال، با ۹۰ درصد 
نســبت اولین مســتمری بازنشستگی به 
حداقل دســتمزد ســال برقراری متناسب 
شود، اما کارشناسان معتقدند که کسر این 
۱۰ درصد از ضریب مستمری با روح قانون 
جهت ترمیــم حقوق و لحاظ کــردن تورم 
فزاینده جهت معیشت مســتمری بگیران 
تامین اجتماعی بــه نوعی ایجاد پارادوکس 

می کند.
ناهید حیدری یک کارشناس امور بیمه ای 
و تامیــن اجتماعی، با اشــاره بــه اجرای 
بازنشســتگان  متناسب ســازی حقــوق 
تامیــن اجتماعــی از هفتــه گذشــته، 
اظهار کرد: حقــوق بازنشســتگان تامین 
اجتماعــی معمــولا از بیســتم تــا پایان 
ماه بــه حســاب مســتمری بگیران واریز 
می شــود، اما در آبان مــاه به دلیــل انجام 
محاســبات متناسب ســازی و بازنگــری 
روی فرمول هــای محاســبه، ســازمان از 
۲۳ آبان ماه اقدام به پرداخت مســتمری ها 
همراه بــا متناسب ســازی حقوق ها کرده 
است. فرمولی که ســازمان تامین اجتماعی 
برای محاســبه متناسب ســازی استفاده 
کرده، طبق اعــلان عمومی و بیــان آن از 
طریق مسولین ذیربط ، فرمول ضریب افت 
مستمری طبق اصول و محاسبات بیمه ای 

است.
به گفته وی، این فرمــول در دومین مرحله 
متناسب سازی در ســال ۱4۰۰ نیز به کار 
رفت که براساس آن، ضریب افت مستمری 
و کاهش ارزش ریالی موردتوجه قرار گرفت 

و از همیــن رو، طبــق این فرمــول حقوق 
بازنشســتگانی که تــا پایان ســال ۱۳۹۹ 
بازنشسته شدند، به هنگام شد. البته در آن 
زمان باتوجه به محدودیت منابع در اختیار 
سازمان جهت متناسب ســازی، ۷۵ درصد 
مبلغ ضریب افــت مســتمری پرداخت و 
قرار شــد از محل منابع پیش بینی شده در 
ســال ۱4۰۱، ۲۵ درصد باقی مانده آن هم 
پرداخت شــود که در نهایت نحــوه اقدام 
آن در هالــه ای از ابهام قــرار گرفت و جهت 
برقراری های مستمری ســال ۱4۰۰ سایر 
سطوح تا پایان برنامه ششــم نیز علی رغم 
وجود قانون و مجوزهای اجرایی، در ســال 
۱4۰۱ دیگر هیــچ اقدامــی در آن برهه از 
زمان، توســط ســازمان تامین اجتماعی 

صورت نگرفت.
یک کارشــناس امــور بیمــه ای و تامین 
اجتماعی با اشــاره بــه تصویــب قانون 

برنامه هفتــم که از ابتدای ســال ۱4۰۳ 
لازم الاجرا بوده و براســاس جز ۲ بند "ر" 
ماده ۲۸ و همچنین در راســتای اجرای 
ماده ۹۶ قانون تأمیــن اجتماعی مصوب 
ســال ۱۳۵4 بــا اصلاحــات و الحاقات 
بعدی که سازمان تأمین اجتماعی مکلف 
شد طی ســه  ســال اول برنامه نسبت به 
متناسب  سازی مســتمری بازنشستگان 
»غیرحداقل بگیر« اقدام شــود، به نحوی 
که در پایان ســال ســوم برنامه، نســبت 
مستمری بازنشســته به حداقل دستمزد 
همان ســال، با ۹۰ درصد نســبت اولین 
مســتمری بازنشســتگی بــه حداقــل 
دســتمزد ســال برقراری مســتمری، 
متناســب شــود که این متناسب  سازی 
در ســال اول به میــزان 4۰  درصــد و در 
سال های دوم و ســوم هرکدام ۳۰ درصد 
مابه  التفــاوت تــا ۹۰ درصــد یادشــده 

خواهد بــود، تصریح کرد: براین اســاس 
دولت موضوع متناسب ســازی را با ورود 
مدیرعامل جدید ســازمان در دو ماه اخیر 
در دســتورکار خود قرار داد و محاسبات 
براساس اصول محاسبات بیمه ای و در نظر 

گرفتن ضریب افت بیمه ای انجام شد.
 امــا باتوجه به اجــرای متناسب ســازی و 
پرداخــت حقوق بازنشســتگان همــراه با 
متناسب ســازی و همچنین مشخص شدن 
فرمول، آیا بازنشســتگان از نحوه محاسبه 
متناسب ســازی رضایت  دارند یا خیر؟ که 
این کارشناس امور بیمه و تامین اجتماعی 
در ایــن باره گفــت: بحث رضایت نســبی 
بازنشستگان به عوامل مختلفی بازمی گردد. 
در زمینه اجرا، سازمان تکلیف خود را انجام 
داده و در حــال پرداخت متناسب ســازی 
اســت، اما یکــی از مباحث قابــل توجه، 
ماهیت مصوبه قانونی اســت. در این زمینه 

باید به چند نکته توجه کــرد؛ از جمله این 
موارد متن مصوبه قانون اســت که براساس 
آن، نسبت مســتمری بازنشسته به حداقل 
دستمزد همان ســال، با ۹۰ درصد نسبت 
اولین مســتمری بازنشســتگی به حداقل 
دســتمزد ســال برقراری مســتمری باید 
متناســب شــود. اختصاص این ۹۰ درصد 
هیچ مبنای روشــنی برای بازنشســتگان 
تامین اجتماعی ندارد اما برای بازنشستگان 
کشــوری و لشــکری تکلیــف روشــن 
شــده اســت، چراکه متناسب ســازی در 
دستگاه های اجرایی مساوی با ۱۰۰ درصد 
حقوق دریافتی شاغلان همتراز است و ۱۰ 
درصد کســری آن هم به کسورات شاغلان 
مانند مالیات، بیمــه و... بــاز می گردد که 

بازنشستگان از آن معاف اند.
وی یــادآور شــد: امــا مــلاک در تامین 
اجتماعی برای کســر این ۱۰ درصد روشن 
نبوده و این موضــوع موجب ایجاد ابهاماتی 
بــرای بازنشســتگان تامیــن اجتماعی 
شده،  چراکه کســر این ۱۰ درصد از ضریب 
مســتمری بــا روح قانون جهــت ترمیم 
حقوق و لحاظ کردن تــورم فزاینده جهت 
مستمری بگیران تامین اجتماعی به نوعی 
ایجاد پارادوکس می کنــد. به عبارتی علی 
رغم اینکه بیمه شــده در زمــان تقاضای 
برقــراری مســتمری و تبدیل دســتمزد 
مشــمول پرداخت حق بیمه به مستمری 
به دلیل اینکــه معــدل و میانگین حقوق، 
آخرین دو ســال وفق ماده ۷۷ قانون تامین 
اجتماعــی در نظر گرفته می شــود حدودا 
۱۵ درصد از دســتمزد مشــمول پرداخت 
حق بیمه وی کســر می شــود و به عبارتی 
حتی اگر فرد، سقف پرداز هم باشد، به دلیل 
اینکه معدل دو ســال آخــر بیمه پردازی 
در نظر گرفتــه می شــود، درنتیجه حدود 
۱۵ تــا ۱۸ درصــد از حقوق و دســتمزد 

بیمه پردازی اش کسر می شود.

خریدار  رئیــس هیئت مدیــره انجمن 
پخش دارو و مکمل ایران به تشــریح اوضاع 
نامناســب زنجیــره تامین دارو در کشــور 
پرداخت.سیدابراهیم هاشمی، اظهار کرد: 
حال بازار دارویــی ایران از ابتــدا تا انتهای 
زنجیره خوب نیســت، دلیل عمده  اش این 
است که متأسفانه در کشور علت را برطرف 
نمی کنیم، فقط دنبال این هستیم مقطعی 
کار کنیم و معلــول را گذرا حل می کنیم، به 
همین دلیل چالش هــای صنعت به راحتی 

قابلیت حل شدن ندارد.
وی بــا عنــوان ایــن مطلب کــه در فصل 
بودجه هســتیم، افــزود: یکــی از جاهایی 
که بیشترین آســیب را به مجموعه صنعت 
می زند مطالبات حوزه دولتی اســت که دو 
بخش اســت، جایی که مجبور می شویم به 
دانشگاه های علوم پزشــکی، بیمارستان ها 
و مراکــز دولتی بــه زور کالا بدهیم، بدهی 
بالای ۱4 و ۱۶ مــاه دارنــد و مطالبات ۲۵ 
پخــش اول کشــور از دانشــگاه های علوم 
پزشکی از ۲۱ همت بیشتر است و مجموعه 

زنجیره تأمین دارو را فلج کرده است.
هاشــمی ادامــه داد: دارویی کــه تحویل 
دانشگاه های علوم پزشــکی داده ایم و پول 
ما را نداده اند. اگــر به اینهــا مطالبات ما از 
مجموعه هــلال احمر، تأمیــن اجتماعی، 

سایر نهادهای وابسته به دولت اعم از مراکز 
نظامی و وابســته به دولت هم اضافه کنیم 
بالغ بر ۳۷ همت از مجموعه دولت به شکل 

مستقیم طلب داریم.
وی با عنــوان این مطلب کــه ۹۰ همت که 
از کل بــازار دارو طلب داریــم، گفت: بقیه 
طلب شــرکت های پخش دارو که بیش از 
۵۰ همت می شــود، از داروخانه ها اســت، 
اما مشــکل داروخانه ها این است که بخش 
عمده مطالبات آنها )داروخانه ها( از بیمه ها 
و طرح دارویار است. از این ۵۰ همت بیش از 
۳۰ همت از بیمه ها و مجموعه دارویار طلب 

دارند.
رئیس هیئت مدیره انجمــن پخش دارو و 
مکمل ایران تاکید کــرد: بدهی های دولت 
کمر صنعت و زنجیــره را از ابتدا تا انتها خُرد 
می کند و مشکل امروز صنعت ما که حالش 
خوب نیســت به دلیل کمبــود نقدینگی 
است. در سی و چند ســالی که انجام وظیفه 
می کنم الان وضعیت بی ســابقه ای است، 
شرایطی که دولت بدهی زیادی دارد و فشار 
به حــوزه دارو و مجموعه داروخانه، پخش و 
تولید وارد می کند و نمی دانیم در آینده چه 

اتفاقی خواهد افتاد.
هاشمی افزود: این مســئله بی سابقه بوده 
است، چرا که چالش ما در گذشته اول تأمین 

ارز بود، امروز تأمین ارز چالش اول ما نیست 
به این دلیل که بانک مرکزی وقتی ارز به ما 
در حوزه دارو تخصیص می دهد ریال نداریم 
ارز بخریم، هیچ وقت در این شرایط نبودیم 
و هیچ وقــت حوزه بانــک محدودیت هایی 
که الان برای صنعــت دارو ایجاد کرده هیچ 

زمانی ایجاد نکرده بود.
وی ادامه داد: وقتی در دانشــگاه های علوم 
پزشــکی تعرفه ها در همه ابعاد نه فقط دارو 
درســت داده نمی شــود بیمارستان دخل 
و خرجش نمی خواند چــون اولویت اولش 
پرداخت حقوق پرسنل می شــود هر پولی 
داخلش می شــود بــرای حوزه پرســنلی 
بلعیده می شــود و پولی نمی ماند که به دارو 
و موارد دیگر پرداخت شــود. به اسم دارو از 
بهمن سال گذشــته تا مرداد ۱4۰۳ بیش از 
4۲ همت پول گرفتند ولی یــک ریال به ما 
ندادند. هیچکس هم پاســخگو نیست، در 
مهرماه قرار بود ۱۰ همت تهاتر انجام شود، 
یک همت در حوزه تأمیــن اجتماعی انجام 
شــد و بقیه اش را متوجه نشدیم چه اتفاقی 
افتاد که اگر انجام می شد بخشی از مشکلات 
این حوزه مرتفع می شــود و واقعاً حال دارو 
بد اســت و اگر بــه داد آن نرســند صنعتی 
که افتخار ایران اســت، آســیب جدی می 
می بیند.هاشمی افزود: سال ۹۱ مدیر عامل 

پخش هجــرت بودم، عمــده داروهای ضد 
ســرطان و هایتک و فرآورده هــای بایوتک 
وارداتی بود و تقریباً از ۸۹ تــا اواخر ۹۲ که 
سیستم بانکی باز شــد و سمت برجام رفت، 
اوضاع بهتر شد. در مقطع تحریم اول تقریباً 
روزی نبود که فحش نخوریم و کسی که به 
ما فحش می داد حق داشــت چون داروی  
اش را می خواســت ولی امــکان تهیه دارو 
نبود چون بخش عمــده وارداتی بود. با یک 
سیاســت درســت بین ۹۲ تا تحریم بعدی 
ســازمان غذا و دارو کاری کــرد که بخش 
عمده تولید داخل شــد، در تحریم دوم که 

از تحریم اول بســیار بدتر بــود کمبودهای 
دارویی ما به مراتــب کمتر بود چرا که تولید 
داخــل داشــتیم و صنعت ما بــه داد مردم 
رسید. تولید انجام شــد، این تولید افتخار 
ملی اســت، در ترکیه و دیگر کشــورهای 
همســایه ببینید هزینه هــای دارویی آنها 

چقدر است و چرا ما اینقدر کم هستیم.
وی برای برون رفت از شرایط کنونی گفت: 
تعرفه ها و قیمت گذاری باید درســت شود، 
پــول دارو را به خــود دارو بدهیــد و دولت 
به تعهداتــش عمــل کنــد و مداخله غیر 

کارشناسی در امور تخصصی نداشته باشد.

تجارت سیاه، شگرد اصلی مجرمان در فضای مجازی است

ح ترافیک جدید تهران رد نشده است طر
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انتشار فراخوان یک بخش جدید در جشنواره 
وسکی نمایش عر

شرایط شرکت در بخش اختراعات و دستاوردهای تکنیکی بیستمین 
جشنواره بین المللی نمایش عروسکی تهران-مبارک اعلام شد.

 به نقل از روابط عمومی جشــنواره، بخش اختراعات و دســتاوردهای 
تکنیکی برای نخستین بار در بیستمین جشــنواره بین المللی نمایش 

عروسکی تهران-مبارک برگزار می شود.
در بخش اختراعات، کمک به حفظ ســلامت جســمی بازی دهندگان 
عروســک از جمله شــاخص های مهم ارزیابی اســت. در این بخش به 
اختراعاتی که شرایط بازی دهندگان را در تکنیک های مختلف آسان تر 
کند و قابلیت تولید انبوه داشته باشــند، به انتخاب دبیرخانه، جوایزی 

داده خواهد شد.
همچنین در این بخش، به ۲ نفر از افرادی که در زمینه ساخت عروسک 
به دســتاوردهای تکنیکی جدیدی رسیده باشــند، نیز جوایزی داده 
می شود.علاقه مندان شــرکت در این بخش می توانند فیلم اختراعات 
و دســتاوردهای خود را از طریق لینک گوگل درایو در سایت جشنواره 
بارگذاری کرده، و یا دی وی دی حاوی فیلم اختراع یا دســتاورد خود را 
با پست یا حضوری به دبیرخانه جشــنواره ارسال کنند.فرم ثبت نام در 
سایت جشنواره، از ۲۸ آبان ۱4۰۳ در دسترس خواهد بود و متقاضیان 
می توانند طــرح و فیلم مربوط به اختراع خود را تا ۱۵ آذر روی ســایت 

جشنواره به نشانی tehranmobarak.theater.ir بارگذاری کنند.
بیستمین جشــنواره بین المللی نمایش عروســکی تهران-مبارک به 
دبیری امیر سلطان احمدی و شــعار »رویای سفید دوستی« از ۲۶ آذر 
تا ۳ دی ۱4۰۳ در بخــش  نمایش های صحنــه ای )مخاطب نوجوان و 
بزرگســال(، نمایش های صحنــه ای )مخاطب خردســال و کودک(، 
نمایش های فضای بــاز، تئاتر ملل، فراگیر، نمایشنامه نویســی، بخش 
۱۰۰ ثانیه ای )فضای مجــازی(، اختراعات و دســتاوردهای تکنیکی 

برگزار می شود.

کنسرت »ننشیند خموش« تمدید شد
کنســرت »ننشــیند خموش« که در قالب دومین تجربــه از طرزِ تازه 

برگزار می شود برای یک شب دیگر تمدید شد.
 به نقل از روابط عمومی بنیاد رودکی، اجرای گــروه همنوازان وَداد که 
قرار بود یکم آذر در تالار رودکی برگزار شــود، برای یک شــب دیگر در 

شامگاه جمعه دوم آذر نیز تمدید شد.
همنوازان وداد در این کنســرت با ترکیبی از نوازندگان سازهای ایرانی 
و کلاســیک در دو قسمت قطعاتی را در دســتگاه های موسیقی ایرانی 

به آهنگسازی کیارش داودی و خوانندگی پوریا اخواص اجرا می کند.
بخش نخســت این اجرا شامل دونوازی ســنتور و تنبک در دستگاه نوا 

است و بخش دوم نیز به گروه نوازی اختصاص دارد.

کیارش داودی سرپرســت، آهنگساز و نوازنده  ســنتور، پوریا اخواص 
خواننده ، فردین میرزاحســینی نوازنده کمانچه، کیارش بکتاشــیان 
نوازنده نــی، زهرا کریمــی نوازنده ویولا، یاســمن کوزه گــر نوازنده 
ویولنســل، امیر خیری نوازنده تمبک و محمدرضا حسن خانی نوازنده 

عود اعضای گروه »هم نوازان وداد« را تشکیل می دهند.
»طرزِ تازه« عنوان طرحی است که در آن بنیاد فرهنگی هنری رودکی 
از ایده های گروه های موسیقی در ســبک های مختلف از جمله ردیف 

دستگاهی، موسیقی نواحی و کلاسیک غربی حمایت  می کند.
پیش از این نیز کنســرت »تریو + یک« به عنوان نخســتین اجرای این 

طرح، چهارم آبان در تالار وحدت برگزار شد.
گروه موســیقی هم نوازان وداد به سرپرســتی کیارش داودی در قالب 
دومین تجربه از طرزِ تازه، یکم و دوم آذر از ساعت ۲۰ کنسرت »ننشیند 

خموش« را در تالار رودکی روی صحنه می برد.

معرفی داوران بخش کتاب نخستین جایزه 
وهش سال تئاتر ایران پژ

داوران بخش کتاب های تالیفی و پژوهشی نخســتین جایزه پژوهش 
سال تئاتر ایران معرفی شدند.

 به نقل از دفتر رســانه اداره کل هنرهای نمایشــی، با اعلام سیدجواد 
روشن دبیر نخســتین جایزه پژوهش ســال تئاتر ایران، عطاالله کوپال 
)دکترای پژوهش هنر و عضو هیات علمی دانشکده ادبیات و زبان های 
خارجی دانشگاه آزاد اسلامی(، شــهرام زرگر )کارشناس ارشد ادبیات 
نمایشــی و عضو هیئت علمی دانشکده ســینما و تئاتر دانشگاه هنر( و 
میترا علوی طلب )دکترای مطالعات تئاتر و عضو هیات علمی دانشکده 
هنر دانشــگاه دامغان( به عنوان اعضای شــورای علمی و داوران بخش 

کتاب های تالیفی و پژوهشی این رویداد معرفی شدند.
نخســتین جایزه پژوهش ســال تئاتر ایران با رویکرد »توجه به ارتقای 
ظرفیت های علمی تئاتر ایران«، به همت اداره کل هنرهای نمایشــی 
در بخش های کتاب  تالیفی-پژوهشــی، مقالات علمی و پایان نامه های 
کارشناسی ارشــد و رســاله دکترای و در محورهای موضوعی: تاریخ 
معاصر تئاتــر ایــران، مدیریت در تئاتــر ایران، مخاطب شناســی در 
تئاترایران، جشنواره های تئاتری و سیاســت گذاری های فرهنگی در 
ایران، چهره های مانــدگار تئاتر ایران، تئاتر و جامعه در ایران، نســبت 
میان رشته ای تئاتر و سایر رشــته ها در ایران، آینده پژوهی تئاتر ایران و 
نمایشنامه نویسی در ایران و نمایش های آیینی و سنتی ایران هم زمان 

با هفته  پژوهش در نیمه دوم آذرماه سال جاری برگزار می شود.

کارتون کشتی گیران ساخته می شود
رییس مرکز پویانمایی صبــا گفت: پویانمایی کشــتی گیران با هدف 

آشنایی نوجوانان با ورزش کشتی ساخته می شود.
محمدرحیــم لیوانی ـ رئیس مرکــز پویانمایی صبا ـ ضمــن بازدید از 
اســتودیوی تولید پویانمایی کشــتی گیران در گفتگویی درباره روند 
تولید و برنامه ریزی برای پخش این مجموعه اظهــار کرد: پیش تولید 
فصل اول این کار در ۱۳ قســمت، به پایان رســیده و هفت قســمت با 
صداگذاری اولیه آماده شــده اســت. امیدواریم طبق برنامه، مجموعه 
کشــتی گیران برای نوروز ۱4۰4 آماده پخش شــود و اگر هم نشد، در 

تابستان آینده آن را به پخش برسانیم. 
لیوانی همچنین، با اشاره به ساخت فصل دوم مجموعه سلام بر ابراهیم، 
با نگاه به دوران کودکی و نوجوانی شــهید ابراهیم هادی و فعالیت او در 
زمینه ورزش کشــتی، بیان کرد: در مجموعه کشــتی گیران بخشی از 
زندگی ورزشکاران فعال کشتی در گذشته و حال با هم تلفیق شده و در 

شخصیت اصلی قصه نمود پیدا کرده است.
بر اســاس این خبر، دســت اندرکاران تولیــد مجموعــه پویانمایی 
کشــتی گیران اظهار امیدواری کردند، تولید ایــن مجموعه تا دی ماه 

۱4۰4 به طور کامل به پایان برسد.

قاب

نمایــش »فصــل ســوزاندن مورچه هــای قرمز« به 
کارگردانی بهنام ترابی اجرای خود را از شــب گذشته 

در پردیس تئاتر شهرزاد آغاز کرد.
 نمایــش »فصــل ســوزاندن مورچه هــای قرمز« 
بــه نویســندگی و کارگردانــی بهنام ترابــی که با 
رویکــردی اجتماعــی در قالب نمایشــی مدرن، بر 
پایه بــازی در بازی و تغییر مداوم و گســترده جهان 
کاراکتر ها بــه زندگی مارکی دو ســاد می پردازد از 
۲۷ آبان اجرای خــود را در پردیس تئاتر شــهرزاد 

آغاز کرد.
این نمایــش درباره هجو خشــونت و تاثیــر اجتماع 

خشمگین بر انســانی اســت که به تنهایی 
قادر به دفاع از خود در برابر جامعه نیســت و 
سرانجام تبدیل به نمونه ای دلخواه از جامعه 
اطرافش می شــود و در تاریکی رنج بار جهان 
پیرامونش رســتگاری را تنها در پذیرش رنج 

هایش می یابد.
نمایش »فصل سوزاندن مورچه های قرمز« 

با نگاهی شــخصی و پیچیده بر زوایای پنهان یک روح 
نور می افکند.

ترابی که بــه عنوان اســتاد گروه نمایش دانشــگاه 
تهران مرکــز مشــغول بــه فعالیت اســت این اثر 

نمایشــی را با گروهی دانشــجویی آماده 
اجرا کرده است.

بازیگران وعوامــل این نمایــش عبارتند 
از رضا منصوری، نــگار حاجیانــی، مبینا 
ریش پــور، محمــد حاجــی زاده، ماهان 
زارعی، نازنین مقصودی، روژانو محمدی، 
محمدپارســا حیــدری، مهتــاب بیگتن، 
پریا رباطی، بیتا اقاجری، یاســمین حسینی، عسل 
درتاج، نگین محیایی، فاطمــه بهروز، کیمیا فتاحی، 
پریناز جهانی، زهرا امیری، هلیــا فرهمندی، مریم 
نیری، بهنام محســن پــور، ســارا امیرخانی،فائزه 

سلطانی،رضا مقصودی، شیلان رشید زاده، کامیاب 
رحیمــی، الیــن ظریف ، مهــدی خمســه، پیمان 
کریمــی، نازنین اوحدی، ســارا جعفــری، فاطمه 
غلامی، مهرسا مومنی،شکیلا صدری، ارغوان یزدی 
پور،کوثر ذولقدر، مهدیس خانی،ســاره ســیاحی، 
مرضیــه زارع،فرشــید امانی، هومــن اخش جان، 

سامان ولی سلطانی، کیمیا مسروری، سحر قرایی
نمایش »فصل سوزاندن مورچه های قرمز« از ۲۷ آبان 
به مدت سی شب در پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه 
می رود. علاقه مندان می تواننــد بلیت این نمایش را از 

سایت تیوال تهیه کنند.

صحنه

خریدار  نشســت نقــد و بررســی فیلم 
»لعبت باز« بــه تهیه کنندگی و کارگردانی 
پوریا نوری در پردیس ســینمایی چارســو 

برگزار شد.
 نشست نقد و بررســی فیلم »لعبت باز« به 
تهیه کنندگی و کارگردانــی پوریا نوری با 
حضور آرمیــن ابراهیمی منتقــد مهمان، 
امیرحســین بهــروز مجری و کارشــناس 
نشست، ســیاوش ســتاری نویســنده و 
کارگردان تئاتر عروســکی توســط گروه 
ســینماهای »هنروتجربــه« در پردیــس 

سینمایی چارسو برگزار شد.
این نشســت با یک دقیقه سکوت به احترام 
زینب علیپور خبرنگار روزنامه جام جم آغاز 

شد.

با لباس رزم به میدان آمدم
سیاوش ســتاری که ســوژه فیلم »لعبت 
باز« بــود در این نشســت درباره شــرایط 
خیمه شــب بازی در کشــور گفت: شرایط 
لعبت بازی در ایران بســیار سخت و دشوار 
اســت. باید ببینیم که هنرهای ســنتی ما 
چگونه رو به افــول رفت و اکنــون در حال 
مردن اســت. برخــی می گوینــد تهاجم 
فرهنگــی باعث این مســاله بــود، برخی 
می گوینــد گســترش هنر غربــی، برخی 
معتقدند که بــا جمع شــدن قهوه خانه ها 
توجه به هنر سنتی کم شد اما به عقیده من 
همه این هــا دلایل کاذب اســت. روزی که 
یک  هنرمند ســنتی به فرزند خودش اجازه 
نداد که با ابزار هنری بازی کند به امید اینکه 

فرزندش ســراغ یک کار آبرومند برود، هنر 
ســنتی مُرد زیرا یکی از راه هــای یادگیری 
هنر ســنتی بازی کردن با ابزارهای هنری و 

یادگیری آن به صورت خودآموز است.
وی تصریح کرد: چند ســال پیش من دیگر 
کار هنری نمی کــردم و پس از ســال ها به 
تهران آمدم و روزی در محوطه تئاترشــهر 
چند نمایــش خیمه شــب بازی دیدم که 
فاجعه بودند. در آنجا حس کــردم که باید 
لباس رزم پوشــید و به هر قیمتی که شده 

این هنر را آموزش داد.

گذشتن از شخصیت برای
 پرداخت سوژه

ابراهیمــی دربــاره فــرم روایــی فیلــم 
»لعبت باز« توضیح داد: وقتی ابتدا در فیلم 
»لعبت باز« آقای ستاری را می بینیم، حس 
می کنیم که احتمالا فیلم درباره شــخص 
ایشــان به عنــوان قهرمــان و دغدغه ها و 
چالش های او باشــد اما مســاله مهم این 
فیلم دور شــدن از شــخصیت و پرداختن 
به هنر خیمه شــب بازی اســت. یعنی به 
جای اینکه یک مســتند پرتره باشد سراغ 

هنــر خیمه شــب بازی مــی رود و درحد 
اطلاع رسانی صرف هم باقی نمی ماند.

این منتقد تصریح کرد: درست است که ما با 
یک مستند طرف هســتیم  اما هم به معنای 
تئوری و هم به معنای عملی با الگوی ســفر 
قهرمان در این فیلم مواجه هستیم و با سفر 
سیاوش ستاری به سیســتان و بلوچستان 
همراه و در این سفر با شخص هنرمند بیشتر 
آشنا می شــویم. همچنین از طرفی در این 
سفر، تصویری از مناطق محروم و بچه های 

آن جا به مخاطب ارائه می شود.

دنبال گلایه کردن نبودیم
پوریا نوری درباره مثبت نگری موضوع فیلم  
گفت: آقای ستاری سبقه سینمایی زیادی 
دارند و سینما را خوب می شناسند. جذابیت 
و پیگیری سیاوش ســتاری باعث شد که ما 
نگاه مثبتی به سوژه داشــته باشیم و سراغ 

گلایه کردن صرف نرویم.
ابراهیمــی عنــوان کــرد: وقتــی فیلم  را 
مشــاهده می کردیم همــراه با دوســتم 
این ســوال برایمــان مطرح شــد که چرا 
هنــر خیمه شــب بازی درحــال فراموش 
شدن اســت؟ پاســخ ما این بود که نمایش 
عروسکی به روز نشــده و جایگاه خود را در 
بازار هنر پیدا نکرده اســت. به طور مثال ما 
امــروزه موســیقی تلفیقی داریــم و حتی 
آهنگ های پاپ همایون شجریان بیشتر از 

ردیف خوانی های او شنیده می شود.
سیاوش ســتاری در پایان در این باره اظهار 
کرد: درست است که بازار شکلی از موسیقی 
تلفیقی را که بر پایه موســیقی سنتی است، 
می پذیــرد اما لازمــه آن حفظ ســنت ها 
اســت. مســلما اگر آقای همایون شجریان 
ردیف های موسیقی سنتی را نمی دانست، 
نمی توانســت اکنون به این جایگاه برسد. 
تا اواســط پهلوی ما هنوز نمایش عروسکی 
می دیدم تا جایی که در آن دوره افراد بامزه 
شهر را تبدیل به عروســک می کردند، این 
یعنی ما در حوزه نمایش عروســکی درحال 
به روز شــدن بودیم. مشکل اینجاست که ما 
از جایی به بعد نمایش عروسکی را کاملا رها 

کردیم.

مارکی دوساد با »فصل سوزاندن مورچه های قرمز« به صحنه تئاتر آمد

ویداد وزنه ای برای معرفی موسیقی نواحی از پس یک ر پیدا کردن ر
خریدار  یکی از نوازندگان و پژوهشگران 
حوزه موســیقی نواحی با اشاره به برگزاری 
نمایشگاه صنعت موســیقی، این رویداد را 
روزنه ای برای معرفی موســیقی نواحی به 

مخاطبان جوان تر موسیقی ارزیابی کرد.
محســن شــریفیان نوازنده و پژوهشــگر 
موســیقی نواحی ایران در آستانه برگزاری 
دومین نمایشــگاه صنعت موسیقی درباره 
نقش چنین رویدادهــای در حوزه معرفی 
موســیقی نواحی ایران به عموم مردم، بیان 
کرد: تا به حــال در نمایشــگاه های متعدد 
موســیقی و غیرموســیقی بزرگی در دنیا 
شرکت کرده ام و پیش زمینه ای دارم که قبل 
از ورود به نمایشگاه نمی خواهم پیش داوری 
کنم اما من به این رویداد به عنوان یک روزنه 
برای بخشی از موســیقی نواحی ایران نگاه 
می کنم چرا که موســیقی نواحی در اغلب 

اوقات مورد توجه قرار نگرفته است.
شــریفیان گفت: اگــر نمایشــگاه صنعت 
موسیقی مثل نمایشــگاه های معتبر و مهم 
دنیا خوب عمل کند، به نظــر من برگزاری 
آن واجب است چراکه در این رویداد افرادی 
حضور پیدا می کنند که به ساز علاقه دارند و 
حضورشان منجر به آشنایی با ساز می شود 
و این نمایشگاه می تواند به توسعه ساخت و 
فروش ســازها کمک کند و این نکته بسیار 

مهمی است.
وی تصریح کرد: برگزاری نمایشــگاه، اتفاق 
مثبتی اســت اما اینکه تا چه انــدازه از این 
رویداد استقبال می شود و چقدر بین فعالان 
حوزه موسیقی و فروشــندگان ساز تعامل 
برقرار می شود و این دیالوگ میان رشته ای 
چگونه شــکل می گیرد قابــل پیش بینی 
نیست و باید امیدوار باشیم که چنین اتفاقی 
رخ دهد و من هم برای تحقق این مســئله 
مهم در نمایشــگاه حضوری جدی خواهم 
داشــت.این موســیقی دان در پاسخ به این 
پرسش که آیا شرایط در حوزه موسیقی رو 
به بهبودی اســت یا خیر، گفت: ما همیشه 
خوش بین هســتیم و راهی جــز امیدواری 
و خوش بینــی نداریم. هــر روز که از خواب 
بیدار می شویم سعی می کنیم به آینده و به 
زندگی خودمان خوش بین باشیم و من فکر 
می کنم بهتر است با همین نگاه و نگرش به 

آینده امیدوار باشیم و تلاش کنیم.

 چند نکته درباره سند موسیقی 
و انتقادهایی که وجود دارد

شــریفیان دربــاره نقــش تصویب ســند 

ملی موســیقی در رسمیت بخشــی به هنر 
موســیقی تصریح کرد: من اصلًا در جریان 
سند موسیقی نیســتم و به عنوان کسی که 
در حوزه موسیقی نواحی ایران فعال هستم 
باید بگویم قطعاً نظرخواهی و نظرسنجی و 
تحقیقات لازم )حداقل در مورد موســیقی 
نواحــی( صورت نگرفتــه تا مــا در جریان 
تصویب این ســند باشــیم. اگر موســیقی 
نواحی جزوی از ســند موسیقی ایران است 
باید در تصویب این سند ما را در جریان قرار 
می دادند اما متأســفانه تجربه تاریخی ما در 
این حوزه نشــان داده که معمولاً انجمن ها 
و حتــی خانه موســیقی که البتــه متوجه 
شده ام اخیراً به موســیقی نواحی ایران نگاه 
جدی تــری دارد و بــه نوعی به خودشــان 
رســمیت می دهنــد، توجــه چندانی به 
موسیقی نواحی ندارند و من همیشه به خانه 
موســیقی این انتقاد را داشتم که آنچه شما 
به عنوان موســیقی ایران می شناسید صرفاً 
به موســیقی ردیف ایرانی مربوط اســت و 
جایی برای موسیقی نواحی قائل نیستید و 
حتی هیئت مدیره و اعضای خانه موسیقی 
اکثراً کسانی هستند که یا در حوزه موسیقی 
ردیف ایرانی یا به ندرت در حوزه موســیقی 
پــاپ کار می کنند در حالی کــه اگر عنوان 
موســیقی ایران را به کار می بریــم باید به 
کل ایران توجه داشــته باشیم؛ ایران کشور 
بزرگی است و هنر موسیقی اش در موسیقی 
ردیف ایرانی خلاصه نمی شــود، بلکه یک 
موســیقی مادر و مرجع تری دارد که آن هم 

موسیقی اقوام ایرانی است.
وی افزود: متأسفانه موســیقی اقوام ایرانی 
هیچ وقــت دیــده نشــده و بنابراین وقتی 
صحبت از ســند ملی موســیقی می شود 
احســاس می کنم ما جایــی در آن نداریم. 
چراکه اگر جایی برای مــا قائل بودند ما هم 
در جریان تنظیم این سند قرار می گرفتیم. 
کســی که ســال ها در این حــوزه فعالیت 
کرده، مــدرک درجه یک موســیقی دارد، 
کتاب نوشته و دســتاوردهایی در این حوزه 
کســب کرده اما هیچ خبری از این ســند 
نــدارد، می توانــد بــرای آن اهمیتی قائل 
شود؟ نه من و نه دوســتان دیگرم در نواحی 
مختلف تا آنجایی که ارتباط دارم در جریان 
سند موسیقی نیســتند و متأسفانه معمولاً 
پرداختن به موسیقی نواحی ایران به شکل 
ویترینی اســت و من بیــش از رویدادها و 
اتفاقات اینچنین، به رویدادهایی امیدوارم 
که اهالی موسیقی خودشان رقم می زنند و 

به همین دلیل من برای حضور در نمایشگاه 
صنعت موسیقی انگیزه بالایی دارم.

ساماندهی واردات و صادرات ساز و 
فرصت سازی در یک نمایشگاه

این پژوهشگر موسیقی نواحی ایران گفت: 
من تابه حال تجربه برگزاری نمایشــگاه در 
ایران را نداشــتم اما حداقل ســه موزه ساز 
موسیقی را از ســازهای جنوب ایران تأمین 
کرده ام و امیدوارم به انــدازه ای که در توانم 
هســت بتوانم موســیقی نواحی ایــران را 

نمایندگی و معرفی کنم.
شــریفیان درباره پتانســیل موجــود در 
هنرمنــدان ایرانــی عرصــه موســیقی و 
تولیدکنندگان سازهای ســنتی در جهت 
صنعتی شــدن این هنر تاکید کــرد: قطعاً 
پتانســیل بالایــی در بیــن هنرمنــدان و 
تولیدکنندگان ساز وجود دارد. ساخت ساز 
درازای تاریخ بین اقــوام ایرانی قدمت دارد 
و ما حالا باید به بهینه ســازی و صادرات این 
سازها به خارج از کشور و ســاماندهی این 
حوزه فکر کنیم. بازار سازهای سنتی وجود 
دارد؛ ما در جنوب ایران ســازنده های بسیار 
زیادی داریم که نی انبان، دمام، ســازهای 
کوبه ای مختلف تولید می کنند. در واقع این 
سازها و تولیدکننده ها در طول تاریخ وجود 
داشته اند و ما امروز می خواهیم این سازها را 
به جامعه شــهری بیاوریم و در نمایشگاهی 
در برج میلاد به نمایــش بگذاریم. ما هم در 
این نمایشگاه فرصتی داریم تا با این سازها 
آشنا شویم. فکر می کنم یکی از زیبایی های 
هر نمایشــگاهی می تواند پرداختن به اقوام 
باشــد. امســال تلاشــمان بر این است که 
حضوری پرشور در نمایشگاه داشته باشیم 
و می خواهیم سنت را کنار مدرنیته معرفی 

کنیم.
شریفیان در پاسخ به پرسشی برای معرفی 
ســاز لیانیک گفت: زمانی که بــرای اولین 
بار این ســاز را در بوشــهر معرفــی کردم، 
تأکید کردم که این ســاز آغــاز یک نهضت 
الکترونیــک در موســیقی نواحــی ایران 
خواهد بــود. ما چه بخواهیــم چه نخواهیم 
در هر حوزه ای با الکترونیکی شــدن ابزارها 
روبه رو هســتیم و چه بهتر که این اتفاق به 
دست خودِ ما که دلســوز این هنر هستیم 
انجام شود. بنابراین ما تیمی تشکیل دادیم 
و شــروع به کار کردیم و حالا ورژن دوم این 
ساز را که خیلی از نقاط ایران اعم از خراسان، 
کردســتان، هرمزگان را پوشش می دهد، 

آماده کرده ایم چون ما انواع ســاز نی داریم 
و ساز لیانیک این امکان را فراهم می کند که 
بتوانند با آن تمرین کنند. لیانیک در درجه 
اول یک کارکرد آموزشــی دارد که آموزش 
نواختن این ســاز را راحت تر می کند چراکه 
در جامعه شــهری ســاز زدن در آپارتمان 
شــرایطی دارد و از طرفی برای فرد مبتدی 
نواختن آن راحت تر اســت. این ساز بسیار 
مورد اســتقبال قرار گرفته، ما صفحه ای در 
اینترنت برای معرفی آن ایجــاد کرده ایم و 
طی سی روز گذشــته حدود یک میلیون و 
نیم کاربر به این صفحه مراجعه کرده اند. این 
استقبال نشــان می دهد که ساخت چنین 
ســازی نیاز جامعه امروز است ولی ساخت 
آن به معنای نادیده گرفتن سازهای سنتی 

نیست.

قصه تولید »لیانیک« و نمایشگاه 
صنعت موسیقی

وی افزود: لیانیک اولین ســاز ساخته شده 
از یک ساز ســنتی در موسیقی نواحی ایران 
است و ما به دنبال گسترش این ساز هستیم 
و اگر بتوانیم پروژه هایی تعریف خواهیم کرد 
که بتوانیم ســازهای دیگر را پوشش دهیم. 
سازهایی مثل ســرنا را جزو دستور کارمان 
برای آینده قرار داده ایم. در ساخت لیانیک 
به تکنیک هایی دســت پیدا کردیم که ما را 

در ادامه مسیر پیش انداخته است.
این آهنگساز تأکید کرد: دت هایی طولانی 
است که در کشورمان بازار سازهای سنتی 
را داریــم و امــروز باید به ســاماندهی این 
عرصه توجــه کنیم. صنعت تولید ســاز در 
طول تاریخ موســیقی وجود داشته و امروز 
با ســاماندهی این تجارت می توانیم چرخه 

فروش را حرفه ای تر و دسترســی به ساز را 
راحت تر کنیم. برای دستیابی به این مهم به 
افرادی دلسوزی نیاز داریم که فرصت هایی 
برای عرضه ســازهای مختلف موســیقی 
ایجاد کنند که حتی لازم اســت این امکان 
برای عرضه سازهای سنتی ایرانی به خارج 

از کشور هم فراهم شود.
شــریفیان در پایان اظهار کــرد: در نهایت 
باید بگویم که دستیابی به شرایطی بهتر در 
حوزه صنعت موسیقی وابسته به نوازنده ها 
و سازنده های سازها اســت؛ کسانی که در 
ایران مشغول کار هســتند و خاک صنعت 
این حــوزه را می خورنــد، می توانند به این 
حوزه کمک کننــد. ما نباید چشــم انتظار 
اقدامی از ســوی دولت باشــیم، تــا امروز 
کارهایی کــه خودمان انجــام دادیم بدون 
هیچ پشــتوانه دولتی صــورت گرفته چون 
ما دلسوز موســیقی نواحی ایران هستیم. 
چند وقت پیــش به ایرلند رفتــه بودم و در 
صحبت با آن ها پرســیدم که آیا شما نمونه 
الکترونیکی نی انبان ایرلنــدی را دارید که 
آن ها تأکید داشــتند چنین سازی نداریم 
چون دولت از ما برای ســاخت آن حمایت 
نکــرده و نمی دانیم که شــما چطور چنین 
سازی تولید کرده اید. در واقع آنها هم منتظر 
بودند که دولت برای ســاخت چنین سازی 
حمایت کند ولی ما با وجــود محدودیت و 
سختی ها دست به کار شدیم و چنین سازی 
تولید کردیم. امیدوارم در نمایشگاه صنعت 
موسیقی بتوانیم در کنار انواع سازهایی که 
تولید می شوند سازهای بومی را هم معرفی 
کنیم.دومین نمایشگاه صنعت موسیقی ۲۹ 
آبان تا ۲ آذر در محل مرکز نمایشگاهی برج 

میلاد تهران برگزار می شود.



دایی: 

ونالدو و مسی هستم افتخار می کنم که در کنار ر

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      29 آبان 1403    شماره 1735

میدان

باشگاه پرسپولیس در مجموع برای فصل جاری رقابت 
های داخلی و آســیایی، ۵۵۷ میلیارد تومان برای تیم 

های آقایان خود هزینه کرده است.
 تیم فوتبال پرســپولیس به عنوان یکــی از بزرگترین 
باشــگاه های فوتبال ایران، همیشــه توجه زیادی به 
بودجه و هزینه های خود در راستای تقویت تیم داشته 
اســت. در فصل جاری، مجموع قراردادهــای تیم به 
تفکیک بازیکنــان، کادرفنی، مدیران و ســایر عوامل 
تیم به طور دقیق محاســبه شده اســت. این هزینه ها 
نشان دهنده قدرت مالی باشــگاه در جذب بازیکنان و 
مدیریت کادرفنی اســت، اما در عین حال چالش هایی 
را در رابطه بــا منابع مالی و مدیریــت اقتصادی نیز به 
همــراه دارد و اخیــراً با اعــلام پیمان حــدادی عضو 
هیئت مدیره و تأیید رضا درویش مدیرعامل باشــگاه 
پرسپولیس حساب سرخ ها به دلیل بدهی ۳۲ میلیارد 
تومانی به شــرکت توسعه و تجهیز بســته شده است و 
علاوه بر این به دلیل برگزاری مسابقات این تیم که در 

لیگ نخبگان آســیا باید از حریفان در خارج 
از ایــران میزبانی کند، ســرخ ها هزینه های 

زیادی را متحمل شده اند.

۴۷9 میلیارد تومان مجموع قرارداد 
بازیکنان ایرانی و خارجی

مجمــوع قــرارداد ۲۷ بازیکــن ایرانی و ۵ 
بازیکن خارجی تیم پرسپولیس در فصل جاری به رقم 
قابل توجه 4۷۹ میلیارد تومان رسیده است. این مبلغ 
نشان از هزینه مدیران باشــگاه برای تقویت تیم خود 
دارد به ویژه اینکه در فوتبال کشــورمان، باشگاه های 
ایرانی رقابت تنگاتنگی بــرای جذب بازیکنان در فصل 

نقل و انتقالاتی دارند.

۶۶ میلیارد و ۵00 میلیون تومان قرارداد 
کادرفنی و مربیان

برای کادر فنی، مجموع قرارداد 4 دســتیار ایرانی و 4 

مربی خارجی پرسپولیس به رقم ۶۶ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون تومان می رســد. این موضوع 
نشــان می دهد که پرســپولیس در انتخاب 
کادرفنی خود که شامل مربیان خارجی نیز 

می شود، هزینه زیادی است.
 مربیان خارجی به ویژه برای انتقال تجربیات 
و تاکتیک هــای جدیــد بــه تیــم، به طور 
معمول دســتمزدهای بالاتری دریافت می کنند. این 
سرمایه گذاری نشان دهنده تمرکز این باشگاه بر بهبود 

سطح فنی تیم و دستیابی به نتایج مطلوب است. 
البته در این ســند رقم دقیق دستمزد »خوان کارلوس 

گاریدو« سرمربی پرسپولیس نیامده است.

جمع قرارداد سایر عوامل تیم
علاوه بر بازیکنان و مربیان، باشــگاه پرسپولیس برای 
دیگر عوامل تیمی نیز هزینه هایی داشته است. مجموع 
قرارداد سایر عوامل تیم که شامل اعضای مختلف مانند 

پزشکان، فیزیوتراپیست ها و…به ۱۱ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون تومان می رسد. این هزینه ها برای فراهم کردن 
شــرایط حرفه ای و مدیریت تیم، به ویــژه در مواردی 
مانند درمان بازیکنان و نظــارت بر وضعیت بدنی آنان، 

ضروری است.
با توجــه به مجمــوع هزینه های مختلــف، می توان 
نتیجه گرفت که تیم پرســپولیس در فصل جاری با 
پرداخت مبالغ قابل توجهــی در زمینه قراردادهای 
بازیکنان، کادرفنی و ســایر عوامل تیمی، سعی دارد 
تا در ســطح بالاتری از رقابت های داخلی و آسیایی 

قرار گیرد.
 ایــن ســرمایه گذاری ها می تواند بــه موفقیت های 
بیشتری منجر شود، اما در عین حال فشار مالی بالایی 
نیز برای باشگاه به همراه داشــته باشد. در نهایت، این 
تصمیمات می توانــد تأثیر زیادی بر اهــداف این تیم 
در ادامه مسابقات داشته باشــد و آینده مالی باشگاه را 

تحت تأثیر قرار دهد.

حمید اســتیلی بازیکن ســابق تیم ملی فوتبال ایران 
و پرســپولیس به ســوگ نشســت.حمید اســتیلی 
پیشکسوت تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه پرسپولیس 
در غم از دســت دادن مادر خود به ســوگ نشســت.

وزارت ورزش و جوانــان در پیامی ایــن مصیبت را به 
بازیکن ســابق تیم ملی فوتبال ایران تسلیت گفت. در 
این پیام آمده اســت: »خبر درگذشت والده گرامی که 
فرزندانی نیک و قهرمان تربیــت و تحویل جامعه داد، 

بسیار غم انگیز است.با گرامیداشت یاد و خاطره ی برادر 
فقید جنابعالی کــه با پروازی زودهنــگام داغی بر دل 
مادر نشــاند، اکنون مادر مکرمه جنابعالی نیز آسمانی 
شد.با ابراز تســلیت به جناب عالی و خانواده محترم از 

درگاه خداوند متعال، برای آن مرحومه مؤمنه رحمت و 
غفران واسعه الهی و همنشینی با بانوی دوعالم حضرت 
فاطمه زهرا ســلام الله علیها و برای بازماندگان محترم 

صبر و سلامتی، طلب می کنیم.«

پرسپولیس

خریدار  کاپیتان اســبق تیم ملی فوتبال 
ایران گفت: فوتبال همیشــه بخش بزرگی 
از زندگی من بوده اســت و بــودن در کنار 
بازیکنانــی ماننــد رونالدو و مســی باعث 
می شود تمام تلاش من ارزش پیدا کند. این 

یک افتخار بزرگ است.
 علی دایی کاپیتان اســبق فوتبال ایران در 
گفت وگو با ســایت فیفا درباره شکســتن 
رکوردش از سوی دو اسطوره فوتبال جهان 

صحبت کرد.
سایت فیفا در ابتدا نوشــت: ۲۰ سال پیش 
در چنین روزی، علی دایــی از ایران اولین 
مردی بود که ۱۰۰ گل بیــن المللی به ثمر 
رســاند. او درباره این شــاهکار و شکستن 
رکوردش توسط دو اســطوره جهان فوتبال 
با ســایت فیفا گفت وگویی داشت. مهاجم 
سابق بایرن مونیخ از کریســتیانو رونالدو و 
لیونل مسی ســتایش کرد و به یاد می آورد 
که در حضور تماشــاگران بــه این موفقیت 
دست یافته اســت. فرانس پوشکاش فقید 
درباره تلاش برای رســیدن بــه ۱۰۰ گل 
بین المللــی در ســال ۱۹۹۳ گفــت: فکر 
نمی کنم هرگز ایــن کار انجام شــود. این 
روزها فوتبال بســیار دفاعی تر شده است. 
تیم ها قبلًا چهــار یا پنج بازیکــن در خط 
حمله داشتند. حالا بهترین گلزن یک جام 
جهانی شش گل می زند. قبلا ۱۰ گل یا ۱۱، 
۱۲ گل می زد. فکر می کنــم زدن ۱۰۰ گل 
دست نیافتنی است. همان سال یک مهاجم 
۲4ساله اردبیلی در کنار آتشفشان سبلان 
اولین بازی ملــی اش را انجام داد. هیچکس 
نمی توانست تصور کند او رکورد پوشکاش 
را بشــکند؛ حتی خودش. دایــی اما گلزنی 
بی نظیر بود. او یــک تمام کننده بی نقص با 
توانایی بســیار بالا در زدن ضربات سر بود. 
دایی ســال ۱۹۹۶ تنها در ۱۸ بازی ۲۲ گل 
به ثمر رســاند؛ آماری که شــامل چهار گل 
در ۲۳ دقیقــه مقابل کره  جنوبــی در دور 
یک چهارم نهایی جام ملت های آســیا بود. 
تنها ســاندور کوچیس افســانه ای در سال 
۱۹۵4 گل های بیشتری در یک سال نسبت 

به دایی زده است.

مرد ســبیل دار فوتبال ایران از سال ۱۹۹۸ 
تا ۲۰۰۱ در ۳۶ بازی ۳۶ گل به ثمر رســاند 
تا گرد مولر )۶۸ گل( را پشــت سر بگذارد. 
کوچیس )۷۵ گل( و پلــه )۷۷ گل( اهداف 
بعدی او بودنــد. ۱۷ نوامبر ۲۰۰4 یعنی ۲۰ 
ســال پیش دایی در مقدماتی جام جهانی 
۲۰۰4 برابر لائوس چهار گل به ثمر رســاند 
تا به اولیــن بازیکن تاریخ تبدیل شــود که 
بــه ۱۰۰ گل ملــی می رســد. عظمت این 
دســتاورد به حدی بود که در بیش از ۱۵۰ 

کشور جهان از تلویزیون مخابره شد.
فیفــا بــا مهاجــم ســابق بایــرن مونیخ 
گفت وگویی داشــت تا درباره آن دستاورد 
فراموش نشــدنی در تهــران و شکســتن 
رکوردش از سوی کریستیانو رونالدو و لیونل 
مسی صحبت کند. این گفت وگو را در ادامه 

می خوانید:

وقتی هنوز به رکــورد بزرگانی چون 
فرانس پوشــکاش، پله، گــرد مولر 
و همه ایــن گلزنان نزدیک نشــده 
بودید چه فکری داشــتید؟ چه زمانی 

متوجه شدید که رســیدن به ۱00 گل 
بین المللی ممکن است؟

فکر می کنــم وقتــی از ۸۰ گل عبور کردم 
احســاس کردم این رکورد دســت یافتنی 
اســت. تا آن زمان واقعا به رکورد گلزنی فکر 
نکرده بودم و تنهــا روی پیروزی در بازی ها 
و کمک کردن به تیمم متمرکــز بودم اما با 
نزدیک تر شدن به رکورد ۱۰۰ گل زده این 
ایده واقعی تر شد و می دانستم که اگر ادامه 

دهم، ممکن است اتفاق بیفتد.

فکر می کردید که در سال ۱99۷ و در 
بازی با لائوس به این رکورد دست پیدا 

کنید؟
بله چنین حســی را داشــتم. با رفتن به آن 
بازی اعتمادبه نفــس و انگیزه داشــتم اما 
فوتبال غیرقابل پیش بینی اســت. شــما 
هرگز نمی دانید یک مســابقه چگونه پیش 
خواهد رفت. با این حــال آن روز همه چیز 
خوب پیش رفت و من حمایت هم تیمی ها و 
هوادارانم را احساس کردم که آن را خاص تر 

کرد.

چه حسی داشــتید که به اولین مرد 
تاریخ تبدیل شــدید کــه در مقابل 
تماشاگران در ورزشــگاه آزادی به 

رکورد ۱00 گل بین المللی رسیدید؟
لحظه ای فراموش نشدنی بود. بازی در آزادی 
همیشه خاص اســت اما رسیدن به ۱۰۰ گل 
در آنجا خیلی خاص بود. احســاس می کردم 
که ایــن را نه تنها برای خودم کــه برای همه 
کســانی که با من بودند به دســت آوردم. آن 

لحظه یک پیروزی برای تمام ملت ایران بود.

واکنش به موفقیت شــما چگونه بود؟ 
آیا پیام خاصی دریافت کردید؟

بله. پیام های زیادی را از هم تیمی ها، مربیان 
و حتی افراد سرشــناس از سراســر جهان 
دریافت کــردم. حمایت مردم بســیار زیاد 
بود. آن پیام ها به من نشان دادند که چگونه 
فوتبال می تواند مردم را دور هم جمع کند و 
چگونه یک دستاورد شخصی می تواند برای 

همه معنی داشته باشد.

دو بازیکن خارق العــاده از آن زمان 

به ۱00 گل ملــی رســیده اند. اولی 
کریستیانو رونالدو. زمانی که او رکورد 
شما را شکست، چه احساسی داشتید 
و نظرتان درباره کریستیانو به عنوان 

یک بازیکن چیست؟
رکوردشکنی بخشــی از فوتبال است و من 
خوشــحالم که بازیکنی مانند رونالدو این 
کار را انجــام داد. او بازیکنی اســتثنایی و 
سختکوش است و این ویژگی ها را در طول 
دوران حرفــه ای خــود ثابت کرده اســت. 
رونالدو یــک الگوی بزرگ بــرای بازیکنان 
جوان اســت و کارنامه اش نشان می دهد که 

هر چیزی ممکن است.

نظر شما در مورد لیونل مسی به عنوان 
یک بازیکن چیست؟

مســی یک نابغه و بازیکنــی منحصربه فرد 
است. او هوش بازی بسیار باورنکردنی دارد 
و تماشای بازی اش همیشه لذتبخش است. 
مسی یکی از بهترین های تاریخ است و مانند 
رونالدو الهام بخش میلیون ها نفر در سراسر 

جهان.

چقدر افتخار می کنید که در کنار این 
دو اسطوره هستید؟

این یک افتخار بزرگ است. فوتبال همیشه 
بخش بزرگی از زندگی من بوده است و بودن 
در کنــار بازیکنانی مانند رونالدو و مســی 
باعث می شــود تمام تلاش من ارزش پیدا 
کند. این دســتاورد برای من چیزی بیش از 
یک عدد اســت. این گواهی بر عشقی است 

که من به فوتبال دارم.

بیست سال از شــاهکار تاریخی شما 
می گذرد. این موضوع چه احساسی به 

شما می بخشد؟
گذر زمان به من یــادآوری می کند که این 
لحظه ها چقدر زودگذرند. با این حال هر بار 
که به آن دستاوردها فکر می کنم، لبخندی 
بر لبانم جاری می شــود. از اینکه بخشی از 
تاریخ فوتبالم احســاس غــرور می کنم و از 
لحظاتی که فوتبال به من داده، سپاسگزارم.

سرمایه گذاری ۵۵۷ میلیاردی پرسپولیس برای لیگ برتر و آسیا

حمید استیلی به سوگ نشست

ستاره بوشهری و آماری خیره کننده در تیم ملی؛ طارمی، مرد اول تیمِ قلعه نویی
خریدار  نگاهی به آمار و ارقــام تیم ملی 
در دوره جدید سرمربیگری امیر قلعه نویی 
نشــان می دهد که مهــدی طارمی، نقش 

اصلی را در موفقیت تیم ایران داشته است.
 امیر قلعه نویی در مقطــع اول حضورش در 
تیم ملی ایــران، ۱۷ بــار روی نیمکت تیم 
ملی نشست که توانســت ۱۰ برد به دست 
آورد و در ۶ مســابقه هم تحت هدایت او در 
وقت قانونی بازنده نشد و فقط یک باخت در 

کارنامه اش به ثبت رسید. 
بعــد از حــدود ۱۶ ســال دوری، دوبــاره 
قلعه نویی بــه نیمکت تیم ملی بازگشــته 
و حالا دوره جدیــد ســرمربیگری اش در 
این تیم نســبت به دوره نخست طولانی تر 
شــده اســت؛ چرا که دوئل با کره شمالی، 
بیست وهشتمین حضور امیر قلعه نویی روی 
نیمکت تیم ملی در دوره جدید فعالیت اش 
در این تیــم بود تــا شــمار بازی هایی که 
قلعه نویی ســکان دار تیم ایران بوده به عدد 

4۵ برسد.
مسئولان فدراســیون فوتبال بعد از اتمام 
جام جهانی ۲۰۲۲ بــود که تصمیم گرفتند 
مجدداً ســکان هدایت تیم ملــی را به امیر 

قلعه نویــی بســپارند و او در ایــن مدت در 
تورنمنت هایی چون کافــا و جام ملت های 
آســیا روی نیمکت تیم ملی نشسته و حالا 
هم مامور رســاندن ایران به جــام جهانی 
۲۰۲۶ اســت. ۲۲ برد در ۲۸ مسابقه اخیر 
تیم ملی در کارنامه قلعه نویی دیده می شود 
و تیم تحت هدایت او ۵ تســاوی و فقط یک 
باخت داشــته که آماری جالب توجه است. 
نکته ویژه آنکه تیم ملی با هدایت قلعه نویی، 
۷۱ بــار دروازه رقبــا را در طــول این ۲۸ 
مسابقه باز کرده که رکوردی ویژه محسوب 

می شود.

طارمی، پرچمدار باتجربه های موفق 
در تیم ملی

قلعه نویــی بــا وجــود وعده هایــی که در 
زمینه جوان گرایــی در تیم ملــی داده، به 
نظر می رســد که تمرکز خــود را فعلًا روی 
موضوع کسب سهمیه جام جهانی گذاشته 
و اگر تیم تحت هدایــت او در ۲ بازی آینده 
مقابل قرقیزســتان و امارات پیروز شــود، 
خیال امیر قلعه نویــی از صعود ایران به جام 
جهانی ۲۰۲۶ آســوده خواهد شد و به نظر 

می رســد پس از آن، نوبت به آغاز رســمی 
پــروژه جوان گرایی در تیم ملی می شــود. 
ســرمربی تیم ملی در حالی به ستاره های 
باتجربه اعتماد کرده و همچنان اعتماد دارد 
که در مسیر موفقیت تیم تحت هدایت امیر 
قلعه نویی، مهدی طارمی نقش اصلی را ایفا 

کرده است.

مهدی، موثرترین بازیکن تیمِ 
قلعه نویی

طارمــی کــه در نقل وانتقالات تابســتانه 
انتقالی هیجان انگیز از پورتو به اینتر داشت، 
حالا یکی از باتجربه ترین ســتاره های تیم 
ملی اســت و اگــر علیرضــا جهانبخش در 
میدان نباشد، بازوبند کاپیتانی را هم به بازو 

می بندد.
 مهدی طارمی که همــواره در صحبت های 
خود هم پشــتیبان امیر قلعه نویــی بوده، 
نقــش غیرقابــل انــکاری در موفقیت تیم 
تحت هدایت این ســرمربی داشته و نگاهی 
به آمار و ارقام نشان می دهد که او موثرترین 
بازیکن تیم ملی در دوران سرمربیگری امیر 

قلعه نویی در این تیم است.

سهم ۲۶گله طارمی در نسخه جدید 
تیم ملی!

مهدی طارمی که در بازی اخیر تیم ملی در 
پاس گل دادن هت تریک کرد، گل به خودی 
زد، پنالتــی گرفت و پنالتی به دســت آمده 
را از دســت داد تا یک روز پرماجــرا را برابر 
کره شــمالی بگذراند، روی ۲۶ گل تیم ملی 
در دوره دوم سرمربیگری قلعه نویی در این 

تیم نقش آفرین بوده تــا چهره ویژه ترکیب 
ایران در دوران پســا جــام جهانی ۲۰۲۲ 
باشــد؛ به طوری که ۱۸ گل و ۸ پاس گل در 
کارنامه ستاره بوشــهری دیده می شود و در 
مسیر رســیدن به جام جهانی ۲۰۲۶، او که 
حالا ســومین گلزن برتر ملی فوتبال ایران 
هم شــده این فرصت را دارد تا رکورد خود 

را ارتقا بدهد.

سکوتی که سرانجام شکسته می شود
  در انتظار اعلام رسمی جذاب ترین انتقال 

سال در اصفهان
فرآیند انتخاب سرمربی جدید سپاهان در حال نهایی شدن است و طی 

امروز و نهایتاً فردا، سکان دار جدید طلایی پوشان اعلام خواهد شد.
 ژوزه مورایس بعــد از پایــان هفته دهم لیــگ برتر بود کــه تصمیم 
غیرمنتظره خود را علنی کرد و شامگاه یازدهم آبان ماه بود که سرمربی 
پرتغالــی بعد از پیــروزی یک گله طلایی پوشــان مقابــل آلومینیوم 
اراک و صعود به صدر جدول لیگ بیســت وچهارم، از هدایت ســپاهان 
کناره گیری کرد؛ آن هم در حالی که تصور می شــد استعفای مورایس 
پذیرفته نخواهد شد و مدیران باشگاه به مانند نوبت های قبلی در طول 
۲.۵ فصل اخیر، از سرمربی پرتغالی حمایت می کنند و او در سمت خود 

ابقا خواهد شد اما شرایط متفاوت از آنچه تصور می شد، پیش رفت.
مورایس که به شدت از شعارهای سر داده شــده علیه او و خانواده اش از 
جانب گروهی از هواداران سپاهان شــدیداً دلخور بود، بر تصمیم خود 
پافشــاری داشــت. در فاصله کمتر از ۲4 ســاعت بعد از اعلام استعفا، 
تصمیم ســرمربی پرتغالی از سوی مدیران باشــگاه اصفهانی پذیرفته 
شــد تا دوره حضور ژوزه مورایس روی نیمکت ســپاهان بعد از کسب 
یک نایب قهرمانــی در لیگ برتر، یک قهرمانــی در جام حذفی و صعود 
به جمع ۱۶ تیم برتر آســیا بعد از حدود ۲.۵ فصل بســته شود و موقتاً 
هدایت طلایی پوشان به هوگو آلمیدا سپرده شد که او در ۲ بازی در لیگ 

قهرمانان آسیا۲ و لیگ برتر روی نیمکت سپاهان نشست.

نام سرمربیان ایرانی به صف شد اما ...
مدیران باشــگاه ســپاهان بعد از پایان دوران همکاری موقت با آلمیدا 
که توأمان با کسب پیروزی انتقامی در آسیا و تســاوی برابر قعرنشین 
لیگ بیست وچهارم بود، رسماً فعالیت شان در زمینه استخدام سرمربی 
را آغاز کردند تــا بتوانند با بهره وری از ایام تعطیــلات فیفادی، بهترین 
گزینه ممکن را جانشین ژوزه مورایس کنند؛ آن هم در حالی که در این 
میان، نام چهره هــای مختلف ایرانی به میان آمــد و حتی بحث حضور 
سرمربیانی چون محرم نویدکیا، یحیی گل محمدی و جواد نکونام روی 
نیمکت ســپاهان هم به میان آمد اما از همان ابتدا به نظر می رســد که 

اولویت طلایی پوشان، استخدام سرمربی خارجی است.

از تکذیب مذاکره با نکونام تا واکنش قاطع فولادی ها 
به جدایی یحیی

سپاهانی ها با توجه به مخالفت گســترده هواداران با استخدام سرمربی 
داخلی، سعی کردند به ســراغ مذاکره با گزینه های خارجی رفتند؛ هر 
چند که در این میان چند خبــر مرتبط با آینده نیمکت ســپاهان هم 
تکذیب شــد که مهم ترین آن، عدم مذاکره با جواد نکونام و عدم حضور 
سرمربی سابق استقلال در لیست گزینه های طلایی پوشان بود. ضمن 
آنکه مسئولان باشگاه فولاد هم واکنش قاطعی به شایعات حضور یحیی 
گل محمدی در سپاهان داشــتند و با اشــاره به قرارداد منعقدشده با 
گل محمدی، اخبار مرتبط با انجام مذاکره با سرمربی تیم شان از جانب 

سپاهانی ها را تکذیب کردند.

مذاکره با گزینه خارجی در محرمانه ترین حالت ممکن!
طلایی پوشان در حالی تلاش خود در زمینه استخدام گزینه خارجی را 
آغاز کردند که از همان ابتدا مشخص بود که با توجه به تحولات منطقه، 
سپاهانی ها  کار سختی برای انتخاب سرمربی جدید با ملیتی غیرایرانی 
دارند. با توجه به پیچیدگی های اســتخدام سرمربی خارجی در فوتبال 
ایران، مدیران باشــگاه اصفهانی تصمیم گرفتند تــا مذاکرات خود با 
گزینه های مدنظر را در ســکوت خبری پیش ببرنــد و جالب آنکه در 
روزهای گذشــته، کوچک ترین جزئیاتی در زمینه استخدام سرمربی 
جدید و هویت گزینه مدنظر طلایی پوشــان به بیــرون درز نکرده که 
این مسئله نشــان می دهد سپاهانی ها  توانســته اند مذاکرات محرمانه 
خود را با موفقیت در ســکوت خبری پیش ببرند.احمد یوسف زاده  که 
به تازگی مدیرعامل باشگاه ســپاهان شده، قرار است در ورزشگاه نقش 
جهان اصفهان نشست خبری برگزار کند و به نظر می رسد که تا پیش از 

برگزاری این نشست، معادلات نیمکت سپاهان حل وفصل خواهد شد.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین و تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1826496 م الف: 112951
ثبتی  وضعیت  تکلیف  و  تعیین  قانون   1403/8/140360331012010573-7 شماره  رای  برابر 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلا معارض 
آقای امیرحسین معظمی گودرزی به شناسنامه شماره 1587 کد ملی 0323419127 صادره فرزند 
درویش عباس نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغچه با کاربری باغ به مساحت 700 
از مالکیت و سهمی آقای عبداله کاوئی موضوع تقسیم نامه شماره 1346/7/5079-12  متر مربع 
دفتر خانه 9 کرج از پلاک شماره 95 فرعی از 336 اصلی واقع در باغبانکلا حوزه ثبت ساوجبلاغ با 
توجه به نامه شماره 21/12/03/1518- جهاد کشاورزی ساوجبلاغ مورخ 1403/2/9 که اعلام نموده 
صدور سند ششدانگ به صورت عرصه و اعیان )بدون درج ساختمان و دیوار کشی( با ذکر عبارت 
کاربری اراضی موضوع این سند کشاورزی بوده و هر گونه تغییر کاربری و نقل و انتقال بدون مجوز از 
مدیریت جهاد کشاورزی ممنوع میباشد لذا بمنظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی میشود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند بدیهی است در صورت انقضا 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات و پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت صادر 
خواهد شد. در ضمن از طرف شعبه بایگانی برای مورد تقاضا پلاک 170 فرعی منظور گردیده است.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/8/29
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/09/14

بشیر نعیم زاده
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ

  آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین و تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1826484 م الف: 11250
ثبتی  وضعیت  تکلیف  و  تعیین  قانون   1403/8/140360331012010078-2 شماره  رای  برابر 
بلا  مالکانه  تصرفات  ساوجبلاغ  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  های  ساختمان  و  اراضی 
معارض آقای سالار یعقوبی مرام به شناسنامه شماره 0310723183 کد ملی 0310723183 صادره 
فرزند جعفر نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغچه با کاربری باغ به مساحت 700 
از مالکیت و سهمی آقای عبداله کاوئی موضوع تقسیم نامه شماره 1346/7/5079-12  متر مربع 
دفتر خانه 9 کرج از پلاک شماره 95 فرعی از 336 اصلی واقع در باغبانکلا حوزه ثبت ساوجبلاغ با 
توجه به نامه شماره 21/12/03/1518- جهاد کشاورزی ساوجبلاغ مورخ 1403/2/9 که اعلام نموده 
صدور سند ششدانگ به صورت عرصه و اعیان )بدون درج ساختمان و دیوار کشی( با ذکر عبارت 
کاربری اراضی موضوع این سند کشاورزی بوده و هر گونه تغییر کاربری و نقل و انتقال بدون مجوز از 
مدیریت جهاد کشاورزی ممنوع میباشد لذا بمنظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی میشود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند بدیهی است در صورت انقضا 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات و پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت صادر 
خواهد شد. در ضمن از طرف شعبه بایگانی برای مورد تقاضا پلاک 170 فرعی منظور گردیده است.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/8/29
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/09/14

بشیر نعیم زاده
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ



ساوه –علی کریمی  فرمانده سپاه ناحیه 
ساوه گفت:هر برنامه ای که ارتقا سطح اعتقادی، 
مذهبی، فرهنگی و اجتماعی شهرستان را به 

همراه داشته باشدحمایت می کنیم .
سرهنگ علیرضا مهدی پیش از ظهر دوشنبه 
در نشست خبری به مناسبت هفته بسیج با 
تسلیت ایام فاطمیه اظهار کرد: امروز به برکت 

انقلاب اسلامی و وجود امامین بیداری جهانی 
به وجود آمده است و ملت ها دیگر نمی خواهند 
مانند گذشته از نظام ارباب و نوکری تبعیت 
کنند. فرمانده سپاه ناحیه ساوه افزود: اگر امروز 
دشمنان بیش از هر زمانی با خیزش های مردمی 
مقابله می کنند به دلیل تفکر بسیجی است که 
نهادینه شده و بصورت یک درخت تناور درآمده 

است.
معجزات  مهمترین  از  یکی  مهدی  سرهنگ 
انقلاب را تشکیل بسیج دانست و گفت: امروز 
تفکر ارزشمند بسیج موج عظیم بیداری اسلامی 
در جهان را به وجود آورده است و همچنین تفکر 
و  اندیشه بسیج برگرفته از ارزش های متعالی دین 
مبین اسلام است و مهم ترین سد در مقابله با افکار 

انحرافی به شمار می رود.
وی با بیان اینکه با تفکر بسیجی و همت بسیجیان 
بخش اعظم مشکلات در کشور در حوزه های 
مختلف درمانی ،عمرانی و اقتصادی و فرهنگی 
رفع شده است،امروز جمهوری اسلامی ایران، با 
رهبری حکیمانه مقام معظم رهبری به کشوری 
مستقل و مقتدر در ساحت های مختلف علمی، 
فرهنگی، سیاسی، نظامی، اقتصادی و … تبدیل 
شده است که منشأ تحولات عظیم و اثرگذار در 
جهان به شمار رفته و معادلات منطقه ای و فرا 
منطقه ای بدون در نظر گرفتن نقش جمهوری 
اسلامی ایران بی معناست. فرمانده سپاه ناحیه 
ساوه با تاکید بر استفاده از ظرفیت مردمی در 

اجرا برنامه های سپاه گفت: هربرنامه ای که ارتقا 
سطح اعتقادی، مذهبی، فرهنگی و اجتماعی 
شهرستان را به همراه داشته باشد، سپاه حمایت 

خواهد کرد.
بالای  جانبازان  شهداو  خانواده  با  دیدار  وی 
70درصد، عطرافشانی مزارشهدا، افتتاح پروژه 
زدایی،  محرومیت  درراستای  عمرانی  های 
فاطمی،حضور  جهادگران  رزمایش  برگزاری 
پزشک در مناطق محروم هزار نفر روز،ساماندهی 
بسته  3هزار  توزیه  و  تهیه  جهادی،  50گروه 
معیشتی بین نیازمندان،تهیه و توزیع یک هزار 
و 500بسته لوازم التحریر،نذر و قربانی به مقدار 
75راس وتوزیع بین خانوادرهای کم برخوردار 
شهرستان، تهیه و توزیع75سری جهیزیه بین 
زوج های شهرستان،تهیه و توزیع 14هزار پرس 
غذای گرم بین نیازمندان و معلولین شهرستان 
بخشی از برنامه های هفته بسیج در شهرستان 

ساوه است.
و  همچنین،تهیه  ساوه  ناحیه  سپاه  فرمانده 
نیازمندان  بین  بهداشتی  500بسته  توزیع 

های  کلاس  برگزاری  شهرستان،  معلولین  و 
تعداد  به  اشتغالزایی  سازی  توانمند  اموزشی 
250نفر، اعطای تسهیلات کم بهره بلندمدت 
بین افراد متقاضی ایجاد اشتغال به تعداد 55 
نفر و به مقدار58میلیارد ریال ،حفر کانال لوله 
گذاری خط انتقال آب شرب به طول 12کیلومتر، 
حفر ولوله گذاری شبکه توزیع داخلی به طول 
22کیلومتر،حفر چاه آب شرب به روش دستی 
وروتاری 5روستا، احداث 7مخزن ذخیره آب 
شرب20 الی 500 مترمکعبی جمعا به مقدر 
2ایستگاه  وتجهیز  ساخت  مکعب،  1540متر 
کشاورزی  اب  انتقال  کانال  آب،احداث  پمپاژ 
روستاهای کردک و کله دشت از دیگر برنامه های 

هفته بسبج در ساوه خواهد بود. 
سرهنگ مهدی ادامه داد: باوجود اینکه خدمات 
زیادی در طول تاریخ جمهوری اسلامی در کشور 
انجام شده، اما غول رسانه ای غرب درصدد کم 
رنگ کردن این دستاوردها بوده البته نقش رسانه 
به عنوان افسران جنگ نرم، در این جنگ ترکیبی 

بسیار مهم و حیاتی است. است

فرمانده سپاه ساوه:

 برنامه هایی که سبب ارتقا اعتقادات دینی و فرهنگ شهرستان شود حمایت می کنیم

مدیرکل گمرک قزوین خبرداد:

وین   رشد 76 درصدی درآمد گمرک قز
طی 7ماهه سال جاری

قزوین-مریم نقدی  طی 7ماهه سالجاری مجموع میزان درآمد گمرک 
قزوین بیش از 28هزار و686 میلیارد بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
با رشد 76 درصدی همراه بوده است. سعید نادری مدیرکل گمرک قزوین به 
تشریح عملکرد 7 ماهه امسال گمرک قزوین پرداخت و اظهار داشت : طی 7ماهه 
سالجاری 504 هزارتن کالا به ارزش 326 میلیون دلار ازطریق گمرک قزوین به 
خارج ازکشور صادرگردید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشد وزنی 
3 درصدی همراه بوده است. مدیرکل گمرک قزوین در خصوص عمده کالاهای 
صادراتی طی این مدت بیان کرد : روغن پایه، پودرشوینده، میله آهنی، مفتول 
مسی، رزین آلکید عمده کالاهای صادراتی به مقصد کشورهای عراق، امارات، 
هند، افغانستان و ترکیه میباشد. وی در ادامه با اشاره به نوع کالاهای وارداتی 
در 7ماهه گذشته ابرازداشت: قطعات منفصله کشنده ، کمپرسور کولرخودرو، 
خودروی سواری ، اجزا و قطعات تریلرها ، ماشین آلات صنایع غذایی ازجمله 
کالاهایی میباشد که از کشورهای امارات،چین،ترکیه ،روسیه و آلمان وارد 
گمرک قزوین شده است . این مقام مسئول گمرگی در پایان عنوان کرد: طی 
مدت 7ماهه امسال بیش از 112 هزار تن کالا به ارزش 689 میلیون دلار از این 

گمرک ترخیص شد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز  اعلام کرد : 

 پاداش ۱۰ تا ۲۵۰ میلیون ریالی 
برای گزارش ماینر غیر مجاز

اهواز- محمدمجدم   مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز با بیان 
اینکه شهروندان می توانند صرفا از طریق یک پیامک، استخراج غیرمجاز رمز 
ارز "ماینینگ" را گزارش دهند گفت: شهروندان به ازای هر گزارش ماینر کشف 

شده، 10 تا 250 میلیون ریال پاداش دریافت خواهند کرد.
محمد فراتی  با بیان اینکه وزارت نیرو طرح پیامکی بسیار خوبی از طریق سامانه 
پیامکی 30005121 جهت گزارش های مردمی فراهم کرده است اظهار کرد: 
یکی دیگر از پدیده های مشکل ساز در شبکه برق اهواز، وجود برق های غیرمجازی 
است که در کنار آن مقدار زیادی دستگاه استخراج رمز ارز به صورت غیرقانونی و 

غیرمجاز فعالیت می کنند.
فراتی با بیان اینکه دومین کلانشهر در کشور از نظر مصرف برق پس از تهران 
بزرگ هستیم تصریح کرد: در صورت اجرا نشدن مدیریت بار مصرف در فصل 
تابستان، مشترکین تا سه هزارو 500 مگاوات برق مصرف می کنند، که با خنک 

شدن هوا این میزان به 700 مگاوات کاهش می یابد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز بابیان اینکه این شکل از نمودار مصرف 
نشان می دهد سیستم های سرمایشی در تابستان حجم عظیمی از مصرف برق را 
به خود اختصاص می دهند گفت: دلیل دیگر مصرف بالای انرژی لوازم سرمایشی 
قدیمی بودن، عدم استاندارد و نظارت بر واردات کالا است که به لحاظ برچسب 

انرژی از درجه مصرف بالایی برخوردار هستند.
فراتی با بیان اینکه 42 میلیون اشتراک برق در سطح کشور و بیش از 630 
هزار مشترک در کلانشهر اهواز وجود دارد اظهار کرد: برق را می توان به عنوان 
زیرساختِ زیرساخت ها دانست زیرا امروز تمام بخش های جامعه به صورت تمام 

وقت وابستگی شدیدی به صنعت برق پیدا کرده اند.
وی با بیان اینکه دارندگان دستگاه های ماینر استخراج رمز ارز غیر مجاز، آماده 
دریافت جرایم سنگین باشند خاطرنشان کرد: هر ماینر معادل یک دستگاه 
کولرگازی 24 هزار مصرف دارد که وجود اینگونه دستگاه در همجواری منازل 
مسکونی باعث بروز نوسان شدید ولتاژ و در نتیجه سوختن لوازم برقی گران 

قیمت خواهد شد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز ادامه داد: شهروندان بلافاصله پس از 
کسب اطلاع از وجود این دستگاه ها موضوع را از طریق سامانه 30001521 با 

شرکت توزیع برق بصورت محرمانه در میان بگذارند.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب کشور

مشترکان با صرفه جویی در مصرف گاز از قطعی برق 
جلوگیری کنند

کرمانشاه -حسنافخارزاده  مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب علت 
اصلی قطعی برق را عدم تامین سوخت نیروگاه ها اعلام کرد و گفت: اگر شهروندان 

در مصرف گاز صرفه جویی کنند به راحتی از قطعی برق جلوگیری می شود.
جعفر الفتی نیا مشکل اصلی قطعی و کاهش تولید برق را عدم سوخت رسانی به 
نیروگاه ها دانست و افزود: در فصل های زمستان و پاییز در کشورمان هیچ گونه 
ناترازی تولید و مصرف برقی نداریم بلکه مشکل در تامین سوخت نیروگاه ها 
به خاطر مصرف بیش از حد گاز است. وی میزان مصرف برق شبانه روز استان 
کرمانشاه را حدود 650 مگاوات اعلام کرد و گفت: این در حالی است که در استان 

ظرفیت تولید بیش از هزار و 300 مگاوات برق وجود دارد.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب در ادامه به مصرف بیش از هزار مگاواتی 
برق در تابستان سال جاری ) ناترازی تولید و مصرف برق ( در استان اشاره کرد 
و گفت: با وجودی که اکنون این میزان مصرف برق به نصف رسیده اما با ناترازی 
تولید و مصرف سوخت، با تعطیلی و نیمه فعال شدن نیروگاه ها برق روبرو هستیم 

و این عامل اصلی قطعی برق در فصل سرد سال است.
الفتی نیا با اشاره به هم پیوستگی شبکه سراسری برق کشور تاکید کرد که با 
مدیریت و صرفه جویی در مصرف گاز توسط شهروندان براحتی از قطعی برق 
در کشور جلوگیری خواهد شد. شرکت برق منطقه ای غرب کشور در حوزه 
سه استان کرمانشاه، کردستان و ایلام با 74 هزار کیلومتر مربع مساحت و چهار 
میلیون و 200 هزار نفر جمعیت اکنون ظرفیت تولید سه هزار و 958 مگاوات برق 
در روز را دارد. شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه 11 هزار و 758 کیلومتر 
شبکه هوایی، 17 هزار و 968 ترانس با تولید 2 هزار و 153 مگاوات شبکه توزیع، 

269 فید عمومی و 31 فید تخصصی دارد.
تعداد مشترکان عمومی )ادارات، نهاد و ارگان ها( این شرکت سه هزار و 250 
مشترک، مشترکان کشاورزی )چاه آب( هفت هزار و 400، مشترک صنعتی سه 

هزار و 111 و مشترک تجاری هشت هزار و 900 است.
استان کرمانشاه با داشتن 25 هزار کیلومتر مربع وسعت و 371 کیلومتر مرز 
مشترک با کشور عراق؛ 785 هزار مشترک برق دارد که 83 درصد از آنها، یعنی 

652 هزار مشترک خانگی هستند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خراسان رضوی
شهردار مشهدمقدس خبر داد:

راه اندازی سامانه نظرسنجی خدمات اجرایی در شهرداری مشهد
مشهد-یاسروطن پور  شهردار مشهدمقدس از راه اندازی 
سامانه نظرسنجی خدمات اجرایی در شهرداری مشهد خبر داد.

محمدرضا قلندرشریف در سومین جلسه امربه معروف و نهی 
ازمنکر شهرداری مشهد، با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب در 
سخنان خود بارها به اهمیت ویژه حوزه امر به معروف و نهی از 
منکر اشاره داشته اند، افزود: ادارات یکی از اصلی ترین مکان ها 
برای این موضوع هستند زیرا علاوه بر تعدد کارمندان با ارباب 
اما در  افزود:  ارتباط مستقیم داریم.وی  نیز  رجوع و مردم 
شهرداری با توجه به تعداد وظایفی که داریم؛ نحوه امر به معروف 
و نهی از منکر متفاوت تر است که در این راستا کتابچه خدمات 
شهرداری به صورت کامل در حال تهیه است که تاکنون 500 

وظیفه استخراج و درخصوص هر کدام توضیحات کاملی ارائه 
شده است.شهردار مشهدمقدس تصریح کرد: به زودی از کتاب 
وظایف شهرداری رونمایی خواهد شد و به صورت فایل برای 

دستگاه ها و سازمان های استان و کشور ارسال خواهد شد.
قلندرشریف در خصوص راه اندازی سامانه نظرسنجی خدمات 
اجرایی شهرداری، بیان کرد: با رونمایی از این سامانه برای هر 
ارباب رجوعی که به بخش های مختلف شهرداری مراجعه می 
کند بلافاصله پس از اتمام ارائه خدمت پیامکی مبنی بر ارزیابی 
خدمات ارسال می شود تا به صورت مستقیم کارکنان را ارزیابی 

کنیم.
رضایتمندی  افزایش  راستای  در  اقدام  این  داد:  ادامه  وی 

شهروندان، بهبود خدمات ارائه شده، اصلاح ساختارها و... انجام 
شده است.شهردار مشهدمقدس با اشاره به تهیه کتاب وظایف 
شهرداری و شورای شهر از دیدگاه رهبر معظم انقلاب، گفت: این 
کتاب به منظور استفاده افرادی که علاقه مند به حضور در شورای 

شهر هستند، آماده می شود.
قلندرشریف با اشاره به برگزاری جشنواره مفلحون، تصریح کرد: 
در نحوه برگزاری و انتخاب افراد در این جشنواره، باید بازنگری 
صورت گرفته و صرفا برای کارمندان نباشد؛ پاکبانان و کارگران 
فضای سبز، رانندگان اتوبوس و تاکسی و... نیز باید مورد ارزیابی 
قرار بگیرند و جشنواره به صورت گسترده در سطح شهر برگزار 

شود.

گاز  شرکت  مدیرعامل  جبارزاده   اردبیل-افسون 
استان اردبیل از اجرای طرح همیار گاز در سطح استان 
خبر داد و گفت: 265 هزار دانش آموز در اجرای این طرح 
ملی  روابط عمومی شرکت  به گزارش  مشارکت می کنند. 
گاز  شرکت  مدیرعامل  سیدمتین  میرسعید  ایران،  گاز 
استان اردبیل در مراسم آغاز اجرای طرح همیار گاز با بیان 
اینکه منابع گاز محدود است و اگر درست استفاده نکنیم 
برای نسل های بعد نخواهد ماند، اضافه کرد: آگاهی بخشی و 
اطلاع رسانی به مشترکان در زمینه صرفه جویی در مصرف 
گاز و کاهش صدمات و خطرات احتمالی ناشی از عدم رعایت 
نکات ایمنی اهمیّت بسزایی دارد. وی تأکید کرد: از امروز که 
شما دانش آموزان به عنوان همیار گاز با شرکت ملیّ گاز ایران 

همکاری می کنید، انتظار داریم در مصرف بهینه، کنترل دمای 
رفاه، استفاده از لباس مناسب زمستان در منزل و به کارگیری 
پرده های ضخیم برای پنجره ها تلاش کنید. سیدمتین با 
بیان این که باید فرهنگ مصرف درست و صرفه جویی گاز را 
باهمّت شما در خانواده ها ترویج دهیم، افزود: می توانیم با 
نهادینه کردن فرهنگ مدیریت استفاده بهینه از گاز طبیعی، 
کاهش عظیم مصرف گاز در استان اردبیل را شاهد باشیم. 
مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل ادامه داد: نرم افزاری 
گاز طراحی شده  بین همیاران  برگزاری مسابقه ای  برای 
است و از ایده های خوب دانش آموزان برای صرفه جویی در 
مصرف گاز استفاده خواهد شد و دانش آموزان می توانند 
از ایستگاه ها و تأسیسات گاز بازدید کنند تا بهتر و بیشتر در 

جریان زحماتی که برای تأمین، توزیع و پایداری شبکه گاز 
کشیده می شود، قرار گیرند. در ادامه این مراسم کلام الله 
صفری مدیرکل آموزش وپرورش استان اردبیل ضمن تقدیر 
از اقدامات گسترده شرکت گاز در اطلاع رسانی و فرهنگ سازی 
مصرف بهینه گاز افزود: از امروز دانش آموزان مدارس استان 
اردبیل به عنوان همیاران گاز برای ترویج فرهنگ صرفه جویی 
در مصرف گاز در خانواده های خود فعالیت خواهند کرد. وی 
ادامه داد: اگر در هر خانه ای یک درجه دمای وسایل گازسوز را 
کم کنیم، مقدار قابل توجهی در مصرف گاز صرفه جویی خواهد 
شد و شما دانش آموزان به عنوان سفیران شرکت گاز در خانه ها 
خواهید بود و بی تردید توصیه ها و مراقبت های شما در این راه 

مؤثر خواهد بود

اردبیل
مدیرعامل شرکت گاز استان خبر داد:

ح همیار گاز مشارکت ۲۶۵ هزار دانش آموز اردبیلی در طر

یزد –سمیه شرف دینی  استاندار یزد با بیان اینکه 
»تامین آب پایدار« یکی از مهم ترین اولویت های استان در 
دولت چهاردهم است گفت: پیگیری های لازم به منظور 
تسریع در فرایند اجرای پروژه های انتقال آب به استان 
با جدیت در حال انجام است. محمدرضا بابایی در نشست 
های هفتگی کارگروه تامین آب پایدار استان در خصوص 
آخرین وضعیت پروژه های آبی استان اظهارداشت : بحث 
تامین آب پایدار همواره در دستور کار مدیریت ارشد استان 
در سال های اخیر بوده است و تلاش های انجام شده در 
دولت های پیشین، این مهم به عنوان یکی از اولویت های 
استان در دستور کار قرار دارد. وی با اشاره به پیگیری های 
جدی استان جهت تسریع در فرایند اجرای پروژه های 
انتقال آب افزود: در این راستا در نشست هفته گذشته با وزیر 

نیرو و مدیرعامل واسکو این موضوع را پیگیری کردیم.
بابایی با اشاره به تصمیمات اخذ شده جهت تامین منابع 
مالی خط انتقال آب دریا به استان تصریح کرد: بر این اساس، 

ساز و کارهای تامین مالی این پروژه مشخص شد.

استاندار یزد با بیان اینکه پروژه خط دوم انتقال آب از دریا 
به استان در مسیر مطلوب قرار دارد، گفت: طولانی شدن 
برخی فرایند ها و جزئیات تامین منابع مالی، باعث توقف 
پروژه شده بود که خوشبختانه اکنون در مسیر تحقق قرار 
گرفته است. وی در خصوص دلیل عدم افتتاح فاز اول پروژه 
انتقال آب دریا به استان خاطرنشان ساخت: علی رغم 
مصوبه هیئت وزیران برای تامین منابع این پروژه از محل 
واگذاری معادن، این فرآیند به کندی پیش رفته بود که 
در نشست با وزیر صمت و پیمانکار مقرر شد ظرف یک ماه 

آینده منابع مالی باقی مانده فاز اول، تامین شود.
بابایی تصریح کرد: همچنین پیش بینی های لازم برای 
تامین منابع مالی جهت پرداخت سهم استان از اجرای خط 
انتقال آب از دریا تا سرچشمه و منابع لازم از سرچشمه تا 
استان انجام شد. استاندار با قدردانی از تلاش های صورت 
گرفته در دولت های پیشین گفت: بر اساس وعده های 
مدیرعامل واسکو و وزارت صمت پیش بینی می شود ظرف 
سه تا چهار سال آینده این پروژه مورد بهره برداری قرار گیرد.

یزد
استاندار یزد:

تامین آب پایدار، از مهم ترین اولویت های یزد دردولت چهاردهم است
اصفهان-مریـم مومنـی  تفاهم نامـه بهینه سـازی 
موتورخانـه سـاختمان های نیـروی انتظامی با شـرکت گاز 

اسـتان اصفهـان بـه امضاء رسـید.
به گـزارش روابط عمومی شـرکت ملی گاز ایران، ابوالقاسـم 
عسکری، مدیرعامل شـرکت گاز اسـتان اصفهان در مراسم 
امضـای تفاهم نامه بـا نیـروی انتظامی اسـتان، با بیـان این 
مطلب، اظهـار داشـت: این مهـم در راسـتای بهینه سـازی 
مصـرف گازطبیعـی بـه امضـا رسـید و مقـرر شـد تمامـی 
موتورخانـه سـاختمان های مجموعـه مذکـور در اسـتان، 

بهینه سـازی آن انجـام شـود.
عسـکری در ادامـه، افـزود: شـرکت گاز اسـتان اصفهـان 
بـا بهینه سـازی بیـش از 14 هـزار واحـد موتورخانـه، 
رتبـه خوبـی را در بیـن شـرکت های گاز اسـتانی بـه خـود 
اختصـاص داده و اجـرای ایـن طـرح، باعـث صرفه جویـی 
در مصـرف انـرژی و بالا بـردن راندمـان موتورخانه ها شـده 

اسـت.
وی ادامـه داد: خوشـبختانه تاکنـون اجـرای عملیـات 

 20 حـدود  کاهـش  باعـث  گاز  مصـرف  بهینه سـازی 
درصـدی مصـرف گاز متقاضیـان ایـن طـرح شـده اسـت.
مدیرعامـل شـرکت گاز اسـتان اصفهان با اشـاره بـه بهینه 
سـازی مصـرف گاز در 5792 واحـد موتورخانه مسـکونی، 
5313 واحـد موتورخانـه اداری و عمومـی، 1147 واحـد 
موتورخانـه مراکـز درمانـی و 2086 واحـد موتورخانـه 
مراکـز آموزشـی و دانشـگاهی، 262 واحـد موتورخانـه 
بخـش هتل هـا و گردشـگری و بـا اشـاره بـه اجـرای برخی 
از برنامه هـای انرژی و کربـن، این مهـم را نشـانه توانمندی 
ایـن شـرکت در ارائـه طرح های ملی بهینه سـازی دانسـت.
خاطرنشـان می شـود، ایـن طـرح از سـوی شـرکت ملـی 
گاز ایـران در حال اجراسـت و مردم شـریف اسـتان، ادارات 
و سـازمان های اسـتان می تواننـد جهـت بهینه سـازی 
موتورخانه هـای قدیمـی سـاختمان های خـود، در سـایت 
شـرکت ملـی گاز ایـران بـه آدرس goc.nigc.ir ثبـت نام 
و از مزایـای ایـن طـرح بـه صـورت رایـگان در چهارچـوب 

مقـررات شـورای اقتصـاد اسـتفاده کننـد.

اصفهان
شرکت ملی گاز استان:

وی انتظامی اصفهان امضای تفاهم نامه بهینه سازی موتورخانه ساختمان های نیر

ایلام –حسن بیگی  مدیرکل بنیاد مسکن انقالب اسلامی 
توابع  از  جابر  روستای  آسفالت  نهضت  طرح  گفت:  ایلام 
شهرستان بدره به مساحت چهار هزار مترمربع و با اعتبار 20 

میلیارد ریال اجرا شد.
حبیب اله محبی  اظهار داشت: روکش آسفالت معابر اصلی 
روستای جابر یکی از خواسته های اصلی مردم بود که این مهم 

اجرایی شد.
وی افزود: همچنین پروژه آسفالت معابر شهرک ولیعصر بدره 
نیز به مساحت 9 هزار مترمربع با اعتباری بالغ بر 40 میلیارد 

ریال از منابع ملی، استانی و مشارکت دهیاری در مراحل 
پایانی اجراست.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ایلام با اشاره به اقدامات 
انجام شده در اجرای نهضت آسفالت در سطح استان یادآور 
شد: طی سه ماه اخیر تاکنون بیش 500 هزار مترمربع آسفالت 
معابر در سطح روستاهای استان انجام شده و یا در دست 

اجراست.
محبی از تهیه و بازنگری طرح هادی در 138 روستای استان 
طی 2 سال گذشته خبر داد و یادآور شد: اجرای طرح هادی در 

سطح این تعداد روستا شامل شن ریزی، جوی و جدول، پل، 
پیاده رو سازی، بیس و آسفالت گرم با اعتباری معادل سه هزار 

و 530 میلیارد ریال نیز انجام شده است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان ایلام عنوان کرد: 
همچنین در این بازه زمانی هزار و 320 قطعه زمین روستایی 
به متقاضیان واحد شرایط، جهت احداث مسکن واگذار شده 
است. در مجموع 607 روستای مشمول طرح هادی در استان 
ایلام وجود دارد که تاکنون برای بیش 400 روستا این طرح 

اجرا شده است.

ایلام
مدیرکل بنیاد مسکن انقالب اسلامی ایلام :

وستای جابر بدره انجام شد چهارهزار مترمربع آسفالت در ر

گاز  شرکت  مدیرعامل  گرگان-مهنازمحمدزمانی   
گلستان از طرح بخشایش و تخفیف گازبهای مشترکین که 
در مدیریت مصرف مشارکت می کنند خبرداد و گفت: سال 

گذشته 95 میلیارد تومان گازبها به مشترکان برگردانده شد.
علی طالبی در گفت وگو با خبرنگاران از برگرداندن گازب های 

برخی از مشترکین گاز خبرداد و اظهار کرد: در سال گذشته 
نود و پنج میلیارد تومان گازبهای مشترکانی که الگوی مصرف 

را رعایت کرده اند برگردانده شده است.
وی با اشاره به اینکه امسال نیز این طرح اجرا و این تخفیف یا 
بخشودگی در قبض گاز مشترکانی که در مدیریت مصرف 

مشارکت کنند لحاظ خواهد شد، اذعان کرد: مصرف بهینه و 
استفاده درست از نعمت طبیعی گاز از وظایف مهم مردم در 

فصول سرما است.
مدیرعامل شرکت گاز گلستان با اشاره به اینکه بهینه سازی 
و بازسازی رایگان موتورخانه ها، امسال هم در دستورکار قرار 

دارد، ادامه داد: سال گذشته نیز 800 موتورخانه در استان 
بهینه سازی شده است.

طالبی با تأکید براینکه تمام واحدهای صنعتی پرمصرف 
باید دوگانه سوز باشند، تصریح کرد: همچنین مصرف گاز در 

ادارات دولتی نیز بطور جدی و دقیق پایش می شود.

گلستان
 مدیرعامل شرکت گاز گلستان اعلام کرد : 

بازگشت هزینه گازبها به مشترکین کم مصرف
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مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران:
 ۷۰ درصد بنزین در پالایشگاه های کشور 

و ۴ و ۵ است یور
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: 
۷۰ درصد بنزین و حدود ۶4 درصد نفت گاز تولیدی در پالایشگاه های 

کشور یورو 4 و ۵ است.
 به نقل از وزارت نفت، محمدصادق عظیمی فر در آئین گشــایش واحد 
ایزومریزاسیون پالایشگاه شیراز با بیان اینکه قانون هوای پاک، وزارت 
نفت را ملزم کرده اســت که طی سه ســال تمام انواع فرآورده کشور با 
کیفیت یورو 4 و ۵ تولید شــود، اظهار کرد: هم اکنون ۷۰ درصد بنزین 
و حدود ۶4 درصد نفت گاز تولیدی در پالایشگاه های کشور یورو 4 و ۵ 

است.
وی با اشــاره به اینکه در دولت چهاردهم افزون بر تکمیل طرح های با 
پیشرفت بالا، اجرای طرح های ارتقای کیفی نفت کوره را در اولویت قرار 
خواهیم داد، اظهار کرد: ناترازی فرآورده دامــن کیفیت فرآورده را نیز 
گرفته اســت، اما تلاش کردیم با افزایش ۸ میلیون لیتری تولید بنزین 
در پالایشگاه های کشــور که حدود ۸ درصد تولید بنزین کشور است، 

کیفیت را فدای کمیت نکنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران ادامه 
داد: تلاش می کنیم با توسعه سهم ســی ان جی، زیرساخت های انتقال 
فرآورده، همچنین اجرای طرح های مبارزه با قاچاق سوخت بر ناترازی 
فایق آییم و مصــرف را مدیریت کنیم.عظیمی فر یکــی از دلایل عدم 
توســعه صنعت پالایش را بی توجهی به حکمرانی و تنظیم روابط مالی 
دانست و تصریح کرد: اجرای قانون تنفس خوراک در دولت چهاردهم 
برای پروژه های پالایشی که نخستین آن در پروژه های پالایشگاه شیراز 
اجرایی خواهد شد، نقش مهمی در رفع موانع مالی و افزایش سودآوری 
در صنایع پالایشی خواهد داشــت. به خط لوله پارس در استان فارس 
اشــاره کرد و گفت: پیمانکار خط لوله پارس تا آخر امســال انتخاب و 
عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شــد که از تردد روزانــه 4۰۰ تانکر در 

جاده های این استان جلوگیری می شود.
شرکت پالایش نفت شــیراز به منظور اهداف راهبردی خود در زمینه 
تولید و عرضه سوخت پاک و افزایش کیفیت بنزین تولیدی، از سال ۹۸ 
نسبت به احداث واحد ایزومریزاســیون به ظرفیت ۵ هزار بشکه در روز 
اقدام کرده اســت. هدف کلی این طرح، ارتقای درجه آرام سوزی )عدد 
اکتان( بنزین نهایی تولید پالایشگاه از ۸۷ به ۹۱ و کاهش بنزن موجود 

در آن در سطح استاندارد ملی است.
واحد ایزومریزاسیون پالایشگاه شــیراز نقش مهمی در تعدیل شرایط 
ناترازی سوخت دارد که دانش فنی این واحد در سال ۱۳۹۷ از شرکت 

UOP اخذ و اجرای آن از طریق یک قرارداد EPC دنبال شد.

و اصلاح قیمت گذاری  رفع ناترازی برق در گر
 و توسعه تجدیدپذیر ها

یک کارشــناس انرژی گفت:در بخش تولید نیاز به یک بازنگری داریم 
زیرا ۹۰ درصد برق تولیدی وابســته به گاز است به همین دلیل نیروگاه 

های تجدیدپذیر باید جایگزین نیروگاه های حرارتی شوند.
هاشم اورعی کارشــناس انرژی با اشــاره به اینکه آنچه در کشور وجود 
دارد، ناترازی برق نیســت و بحران انرژی اســت گفت: متأسفانه ما به 
صورت روزانه در بخش برق با مشــکلات جدیدی مواجه می شویم چرا 
که در ســال جاری قرار بود کســری برق و ناترازی منحصر به تابستان 
باشد بلکه خاموشی در بین تابستان و زمستان هم وجود دارد که دلیل 
خاموشی در تابستان به دلیل بالا رفتن تقاضا است و در زمستان کمبود 

کاهش تولید است.
وی ادامه داد: اما چرا در تابستان و زمستان با خاموشی مواجه می شویم 
به دو دلیل است یکی اینکه در زمســتان با ناترازی گاز مواجه هستیم و 
امکان تحویــل گاز به نیروگاه ها وجود ندارد و ایــن امر منجر به کاهش 
تولید می شــود و دلیل دیگر در تابســتان از تمامی ظرفیت نیروگاهی 
اســتفاده می کنیم ناچار هســتیم بعد از عبور از اوج مصرف نیروگاه ها 

برای تعمیرات اساسی باید اورهال شوند.
وی با اشــاره به اینکه ۱۸ هزار مگاوات از ظرفیــت نیروگاهی در حال 
تعمیرات اساسی اســت خاطر نشــان کرد: متوســط عمر نیروگاه ها 
بالاســت به طوری که ۳ درصد نیروگاه های ما بالای 4۰ ســال دارند و 
۱۵ درصد بالای ۳۰ سال به عبارتی نزدیک به یک پنجم نیروگاه های ما 
عمر بالای ۳۰ سال دارند و به دلیل مشکلات ناشی از تحریم و مشکلات 
اقتصادی باعث شــده توانیر و هم تولید کنندگان خصوصی برق امکان 

تعمیرات به موقع را ندارند.

این کارشــناس انرژی افزود: در نتیجه این دو دلیل دست به دست هم 
داده و منجر به خاموشی شده است اما با توجه به رشد ۶ درصدی سالانه 
برق و رشد تقاضا بیش از رشــد تولید برق در کشــور است در صورتی 
که با همین رونــد ادامه دهیم با ناترازی فزاینده مواجه هســتیم و وارد 
بحران می شویماورعی خاطر نشان کرد: اما چرا تولید و مصرف برابری 
نمی کنند؟ برای اینکه تولید و تقاضا را به یکدیگر برســانیم و در نتیجه 
ناترازی وجود دارد دو گام اساســی باید برداشــت که اولی تقاضاست، 
متأســفانه ما هیچ اقدامی در راســتای بهره وری انرژی انجام نداده ایم 
و باید بــرای کنترل تقاضا دو اقــدام در این زمینه انجــام دهیم اولی و 
مهمترین قیمت گذاری است تا زمانی که اجازه ندهیم بازار قیمت برق 
را مشــخص کند و قیمت برق خانگی در حدی باشــد که اکنون است 
مسأله ای به نام بهره وری انرژی بی معناســت و تأسیس سازمان هایی 
نظیر ســاتبا کمکی به این موضــوع نمی کند، زیرا تــا زمانی که دولت 
یارانه ای ۹۰ درصدی پرداخت کند انگیزه ای برای بهینه سازی مصرف 

برق وجود ندارد.
به گفته وی دیگری فناوری اســت که به قیمت گذاری مربوط می شود 
که برای بالا بردن انرژی الکتریکی از فناوری های نوین استفاده کنیم تا 
از این طریق راندمان را افزایش دهیم که تا حد زیادی این فناوری ها در 
کشور وجود دارد و یا امکان ایجاد آن است اما انگیزه اقتصادی آن وجود 
ندارد. زیرا به دلیل قیمت برق بازگشــت ســرمایه در کشور ما نزدیک 
به ۱۰ ســال زمانبر خواهد.این کارشــناس انرژی افــزود: تولید دیگر 
مقوله ای اســت که از اهمیت بالایی برخوردار است اما وزارت نیرو نباید 
خود را بر آن متمرکز کند، چرا که در این صورت برق تولیدی به درستی 
مصرف نشــود هدر رفت برق را پیش رو داریم و باید نتیجه تولید برق را 

در تولید ناخالص داخلی شاهد باشیم در صورتی که اینگونه نیست.
وی اضافه کرد: ســال گذشــته ۱.۷ ظرفیــت نیروگاهی بــه ظرفیت 
نیروگاهی ما افزوده شــد که نشــان دهنده عقب ماندگی تولید است با 
فرض اینکه ۱۰ نیروگاه حرارتی در کشــور احداث شــود گاز آن از کجا 
تأمین می شــود که در بخش تولید نیاز به یک بازنگــری داریم زیرا ۹۰ 
درصد برق تولیدی وابسته به گاز است به همین دلیل نیروگاه حرارتی 

دیگر راهکار نیست بلکه نیروگاه های تجدیدپذیر باید جایگزین شود.

 رئیس کل بانک مرکزی:
 فولادی ها می توانند در بازار توافقی ارز خود را 

عرضه کنند
 رئیس کل بانک مرکزی گفت: بر اساس توافقی که شد دیگر قرار نیست 
فولادی ها ارز خود را در ســامانه نیما ارائه دهند و مــی توانند در بازار 

توافقی ارز خود را مبادله کنند.
»محمدرضا فرزین« در جمع خبرنــگاران در اتاق ایران گفت: امروز که 
بازار ارز توافقی هنوز راه نیفتاده اســت، فولادی ها می توانند به صورت 

توافقی با دیگران مبادله کنند و با نرخ بهتری ارز خود را بفروشند.
فرزین در خصوص کشــف قیمت نزدیک به واقعیت در بازار مبادله ای 

گفت: نهایتا تا سه ماه آینده به کشف قیمت قابل اعتماد خواهیم رسید.
وی در خصــوص عملکرد بانک مرکزی برای مقاوم ســازی سیســتم 
بانکی در مواجهه با سیاســت های ضد ایرانی احتمالــی ترامپ گفت: 
بخش عمــده ای از حجم تجارت ما با کشــورهای همســایه و اعضای 
بریکس است و تجارت ما با همسایگان بالا اســت و صادرات ما در حال 
افزایش اســت.فرزین گفت: خیلی نگران این موضوع نیستیم چرا که با 
همسایگان روابط مســتحکم اقتصادی داریم و این رویه می تواند ادامه 

یابد.
وی در خصوص FATF گفت: همچنان قرار اســت موضوع در مجمع 

دنبال شود، وزیر اقتصاد این موضوع را دنبال می کند.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه اطلاعات دقیقی در این باره ندارد، 
گفت: در جلسات ضد پول شویی که مطرح شد، قرار بر این شد که دولت 

نظر خود را پس از توافقات در شورای امنیت، در مجمع مطرح کند.

مقررات صرافی های ارز دیجیتال بزودی اعلام می شود
فرزین درخصوص ساماندهی صرافی ها و رمزارزها هم گفت: مقرراتی 
تنظیم شــده اســت و بیش از ۶ ماه روی این مقررات کار شــده است و 

بزودی آنها را اعلام خواهم کرد.

وی گفت: نرخ تتر هم در محدوده نرخ ارز بازار غیر رسمی است و بزودی 
همایشی خواهیم داشت و در این خصوص اظهار نظر خواهیم کرد.

جشنواره بزرگ بیمه ملت با تخفیف ۵۰ درصدی 
ویژه پرستاران و پیراپزشکان

همزمان با روز پرستار، بیمه های مسئولیت حرفه ای پیراپزشکان بیمه 
ملت، با تخفیف ۵۰ درصدی به پرســتاران و پیراپزشــکان کشور ارائه 
می شــود.به گزارش اخباربانک به نقل از روابــط عمومی بیمه ملت، به 
مناسبت ســالروز ولادت حضرت زینب )س( و روز پرســتار و به پاس 
قدردانی از جامعه پرستاران و پیراپزشکان کشور، بیمه ملت در راستای 
مســئولیت اجتماعی خود، جشــنواره تخفیف بیمه های مســئولیت 

حرفه ای پیراپزشکان را آغاز کرد.
در این جشــنواره، بیمه هــای مســئولیت حرفه ای پیراپزشــکان و 
پرســتاران، با تخفیــف ۵۰ درصدی بــه بیمه گزاران ارائه می شــود، 
پرستاران و پیراپزشــکان می توانند از روز پنج شــنبه ۱۷ آبان ماه روز 
پرستار، لغایت ۰۲ دی ۱4۰۲ همزمان با ســالروز ولادت حضرت زهرا 

)س( از این تخفیف استفاده کنند.
پرســتاران گرامــی می تواننــد بــا مراجعه بــه آدرس وب ســایت 
شــرکت)www.melat.ir(و نزدیکترین نماینده و شــعبه بیمه ملت 
به محل ســکونت و یا محل کار خــود، بیمه نامه مســئولیت حرفه ای 

پیراپزشکان را با تخفیف ۵۰ درصدی تهیه کنند.
بیمه ملت که از آبان ۱۳۸۲ فعالیت خود را در صنعت بیمه کشــور آغاز 
کرده است، کارنامه موفقی در حمایت از بیمه گذاران خود دارد و در پنج 
سال گذشــته، رکورد توانگری مالی را در صنعت بیمه کشور که متعلق 
به خود بوده، ارتقا داده و حامی قدرتمندی برای مشــتریان خود بوده 

است.

ایثارگران تخلفات بیمه دی را به بنیاد شهید 
اطلاع دهند

رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران با بیان اینکــه متولیان بیمه دی 
باید ظرف 4۸ ســاعت هزینه های درمان را به ایثارگران پرداخت کنند، 
گفت: ایثارگران هر گونه تاخیر یا خــودداری در پرداخت هزینه ها را به 
بنیاد اعلام کنند.به گزارش اخباربانک، ســعید اوحدی در پاسخ به این 
پرســش که ایثارگران نارضایتی خود از بیمه دی را به این رسانه اعلام 
کرده اند، اظهار داشت: حتما نکات گفته شده از ســوی ایثارگران را به 
مســئول روابط عمومی و مجموعه بنیاد شهید شهرستان ها و استان ها 

انتقال دهید.
رئیس بنیاد شــهید تاکید کرد: ایثارگران می توانند مشــکلات خود را 
در این زمینه به صورت ۲4 ســاعته با شماره تلفن ۱۶۷۱ به بنیاد شهید 

اطلاع دهند تا ما موضوع ها را پیگیری کنیم.
 وی افزود: برای دسترسی آســان ایثارگران و والدین شــهدا به مراکز 
درمانی، قراردادها با این مراکز از ۹ هزار به ۱۰ هزار مرکز افزایش یافت و 

قرار است این تعداد به ۱۱ هزار مرکز افزایش یابد
اوحــدی ادامــه داد: پیــش  از این، قــرارداد بیمــه دی بــا برخی از 
بیمارستان های بنیاد شهید کامل نشده بود و هزینه بیمه پایه دریافت 
می شــد. حدود یک میلیــون و ۸۶۰ هزار ایثارگر تحت پوشــش بیمه 
تکمیلی ما هستند و تلاش داریم شــعبه بیمه دی یا میز خدمت بیمه 

دی را در ساختمان های بنیاد شهید در شهرستان ها راه اندازی کنیم.
 وی اضافه کرد: بنیاد شــهید ۳۰ مرکز درمانی دارد کــه پنج مرکز آن 
برای تهیه و تأمین ارتز و پروتز جانبازان اســت، در ۳۰ استان نیز مراکز 

توانبخشی داریم و ۱۶ آسایشگاه برای جانبازان در سراسر کشور داریم.
 اوحدی تصریح کرد: در حــوزه درمان تعداد قراردادهــای بیمه دی با 
پزشکان، بیمارســتان ها و داروخانه ها برای جامعه ایثارگران افزایش 
می یابد و به دنبال این هســتیم که از طریق بیمــه دی خدمات دارویی 
و درمانی را در کوتاه ترین زمان ممکن به جامعه ایثارگران ارائه دهیم و 

بتوانیم پرداختی ها را تسویه کنیم.
 رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران تاکید کرد: مســائل در این بنیاد، 
متنوع و مشــکلات، زیاد است اما اولویت ما بهداشــت و درمان جامعه 
ایثارگران اســت. با کمک همه جامعه ایثارگران به خصوص پزشــکان 
ایثارگر تحولی بزرگی در حوزه بهداشــت و درمــان جامعه ایثارگری 

انجام خواهیم داد.
وی با بیان اینکه بیش از هزار و ۲۰۰ پزشــک ایثارگر در بانک اطلاعات 
بنیاد شــهید ثبت نام کرده اند، ادامه داد: دســت نیاز به سوی آنها دراز 

می کنیم تا برای تحول در حوزه درمان ایثارگران به ما کمک کنند.
 اوحدی تصریح کرد: برای پایش ســلامت والدین شهدا و جانبازانی که 
مشکل حرکتی دارند با هزار پزشــک معتمد قرارداد بسته شده تا این 

افراد در منازل خود معاینه شوند.
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 بحران کمبود منابع مالی برای پروژه های مسکنی

وژه ۱۷ ساله افتتاح بی آب و برق یک پر

با گذشــت حدود ۱۷ سال از آغاز  مریم فکری 
اجرای بزرگ ترین پروژه مســکنی کشور، روایت 
ها حاکی از آن است که همچنان این پروژه ناتمام 

مانده و به طور کامل تکمیل نشده است.
 دارندگان مســکن مهر هر روز با اتفاقات عجیب 
و غریبی مواجه می شــوند؛ موضوعــی که به نظر 
می رسد استفاده از برخی واحدهای مسکونی مهر 

را با چالش مواجه کرده است.
آن طور که معــاون وزیر راه و شهرســازی اعلام 
کرده؛ تعدادی از واحدهای مســکن مهر پردیس 
در دولت گذشــته، تکمیل نشــده افتتاح شدند. 
شــهرام ملکی روز جمعه هفته گذشته در حاشیه 
بازدید وزیــر راه و شهرســازی در مســکن مهر 
پردیس عنــوان کرده بــود؛ در دولت گذشــته 
واحدهایی که آماده نبود و تکمیل نبود و آب، برق 

و فاضلاب نداشت را افتتاح کردند.
این اظهارنظر در حالی اســت کــه در مقابل دبیر 
قرارگاه نهضت ملی مسکن در دولت سیزدهم به 
آن چنین واکنش نشــان داد: قابل سکونت بودن 
واحدهــا و تکمیل بودن زیرســاخت های آنها در 
تمام پروژه های افتتاح شده در دولت سیزدهم از 
جمله افتتاح حدود ۱۳۶ هــزار واحد پروژه طرح 

مسکن مهر رعایت شده است.
به گفتــه روح اله اکبــری، برخــی از روایت های 
نادرست، غیرکارشناســی و غیردقیق مدیران و 
مقامات دولت جدید که اکثــر آنها در دولت قبل 
هم مســوولیت داشــته اند، اتهام ها و انتقادهای 
غیرکارشناسی دولت یازدهم و دوازدهم به پروژه 
مسکن مهر در ســال های بعد از ۱۳۹۲ با هدف به 
تعطیلی کشــاندن اجرای تکالیف قانونی ساخت 
مســکن و شــانه خالی کردن از تکالیــف قانونی 
که آثار ناترازی آن هنوز در بــازار خرید و فروش 
و اجاره پیداســت را در افکارعمومــی بازنمایی 

می کند.با این حــال، فرزانه صادق مالواجرد، وزیر 
راه و شهرسازی دوشــنبه، ۱4 آبان ماه در حاشیه 
همایش سرآمدان صنعت احداث و انرژی، تاکید 
کرده بود: در حوزه عملکرد مســکن باید با مردم 

صادق باشیم.
او حتی جمعه هفته گذشته و در جریان بازدید از 
پروژه های مسکن ملی و مهر پردیس با خبرنگاران 
مصاحبه نکرده و گفتــه بود: تاکنون صحبت های 
زیادی گفته شده اســت. ترجیح می دهم اول کار 

عملی انجام شود، و بعد درباره آن صحبت کنم.

مهر تایید یک گزارش
اما واقعــا ماجرا چیســت؟ آیا واقعا پــروژه ای از 
مســکن مهر بدون آب و برق و فاضلاب در دولت 
قبل تحویل متقاضیان شــده اســت؟ بررسی ها 
نشــان می دهــد کــه دی ماه ســال گذشــته، 
خبرگزاری اصولگرای تســنیم از تحویل مجتمع 
۵۲۰ واحدی مســکن مهر پردیس بدون امکانات 
اولیه آب، بــرق و گاز در فصل ســر ســال پرده 

برداشته بود.
در گزارشی که سوم دی ماه ۱4۰۲ روی خروجی 
خبرگزاری تســنیم رفته، آمده؛ برخی واحدهای 
مسکن مهر پردیس پس از ۱۳ سال انتظار مالکان 
با نواقص و عدم امکانــات آب، برق و گاز به مالکان 
تحویل شده که در این فصل ســرد، حاصلی جز 

رنج و سختی مضاعف برای مردم نداشته است.
در همین رابطه یکی از ساکنان مسکن مهر فاز ۸ 
پردیس گفته بود: بعد از ۱۳ ســال انتظار با ذوق و 
شوق خانه خود را تحویل گرفتیم، در زمان تحویل 
به ما گفتنــد که تمام امکانات اولیه را برای شــما 
فراهم می کنیم، بعد از گذشــت ۳ مــاه از تحویل 
واحد خود نه برق داریم، نــه آب و نه گاز، مانده ایم 

در این فصل سرما چه کار کنیم.

فرد دیگری عنــوان کرده بود: ما همه ســاکنان 
مســکن مهر از طبقه ضعیف جامعه هســتیم. از 
روی ناچاری و نداشتن اجاره خانه ها به این جا پناه 
آوردیم، با اینکه دو بچه کوچک دارم، شرایط گرم 
کردن خانه برایم ممکن نیســت، بارها برای اخذ 
انشعابات آب، برق و گاز به ادارات مرتبط مراجعه 

کردیم؛ اما نتیجه ای نداشته است.
 در این شرایط، به نظر می رسد پروژه های مسکنی 
همچنان با چالــش کمبود منابع مالی دســت و 
پنجه نرم می کنند. در همیــن رابطه مدیرعامل 
شرکت عمران شهرهای جدید، مهم ترین چالش 
پیــش روی پروژه های مســکن مهر را منابع ملی 
عنوان کرده و دربــاره اعتبارات مــورد نیاز برای 
ساخت مســکن مهر در شــهرهای جدید گفته؛ 
برای تکمیل مســکن مهر به ۶.4 همت نیاز داریم 
که این رقم، منابع مورد نیــاز غیر از آورده مردمی 
است؛ چراکه مردم ســهم خود را در این پروژه ها 
پرداخت کردند. تامین منابع مالی اولویتی است 
که وزارت راه و شهرســازی به عنوان متولی اجرا، 
روش تامین منابع مالــی را به نمایندگان مجلس 

ارایه داده است.
ملکی همچنین متذکر شده؛ منابع مورد نیاز برای 
تکمیل پروژه مســکن مهر از صندوق ملی مسکن 
تامین می شــود و ظرفیت هایی که در ســنوات 
گذشته در قانون بودجه پیش بینی شده است، اما 
امســال این ظرفیت در قانون ۱4۰۳ دیده نشده 
بود. تقاضای ما از نمایندگان مجلس این است که 
ظرفیت اعتبارات مورد نیاز برای تکمیل مســکن 

مهر را در قانون بودجه ۱4۰4لحاظ کنند.
ملکی تاکید کرده؛ وظیفه ما این اســت که اجازه 
ندهیم پروژه ها تعطیل شوند و روند اجرای کار در 
دستور کار قرار باشد، اما برای اتمام مسکن مهر به 

منابعی از ظرفیت قانون بودجه نیاز داریم.

مرکزی

معاون ارزی بانک مرکزی گفت: 
از این هفته ارز اشــخاص در بازار 

ارز توافقی مبادله می شود.
محمــد آرام معــاون ارزی بانک 
مرکزی نشســت مشترک هیأت 
رئیســه اتاق ایــران، رؤســای 
اتاق های سراســر کشور، رؤسای 
کمیســیون های تخصصی اتاق 
ایــران و رؤســای تشــکل های 
اقتصادی بــا رئیــس کل بانک 
مرکــزی اظهــار کــرد: از کل 
معامــلات ارز کشــور ۵۰ درصد 
در سامانه نیما صورت می گیرد، 
۲۵ درصــد آن ارز ترجیحــی و 
۲۵ درصد دیگر آن ارز اشــخاص 
اســت؛ یعنی ۷۵ درصد تبادلات 
ارزی، ارتباطی به ارز اشــخاص 
نــدارد. همچنیــن از ۲۵ درصد 
مربوط به ارز اشخاص ۱۳ درصد 
مربوط به مصــارف بنگاه ها بوده 
و ۱۲ درصد هــم واگذاری بدهی 
است.او ادامه داد: بازار ارز توافقی 
بیش از یک ماه اســت که اجرایی 

شده و قرار است از ۲۶ 
آذر، تخصیص ارز و رفع 
تعهــدات ارزی در این 

بازار انجام شود.
معــاون ارزی بانــک 
مرکزی دربــاره روش 
اجرا در مرکــز مبادله 

ارزی، گفت: طــی فرآیند تعریف 
شــده، خریدار ارز باید تخصیص 
معتبر و ریال را نزد بانک قرار دهد 
و فروشنده ارز هم با تأییدیه بانک 
وارد شود. در این مرکز، بانک های 
عامل فقط به عنــوان کارگزار، ارز 
را عرضه می کننــد و درواقع ثبت 
سفارش به طور مستقیم به کوتاژ 

صادراتی متصل می شود.
آرام توضیــح داد: در این فرآیند، 
کوتاژ خالی معامله نمی شود، ارز 
تأمین شــده و صــد درصد ریال 
بــه عرضه کننــده ارز پرداخت 
یعنــی معامله گران  می شــود؛ 
نسبت به پرداخت و دریافت ارز و 

ریال خود مطمئن هستند.

ایــن مقــام مســئول 
ادامه داد: مدت انتظار 
ارز اشخاص  تخصیص 
در قالــب ایــن مرکز، 
کاهش می یابد و بدون 
شــک نــرخ ارز بهینه 
می شود و بانک ها فقط 

نقش کارگزار را ایفا خواهند کرد.
آرام اظهار کرد: در نشســتی که 
در مرکــز مبادلــه ارزی برگزار 
می شــود به صــورت مــوردی 
چالش هــا را شناســایی و حل 

خواهیم کرد.
معاون ارزی بانک مرکزی افزود: 
در مرکز مبادله ارزی سعی شده 
روند تبادلات شفاف تر و آسان تر 
شــود. البته در صــادرات خرد 
ممکن است مشکلی به وجود آید 
که شاید تا یک رقمی از صادرات 
را از این مرکز خــارج کنیم و در 
چارچــوب دیگــری پیگیر روند 

تعهدات ارزی آنها باشیم.
او دربــاره مصوبه جدیــد بانک 

مرکزی درباره ترخیص تجهیزات 
تولید و مواد اولیــه نیز گفت: در 
قالب این مصوبــه جدید، فعالان 
اقتصادی بایــد در زمــان ثبت 
ســفارش و تقاضــای تخصیص، 
تقاضای ارز اعتباری را ثبت کنند 
تا ظرف 4۸ ساعت این تخصیص 
اعتباری انجــام شــود و امکان 
ترخیــص به جــای ۹۰ درصد به 
۱۰۰ درصد برســد. در این مورد 
فقط نوع برات بایــد بدون تعهد 
تعیین شــود تا بــه ارائه تضمین 

نیازی نداشته باشید.
آرام در ادامه درباره نقل و انتقال 
پول اظهار کــرد: جابجایی پول 
از چیــن دارای هزینه اســت اما 
بیش از ۱۰ درصد نیست؛ منتهی 
هزینه تأمین اسکناس از امارات 

تنها نیم درصد است.
وی درباره رفع تعهــد ارزی هم 
گفت: مهلــت رفع تعهــد ارزی 
قابل تمدید اســت و ما با نظارت 

تعزیرات اقدام می کنیم.

معاون ارزی بانک مرکزی  خبر داد؛ مبادله ارز اشخاص در بازار ارز توافقی از این هفته
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 امضای قرارداد ساخت ۳۷ هزار و ۸۱۴ واحد مسکونی 
به ارزش ۱۶۹ هزار و ۶۹۰ میلیارد ریال در بانک مسکن در 

هفت ماهه ابتدای امسال
از ابتدای ســال ۱4۰۳ تا پایان مهرماه در شعب بانک مســکن، ۱۷ هزار و ۵۰۸ قرارداد 
ساخت ۳۷ هزار و ۸۱4 واحد مســکونی به مبلغ بیش از ۱۶۹ هزار و ۶۹۰ میلیارد ریال 
منعقد شــد.  به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن-هیبنا؛ در ســال ۱4۰۳ ، سقف 
تسهیلات اعطایی ساخت مسکن به سازندگانی که از روش های نوین ساخت و فناوری 
اســتفاده می کنند، برای هر واحد در شــهرهای تهران، اصفهان، شیراز، مشهد، تبریز، 
کرج، اهواز، بندرعباس، بوشــهر، قم، ساری و رشــت ۱۰ میلیارد ریال، در سایر مراکز 
اســتان ها و شــهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت ۹ میلیارد ریال و در سایر شهرها 
۸ میلیارد ریال اســت که به مرور و متناسب با پیشــرفت فیزیکی طرح های عمرانی به 

سازندگان پرداخت می شود.


